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SVETA DRUŽINA, olje, leta 
1734 narejeno za šentpetr- 
sko cerkev v Ljubljani, velja 
za izredno barvno prefinje
no baročno delo tega sicer 
vodilnega slovenskega 
stropnega iluzionističnega 
slikarja (Čopičeva), to je 
takšnega, ki slikarsko čara 
prostore, ki jih ni: s tem 
briše mejo med resničnim, 
arhitektonskim in umišlje
nim nebeškim svetom; po
membne freske na Sladki 
gori in v Grobljah.

FRANC JELOVŠEK 
(1700— 1764).

4 0 *

desno SLEPCI NA SONCU 
(1911) grafit, 83 x 64 cm, ekspresionista Frana Tratnika
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UTRINKI (16)
Kdor je za Maribor, naj dvigne roko!

.

Ko sem 1. januarja nekje 
ob pol sedmih vstal in se 
očedil, sem se spomnil na 
obljubo Mariborčanom v 
pretekli noči. Mater sem 
pretiraval! Tisoč delovnih 
mest! Rekel bi sto, pa bi jih  
že kam vtaknil, ampak za t i
soč, za tisoč bo potrebno 
pošteno razm isliti! Potlej 
me bo pa glava pekla. Ne 
maram skrbi, ker me potem 
presneto peče v betici. No, 
bomo že nekako, s skupni
mi napori.

Po zajtrku (francoska od 
včeraj in prezračeni brizga
nec) sva se z otrokom od
pravila na Kalvarijo. Lep 
grič, bi rekel pesnik, jaz, li- 
der pa sem v njem videl 
oviro. Oviro za rodovitna 
polja, kjer bi moje seme da
lo našo, slovensko koruzo, 
temelj vseh prizadevanj, da 
bi mati Slovenija postala 
samohranilka.

Otrok je med mojim raz
mišljanjem tekal po terasah

Kalvarije, ki so sicer široke, 
vendar ne dovolj za moje 
m isli in nazor. »Ata, glej, 
grozdje!« je  vzkliknil in se 
mi v skokih približal. V roki 
je imel skupek zmrznjenih 
grozdnih jagod. Razložil 
sem mu, da je to za ledeno 
vino. Če bi b ilo  po moje, bi 
na Ka lvariji že zdavnaj go
j i l i  eiskaffee, ampak kaj 
morem, nekaterih se pač ne 
da prepričati. Enako je bilo 
s TAM-om. Ah, pa kaj bi o 
tem.

Lakota me je jela dajati 
in s tamalim sva se odpravi
la v dolino. Nekje na pol 
poti sem srečal prijatelja. 
»Ti Tona, včeraj si ga pa 
vredu sral,« mi je  dejal po
tem, ko sva si voščila. »Bo 
že,« sem odvrnil in pospešil 
proti domu.

Kosilo je bilo božansko. 
Vsaj žena me razume, žena 
in domovina, že zaradi n jiju  
moram vztrajati.

Popoldan sem gledal te
levizijo. N i me b ilo  v kadru, 
škoda, ker se rad gledam s 
profila. Po svoje pa je tudi 
dobro, zaradi tistih prekle
tih  tisoč. No, sicer je pa tu 
leto, ki se bo v zgodovini 
pisalo kot moje. To ne po
meni, da nisem za teamsko 
delo, toda nekdo mora te-

am ustvariti. In jaz sem ga. 
Ne manjka nam novih idej, 
ki so bolj sveže od mortade
le. Ne rečem, da v njih ni 
Špeha, so pa tudi olive, če 
se izrazim v stilu Krilova.

Vem, vprašali boste, kje 
so sredstva za te ideje (v m i
slih imam denar). Po mojih 
izračunih (verificirala jih  je 
žena) le-teh sploh ne potre
bujemo. Saj imamo vendar 
ustvarjalno energijo, ki se v 
veličastnih amplitudah vije 
skozi mesto (in okolico).

V vojni je človeški faktor 
mnogo pomembnejši od 
tehnologije. S preprostim 
matematičnim modelom 
Tolstoja (vojna 
m ir =  0 ,  iz česar sledi vo j
na =  mir), lahko po analo

g iji trdimo, da je tudi v m i
ru človeški faktor pomemb
nejši od tehnologije. Tako 
smo zmožni s pomočjo 
ustvarjalne energije dosega
ti navidezno neostvarljive 
cilje (naprimer drugi kolo- 
sek proge Hoče — Arja 
vas).

Vsak bister bralec, ki jih  
je v Mariboru zagotovo več 
kot sedem, se bo vprašal, 
čemu uvodni pesimizem. 
Hotel sem, da vsak sam od
krije mesto, kjer se črnogle
dost umakne optimizmu. 
Zakaj je to pomembno?

Točno na tem mestu se 
namreč nahaja točka G!

Vaš lider Tona

ANTIPROPAGANDA (3.) -  OBLJUBE
Obljuba dela dolg — še 

daljši pa je atribut porno- 
zvezdnikov in dobrih ponud
nikov. S tem, ko ponudnik po
nuja določen izdelek ali stori
tev, obljublja, da zares ponuja 
prav oz. vsaj to, ne pa nečesa 
drugega, slabšega, manjvred
nega ali kako drugače neu
streznega dani obljubi. Po
sebno področje obljubljanja 
je javno oglaševanje oz. re
klama, pri kateri velja biti po
sebej previden: namenjena je 
namreč prepričevanju potroš
nika, da potrebuje nekaj, če
sar v resnici ne potrebuje, oz. 
da potrebuje uslugo dražjega 
ponudnika, oz. da med sorod
nimi ponudbami izbere prav 
to in to itd. Reklame so neka
ko nagnjene k temu, da prika
zujejo oglaševano ponudbo v 
lepši luči od resnične, toda, 
pozor! Če je reklama očitno 
fantazijska, neverjetna ipd., je 
vse v redu: opravlja pač po
slanstvo seznanjanja potroš
nikov z npr. imenom, blago
vno znamko ali zgolj smislom 
za humor določenega ponud
nika. A če obstaja le najmanj
ši utemeljen sum, da je olep
šano prikazovanje ponudbe 
mišljeno resno, je to resna 
obljuba in s tem kaznovo de
janje namernega zavajanja 
javnosti zaradi pridobitve ma
terialne koristi, ali, z drugo 
besedo, velika goljufija Pred 
sodišče pa seveda ne kaže 
postaviti tistega, ki je reklamo 
izdelal, pač pa njenega naro
čnika oz. plačnika, ki je tako 
oglaševanje naročil, odobril in 
spravil v javnost.

Trgovci in proizvajalci vse 
pogosteje vabijo kupce s po
pusti in ugodnimi kreditnimi 
pogoji. Pri slednjih se pogo
sto poslužujejo nevednosti 
kupcev oz. njihovega nepo
znavanja obrestnega računa. 
Če npr. kupite neko stvar na 
dva obroka s »5 %« obresti 
tako, da plačate polovico ce
ne takoj, drugo polovico plus 
5 % obresti na celotno ceno 
pa čez en mesec, ste se pu
stili kar dvakrat ali trikrat na
tegniti: obresti se namreč za

računavajo le na dolg, ne pa 
tudi na že plačani del blaga, 
torej so v tem primeru 10, ne 
pa 5 %; 10 % so v tem prime
ru mesečne obresti, kar zne
se na leto že pri mesečnem 
obračunu okroglo 185,11 % (v 
resnici pa še več, kajti banke 
računajo obresti dnevno). Tu
di popusti so lahko kaj dvom
ljiva stvar. Stalna praksa je, 
da proizvajalec neko blago 
potihoma podraži za npr. 
100 %, potem pa na novo ce
no odobri popust recimo 
40 % in ga na veliko oglašuje 
— roba pa je v resnici 30 % 
dražja kot pred to domiselno 
operacijo. Tudi oglaševani od
stotki popustov so vredni 
preverjanja. Trgovska mreža 
Ona-on je pred kratkim na ve- 
'liko oglašala »50 % popust v 
blagu — kupi 2, vzemi 3!«. 
Popust po tem načelu seveda 
ni 50, ampak samo 
33,33 %—50 % predstavlja 
pribitek na plačano blago, kar 
pa seveda ni enako popustu. 
Pri Ona-on bi kot trgovci že 
lahko poznali razliko med ra
batom (=  popustom) in mar
žo (=  pribitkom)! Da seveda 
sploh ne govorimo o tem, da 
ta t.i. popust ni splošen, am
pak vezan na količino nakupa 
istovrstnega blaga, torej si 
prej zasluži ime razprodaja, 
za katere pa vemo, da se ho
če ponudnik z njimi znebiti 
blaga slabše kvalitete oz. ti
stega, po čemer v kratkem ni 
več pričakovati povpraševa
nja. Čene v grosističnih pro
dajalnah, t.i. diskontih, so pra
viloma res nižje kot v običaj
nih trgovinah, a to velja le v 
času razmeroma nizke ali ni
kakršne inflacije; ker se roba 
v njih obrača hitreje kot v na
vadnih prodajalnah, je kaj ver
jetno, da ?e prej pojavi tudi 
po novih cenah, ki so višje 
kot drugod, čeprav obreme
njene z manjšo maržo. Svetu
jem previdnost, kakor tudi na
sploh pri večjih nakupih — 
cene v posameznih prodajal
nah so lahko na moč različne.

K obljubam spada tudi de
lovni čas oz. uradne ure lo

kalov in uradov. Če npr. na
gostinskem lokalu piše 
»odprto do 22.00«, pomeni to, 
da morajo goste do te ure 
spuščati noter. Če je »zaklju
čna runda ob 21.45« (kar pa 
mora biti očitno napisano), to 
pomeni, da lahko do te ure 
naročaš, kar te je volja, tudi 
npr. kompletno večerjo in sto 
litrov vina, in imaš pri tem vso 
pravico v miru popiti in pojesti 
naročeno, ne da bi te kdo pri- 

anjal ali celo metal iz lokala, 
e res, da gostinci niso dolžni 

delati nadur v nedogled, am
pak to ni problem gostov! Če 
hočejo do 22.00 prazen lokal, 
naj pač napišejo, da je »odpr
to do 19.00, strežemo do
21.00, naročita za hrano do
20.00, večja naročita do
18.00« ali kaj podobnega!

Se bolj zoprn je čas malice 
(seveda med uradnimi urami) 
v uradih, ko se delo enosta
vno ustavi. Uradnikom seveda 
ne kratim pravice do prigriz
ka, kavice in še česa, toda, ali 
morajo res vsi to početi hkra
ti? Naj pač napišejo, da je od 
takrat do takrat pavza oz. da 
v tem času delajo s polovično 
zasedbo in hitrostjo, pa bo 
čakanje nekako znosnejše!

Banke naj bi bile ustanove, 
vredne posebnega zaupanja, 
že po definiciji (da o »prijaznih 
ljudeh« v njih sploh ne govori
mo). Pa lahko dan na dan po
slušamo in beremo, kako go
ljufajo svoje »vernike« ipd. Vr
ste oz. čas čakanja ima seve
da svojo ceno (Pregovor pra
vi, da je čas denar), a bankam 
ne pade na kraj pameti, da bi 
poenostavile poslovanje z ob
čani ali zaposlile več ljudi na 
okencih. Kot človeka, ki kdaj 
pa kdaj posluje z banko (kot 
se čakanju, pologom, dvigom 
ipd. uradno reče), me čisto 
nič ne briga, če predpisi za 
vsako transakcijo zahtevajo 
kup papirjev (naj to zaradi 
mene ureja nočna izmena 
naknadno), niti kdo lahko vpli
va na poenostavitev poslova
nja, ampak hočem priti hitro

na vrsto in brez komplikacij 
opraviti svoje posle — kon
čno gre za moj denar in ban
ka živi od njega! Do pred 
kratkim se je dogajalo, da so 
banke (ko je bilo to še mo
žno) prodajale devize pod 
uradno dovoljenim limitom ali 
pod pogojem takojšnjega po
loga in vezave za določen 
čas, čeprav bi po zakonu lah
ko prodajale tudi cash v več
jih količinah. Ali je za take 
omejitve kriva država oz. NBJ, 
ki ni pravočasno dostavila 
plačanih deviz, ali banka, ki je 
posojala denar za gašenje so
cialnih nemirov (npr. za pla
če) firmam, ki ji ga niti pod ra
zno niso mogle vrniti, in je s 
tem tudi sama postala neli
kvidna, je popolnoma irele
vantno vprašanje — taka ban
ka pač ne zasluži več našega 
zaupanja. In če se to dogaja 
celo v naši najboljši, pojdimo 
pač v tuje!

Kot še za marsikaj, je tudi 
za neizpolnjevanje obljub s 
strani ponudnikov posredno 
ali neposredno kriva naša lju
ba država: najsi ne zna stopiti 
slabim ponudnikom na prste 
»po uradni dolžnosti«, najsi 
tega noče, ali pa jim tako ali 
drugače daje potuho. Pred
vsem pa neizpolnjevanju
obljub sama daje svetel 
vzgled ali ga celo povzroča 
oz. zahteva. Če se zakoni (ki 
naj bi bili v normalnem svetu 
dolgoročne narave) in dolgo
ročni ukrepi radikalno spremi
njajo takorekoč vsakih pet 
minut, začasni ukrepi pa tra
jajo v nedogled (in to pravilo
ma tem dalje, čim bolj so re
presivni), ni taka država vred
na, kaj pol dolgega, še pol 
kratkega kurca ne! Seveda pa 
tudi potrošniki oz. državljani 
(ki državo seveda plačujemo) 
nismo povsem nedolžni, ker 
zase in svoje interese vse 
premalo storimo. Kdor je z 
malim zadovoljen, daljšega ni 
vreden!

Naslednjič pa o reklamaci
jah

JACKS

Mestu Maribor so v minulih 
letih prilepili nekaj oznak, ki 
mu niso prav nič naklonjene: 
industrijska puščava, kulturna 
sivina, zaspano m esto ,. . .  
Ideje lahko postanejo materi
alna sila, kadar zagrabijo 
množice. Zdi se, da so te 
slabšalne ideje zagrabile pre
več ljudi v mestu, da bi lahko 
v kratkem pričakovali obrnitev 
na bolje.

Obnavljanju duha kapitaliz
ma v mestu moramo poiskati 
primerno spodbudo. Zagoto
vo ob koncu 20. stoletja ne 
more več pomagati prote
stantska etika. Poiskati mora
mo novo teorijo, ki bo tako 
korenita, da bo človeka za
grabila pri obeh njegovih ko
renih. Človek kot družbeno 
bitje ima dva korena: sebe in 
svoj dom.

Uspešna teorija je po nara
vi presenetljiva, zato ima veli
ko razlagalno moč. Težko jo 
je ovreči, ker postavlja števil
ne znane zadeve v novo, po
sebno svetlobo. Za rešitev 
zagat mesta Maribor se zdi 
najprimernejša teorija ljubice/ 
ljubčka.

Potrebo po ljubici ali ljubč
ku imajo zakonski pari z ure
jenim vsakdanjim življenjem. 
Dve sestavini sta ključni za to 
urejenost: stanovanje in za
poslitev z dobro plačo. Zato 
moramo vsem mladim parom 
zagotoviti lastna stanovanja, 
da se ne bodo več stiskali pri 
svojih starših ali v podnajem
niških sobicah. Samo tako 
bomo potrebo, da hodijo v 
družbo kot par, lahko nado
mestili s potrebo, da hodijo v 
družbo z ljubico ali ljubčkom. *

V družbo bodo lahko zaha
jali vsak posebej samo, če 
bodo imeli zadostno plačo. 
Kajti ljubico ali ljubčka lahko 
pelješ kamorkoli razen v la
sten dom. Torej se nujno po
veča obisk kulturnih priredi
tev vseh vrst, pa tudi kvalite
tnih lokalov. Eden od razlo
gov je tudi ta, da člena zakon
skega para ne moreta obisko
vati istih prireditev in lokalov. 
Tako bi v Mariboru slednjič 
odpravili neprijetno dejstvo,

Se še spomnite sedemdesetih 
let, ko smo govorili o obrambi in 
zaščiti kot o množičnem gibanju? 
O časih, ko smo poslušali števil
na predavanja in praktično pre 
verjali osvojeno vedenje na to te 
mo? O časih, ko smo gradili in 
razmišljali o zakloniščih, ki naj bi 
nas varovala pred morebitnim i 
posledicami uporabe orožja pre 
teklih ali prihodnje vojne?

Zadnja leta smo te stvari jemali 
bolj kot nujno zlo kot vitalno po 
trebo preživetja v morebitni kata
strofi. Toda, ali smo danes kaj 
bolj varni in pripravljeni za takšne 
dogodke? Morda nas je prepro
sto povozil čas s svojim tempom 
(in krizami?) in morda tudi naša 
podzavestna misel, da smo se na 
to kdaj že pripravljali.

Nuklearci (delavci NEKa) že od 
poletja sem pridno vsak petek 
posvetijo par ur delovnega dne 
treningu evakuacije ob primeru 
nesreče po enem izmed številnih 
načrtov. Kaj bom o storili mi — 
Mariborčani, če se karkoli zgodi? 
Ali m orebiti m islimo, da smo do 
volj daleč od katerekoli nuklearne 
elektrarne ali dovolj daleč od zali
va ali dovolj daleč od . . . ?

da srečujemo na vseh prire
ditvah enake obraze. Hkrati bi 
se morala povečati kulturna 
ponudba. S tem bi zagotovili 
dodatno delo vsem umetni
škim ’ ustvarjalcem in pou
stvarjalcem. Sivino bi nado
mestila pestrost.

S splošno uveljavitvijo lju
bic in ljubčkov bi se nujno 
spremenil odnos do šušmar- 
stva oziroma popoldanske čr
ne zaposlitve. Zanjo prepro
sto ne bi bilo več časa. Zato 
bi vsi bolje delali v redni služ
bi. Hkrati bi se v mestu spro
stilo najmanj tisoč novih de
lovnih mest. Še več, namesto 
da poležavamo po jogijih 
pred televizorji, bi se redno 
odločali za socialna dejanja: 
pogosto bi prestopali prag 
lastnega doma — odhajali v 
javnost in se umikali v zaseb
nost. Javnost bi postala več
plastna: obiskovalci prireditev 
bi si z rednim obiskovanjem 
izostrili okus in kriterije. In
tenzivnost vsakdanjih občutij 
pa je merilo političnosti posa
meznika. To bi bila politična 
plast javnosti. Zahajanje v jav
nost zMjubico ali ljubčkom pa 
pomeni tudi novo razsežnost 
za zasebnost. Pomeni spro
stitev napetosti, ki jih sproža 
monogamna zveza.

Rahljanje monogamnosti z 
ljubico ali ljubčkom in ne v 
kakšni drugačni obliki je v 
skladu s sedanjimi moralnimi 
usmeritvami v slovenski druž
bi. Je v skladu z dvojno mora
lo katoliške interpretacije krš
čanstva. Kajti moj zgled niso 
šale, v katerih zakonec izne- 
nadi tretjega v omari ali po
stelji.

Slednjič moram predlagano 
teorijo dopolniti še s pripom
bo psihologa Franceta Pros
nika. Za uspešno uveljavitev 
teorije moramo nujno dati no
vo veljavo vojaškim častni
kom. Blišč uniforme in žven- 
ketanje srebrne sablje sta 
neizogibna za uspešno ple
sno prireditev ali prijetno 
kramljanje v odmoru gledali
ške predstave.

IGOR KRAMBERGER

V Mariboru je zgrajenih kar 232 
zaklonišč osnovne in dopolnilne 
zaščite, ki lahko ob primeru ne
sreče nudijo varnost 42.274 lju
dem Od teh jih je 188 primernih 
za sedemdnevno neprekinjeno 
bivanje. Vsekakor obstaja še veli
ko število kletnih prostorov, ki so 
evidentirani ko t primerni objekti 
za zaklanjanje, in bi lahko nudili 
zaščito okrog 60.000 prebival
cem Maribora.

Če pa se zazremo vase, ali res 
natančno vemo, kje je vhod v pr
vo zaklonišče? Ali sploh vemo, 
kaj bi storili v primeru katastrofe 
ali človeške agresije, da bi preži
veli?

Da bi osvežili spomin in zvedeli 
še kaj novega, bomo v naslednji 
številki Katedre govorili o zakloni
ščih — takšnih in drugačnih, in o 
vsem, kar sodi zraven. Vsako ne
srečo oziroma katastrofo se da 
preživeti, če vemo kako.

Lahko pa smo sprijaznjeni z 
vero v različne napovedi p re ro 
kov, da bodo katastrofo preživeli 
tako ali tako le izbranci.

MIRJAM SEVČNIKAR

VOJNA, JEDRSKA 
KATASTROFA . . .

KJE IN KAKO PREŽIVETI?
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POLITIČNO

POSLEDNJI BODO PRVI
Orjemo novo njivo, pravi 

predsednik mariborskega iz
vršnega sveta dr. Franci Čuš. 
Njivo, ki je pohojena, globoko 
pod vodo, čeprav Anton Ro- 
us, njegov predsednik, pravi, 
da nam je Mariborčanom še 
zmerom boljše kot dvema 
tretjinama človeštva. Kdo lah
ko ljubi Maribor? Komu naj 
ne zmanjka ljubezni, h kateri 
kliče Rous, ko se na Piramidi 
sreča z Milanom Frasom in 
vdihavata najslabši zrak v Slo
veniji?

Dušan Senčar ga ljubi jako 
močno, saj že 28 let na Po
horju, v Kranjski gori in v Av
striji vodi mariborsko Zlato li
sico, ki je letos stala tri milijo
ne 200 tisoč dinarjev. Sindika
list Franc Štelcer ga ima rad, 
ko pravi, da morajo biti plače 
tako visoke, da bomo lahko 
vsi Mariborčani preživeli. Lju
bi ga kulturnik Aleš Arih, ki 
terja od mariborske občine, 
da še to zimo uredi v Maribo
ru javno kuhinjo, kjer bo mo
goče dobiti vsaj en topel 
obrok in se pogreti. In social
ni dr. Igor Krampač, ki pove,

da bodo brezdomci konec te
ga meseca dobili tri sobe s 
po tremi posteljami, konec 
naslednjega meseca pa še tri 
ali štiri sobe, je zaljubljen 
vanj. Rad ga ima Črt Mesarič 
iz SDK, ki se ne boji zveznega 
zapora, ker, ko bi ga hoteli 
zapreti, bi tako prišli po njega 
mariborski občinski policaji.

Ljubi ga policaj Stane Mla
kar, ki pove, da je pri njih An
ton Rous rekel, da bi bilo tre
ba klošarje spraviti iz parka. 
Ljubijo ga tudi klošarji, ki jim 
bo Prvomajska, kjer bodo 
postelje za brezdomce, vsaj 
dokler pač ne bodo imeli svo
jih prevozov, daleč. Radi ga 
imajo tudi v institucijah, kakr
šna je Center za socialno de
lo, kjer pravijo, da je treba po
skrbeti za ljudi, že preden 
preden postanejo klošarji.

Ljubi ga prvi Demosovec 
Stane Holc, ki pozove sloven
sko skupščino in slovenski iz
vršni svet, naj zavarujeta inte
rese slovenskega naroda, ki 
živi tudi v Mariboru. Rad ga 
ima magister Milan Lovren
čič, ki ponuja uvedbo obvez-

BOJAN TOMAŽIČ

»V Mariboru nekateri delavci ne dobivajo 
denarja za plače, mariborski »veleumi« pa se 

ukvarjajo s tem, koliko jih bo stal prevoz 
snega z Are ha v dolino.«

mariborski študent v časopisni
anketi

nic Maribora. In McKinseyev 
doktor Peter Kraljič, ki ponu
ja projekt rešitve gospodar
stva, ga ljubi: »Mi smo lahko 
le katalizator, lahko vam pre
nesemo le naše izkušnje.« 
Ljubi ga Dragica Kšela z Za
voda za zaposlovanje, čeprav 
sporoča, da je v njem že 7000 
brezposelnih ter da je med 
njimi več kot polovica žensk 
in 30 odstotkov mlajših od 26 
let. Ljubi ga Lojze Peterle, ki 
pove, da se bo standard tudi 
v Mariboru znižal še za 30 od
stotkov in da še nima social
nega programa.

Rada ga ima dr. Katja Boh,
ki ugotavlja, da je naše prebi
valstvo utrujeno. Rado ga ima 
vseh tistih 7756 otrok, ki so 
še v šolskem letu 1988/89 ho
dili v vrtce, čeprav jih je lani in 
letos prišlo le še 7217. Nežen 
odnos z njim imajo tudi Obči
narji, ki si niso izplačali 13 
plač. Rado ga ima vseh
80.000 zaposlenih v maribor
ski regiji, ki ne vedo, ali bodo 
jutri še delali. Ljubimo ga tudi 
novinarji, ki o njem lepo piše
mo!

In tisti z logoftalmijo in ska: 
ramuši, potencialni podjetni
ški dark horsi, ki bodo nekoč 
rekli: »Odpri se!« in bo v Mari
boru svetlo. Tisti, ki se imajo 
za mariborski koacervat in so 
zaslužni za zdajšnjo refolucijo 
se veselijo v Mariboru: »Zdaj 
je čas, da to zalijemo!« In ob 
velikih idejah se misel: »Mari
borčani! someščani, ki so jih 
težave pripeljale na socialno 
obrobje, so naša kljuvajoča 
vest«, zdi smešna! Poslednji 
bodo vendar prvi! Feo Vola
rič: ve: »Ena lastovka še ne 
prinese pomladi / tri lastovke 
še ne prinesejo pomladi /  ti
soč lastovk še ne prinese po
mladi / pa če pridejo vse la
stovke / one ne prinesejo po
mladi.« Spodbudna pa je 
zgodba nekega moža, ki je 
nekoč med napadom božjasti 
padel v reko. Pozneje si je 
presenečen opomogel, ležeč 
na bregu, ker mu je napad, ki 
ga je pahnil v reko, rešil življe
nje. Odvzel mu je namreč 
strah pred utopitvijo. To je 
razsvetljenje!

SVETA VOJNA IN PACIFIZEM
Evropska misel zadnjih sto

letij se v svojem vsaj na videz 
humanističnem vzponu giblje 
med svobodnjaškim egoiz
mom, ki ga označuje Hobbe- 
sova maksima »homo homini 
lupus« z nujnim -bojem vseh 
proti vsem (iz česar se izcedi 
državno nasilje, ki naj bi drža
vljanom v zameno ponudilo 
varnost) in med svobodnja
škim altruizmom, ki ga je naj
bolj glasno zastopal Pjotr 
Kropotkin s trditvami, da se je 
v zgodovinskem razvoju člo
veštva kot veliko uspešnejša 
izkazala kolektivna solidar
nost. Nekje vmes pa se seve
da nahaja temeljna paradigma 
sodobnega evropskega miš
ljenja, Darvvinov boj za obsta
nek (ne pozabimo, da je k na
stanku te teorije svoj bistven 
delež prispeval Malthusov pe
simizem), ki — prenešen na 
državno raven — govori le o 
tem, da velike države slej ko 
prej pohrustajo male in da so 
»zakoni narave« pač enosta
vno močnejši od človeških 
idej.

Vse to pa je seveda res le 
do neke določene meje, kajti 
največ gorja prinaša človeški 
zgodovini neposredno sooča

nje v vojaško silo materializi
ranih idej. Če je za evropski 
način mišljenja merodajen 
razkol med altruizmom in 
egoizmom (brez libertetske 
komponente), pa je v svetov
nem merilu bistven razkol 
med različnimi pogledi v ono
stranstvo brez resnejših pri
mesi življenjskega utilitariz
ma. Različni bogovi, okoli ka
terih se vrtijo svetovni kultur
ni kompleksi, so kvečjemu 
groteskne slike pritlehnih člo
veških strahov, nikakor pa ne 
nekaj občudovanja in čašče
nja vrednega, še posebej če 
pomislimo na oborožene ver
nike, ki vekomaj krojijo usodo 
svetovne zgodovine.

Ko smo — morda zaradi 
zaslepljenosti ob blišču teh
nološkega napredka — misli
li, da so božjastne ideologije 
že dokončno odplesale svoj 
krvavi zgodovinski ples, nas 
je najprej predramil Mefisto 
sam v inkarnaciji velikega šiit
skega vodje. Nič čudnega to
rej, da je ves zahodni svet 
podlegel lastni izmišljiji in za
to, da bi se obvaroval pred 
pretečo civilizacijsko nevar
nostjo, oboroževal njegovega 
prvega sovraga. Ker je pač
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pravilo, da tisti, ki drugemu 
jamo koplje, sam vanjo pade, 
rodilo obilne sadove, se sedaj 
nahajamo tik pred tisto kata
strofo, v strahu pred katero 
smo si nabrali obilno zalogo 
frustracij. O kakšnem uspeš
nem »blitz kriegu« med Evfra
tom in Tigrisom ne more'biti 
govora, o civilizacijski rešitvi 
bližnjevzhodnega gordijskega 
vozla pa še manj.

Kaže, da se le malokdo za
veda brezizhodnosti položaja 
v rečnih kriznih vozliščih — 
Sadam je (lahko) stekli pes, ki 
ima v rokah nespornega adu
ta (nafto), toda v igri ni le ta, 
pa tudi islam ni tista kuga, ki 
bi se je bilo treba bati. Gre za 
veliko več. Arabski svet je v 
svoj kulturni kontekst zlahka 
vsrkal zahodno (še najbolj vo
jaško) tehnologijo, pri čemer

pa se v njem niti malo niso 
zamajale tradicionalne »sve
tovne predstave«, medtem ko 
je Evropa za tehnološko su
periornost plačala izredno vi
soko kulturno ceno, saj se za 
»Potemkinovo vasjo« napred
ka ne skriva dobesedno nič. 
Zahodni svet se boji pred
vsem tiste moči bližnjevzhod- 
njega mišljenja (ki je nikakor 
ne smemo zamenjavati z isla
mom, ki lahko v smrt pošilja 
množice, ne da bi sama ka
korkoli doživela zlom). Moč 
bližnjevzhodne trad ic iji je ti
sto, kar je zahodnjakom po
vsem tuje, nedoumljivo in srh
ljivo, modernizem zahoda pa 
tej moči ne more zoperstaviti 
niti idealov demokracije.

Če že ves čas govorimo o 
človeškem ubijalskem
(u)stroju, se nam nujno za
stavlja vprašanje pacifizma (ki 
bi lahko bil edina realna moč 
zahodne vere, če bi le jemali 
resno nekatere plati Nove za
veze). Pacifistične ideje so v 
tem trenutku zares majhni 
pritlikavčki v primerjavi z go- 
rostasi militarizma, v katerega 
vodi kolesje sedanjega tre
nutka; toda moč, ki jo ta ideja

prinaša, bi lahko znova okre
pila temelje zahodne civiliza
cije.

Dogodki v Zalivu, v Pribalti
ku in pri nas so seveda pove
zani, to je sedaj jasno. Na de
lu so pač velike zveri, ki hru
stajo majhne ovčice, vse to 
pa si lahko privoščijo, ker se 
je zaključilo neko obdobje 
medsebojnega spopada ev
ropskih utopičnih idej — se
daj je pač na vrsti ribarjenje v 
kalnem in preštevanje dobič
kov, ki si jih lahko delijo »veli
ki« na račun »majhnih«. Darvi
nizem na delu pač vodi nepo
sredno k iskanju nove para
digmatske ideologije — v na
šem primeru k iskanju že sko
rajda pozabljenih tradicional
nih klerikalnih vrednot. Zaradi 
strahu pred vso militantno 
svetovno napetostjo in mož
nostjo strahotne katastrofe 
pa se ta beg iz realnosti kaže 
v povsem resni možnosti sa- 
kralizacije družbe. Čeprav bi 
se lahko s pogumnim kora
kom demilitarizacije v najbolj 
kočljivem zgodovinskem tre
nutku Evrope zavihteli na čelo 
nove mišljenjske paradigme, 
se bomo verjetno utopili v in
fantilnih verskih vojnah.

STRAH PRED PRVO NOČJO
Slovenska vlada jih je prvič ne

kaj slišala na prvem letošnjem za
sedanju republiške Skupščine. 
Prizanesljivi niso bili niti poslanci 
vladajoče Demosove koalicije. 
Tudi dr. Hubertu Požarniku iz Slo
venske demokratske zveze je, 
denimo, tisti petek šlo na živce, 
ker mu vlada ne daje na mizo ute
meljenih in razloženih predlogov 
sklepov in je tokrat namesto na
uka Jugoslaviji sporočila, da že 
šest ur mlati prazno slamo.

Vlada kot da ne zna ali noče po 
p lebiscitu ravnati v skladu z navz
noter spremenjenim statusom, 
njeni resorji si sto je bolj drug 
pro ti drugemu kakor skupaj, ni 
resorske usklajenosti. Kot je isti 
dan povedal dr. Braco Rotar, 
očitno  že uveljavljeni ideolog 
opozicijske Socialistične stranke 
Slovenije na sestanku p redsed
stva Republiškega odbora stran
ke, so težave s sedanjo sloven
sko vlado trovrstne.

Nekatera m inistrstva so ka
drovsko in organizacijsko prešib
ka, druga so razdrobljena, brez 
koordinacije, tre tja  nekom petent
no zasedena, m inistri si privošči
jo, da dejavnosti njihovih resorjev 
zaostajajo za dosežki stroke na 
posameznih področjih.

Med ministrstva, ki očitno niso

kos nalogi — iz tega ali onega ra
zloga lahko štejemo m inistrstvo 
za kulturo in njegovega šefa An
dreja Capudra; pa m inistrstvo za 
zdravstvo in socialno varnost z 
dr. Katjo Boh; m inistrstvo za turi
zem z Ingom Pašem bi nemara 
kazalo združiti s tistim  za delo in 
industrijo; da niti ne omenjamo 
cincanja finančnega ministra in 
podpredsednika Izvršnega sveta 
dr. Jožeta Mencingerja, čeprav bi 
zanju morebiti lahko prizanesljivo 
rekli, da je pač pri postavljanju 
ekonom ije države Slovenije in 
njene valute potrebna precejšnja 
količina previdnosti, saj gre za 
tveganje — skratka med temi mi
n istrstvi je tudi sekretariat za 
mednarodne odnose.

Dr. Dim itrij Rupel, slovenski zu
nanji minister, jih je te dni kar ne
kajkrat dobil po nosu. Najostrejši 
je bil gotovo Marko Kravos, novi
nar Radia France International, 
radijske postaje, ki oddaja pro 
gram v 15 jezikih, med njimi tudi v 
srbohrvaškem kot edinem jugo
slovanskem. Prav po valovih tega 
radia je naprimer Vytautas Lands- 
bergis, litovski predsednik, sveto
vni javnosti sporočil, da V Litvi 
divja prava vojna s Sovjeti. Dr. Di
m itrij Rupel pa je pogovor s so
delavci tega radia arogantno za-
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vrnil, ker mu ni bilo všeč, da bi 
njegove besede pozneje iz slo
venščine prevedli v srbohrvašči
no. Marko Kravos je v p ro tes t
nem pismu zaradi zavrnjenega in
tervjuja s tako abotno argumen
tacijo  obnašanje dr. Dimitrija Ru
pla primerjal s tistim  slona med 
porcelanom. Tej neodgovorni po
tezi zunanjega ministra, na nezrel 
in objestno žaljiv odziv, ki se ne 
sklada s kodeksi ravnanja nekega 
funkcionarja na tako občutljivem

državniškem položaju, je Marko 
Kravos pomenljivo pripel še in for
macijo, da njegova izkušnja z dr. 
Dim itrijem Ruplom ni edina in tudi 
ne najbolj v nebo vpijoča.

Podobno je dr. Dim itrija Rupla 
pred dnevi okrcala tudi Borba in 
sicer v zvezi z njegovim dopiso
vanjem z jugoslovanskim  zuna
njim m inistrom Budim irjem Lon
čarjem. Dr. Dim itrij Rupel naj bi 
namestniku zveznega sekretarja

Milivoju Maksiču pripisal netočno 
interpretiranje besed šefa italijan
ske diplomacije Giannija de Mi- 
chelisa. Milivoj Maksič pa naj bi 
vendarle bolj natančno bral Bor- 
bin novoletni intervju z Italijanom, 
kakor ga je dr. Dim itrij Rupel.

V glavnem ti primeri kažejo le 
na nekatere osebnostne lastno
sti, ampak dejstvo je, da način 
dela v Ruplovem m inistrstvu ni 
povšeči marsikomu, odstrel n je
govega prvega moža pa naj bi 
obravnavali tudi na sestanku De
mosovih čelnikov v gostilni Ur
ška. Sploh gre zunanjemu mini
strstvu zameriti, da se še ni po
trudilo navezati stikov vsaj z nev
tralnimi jugoslovanskim i republi
kami, ako zaradi prevelike srbofo- 
bije slovenskega urada že ni v 
Beogradu. Videti je, da so iz so
delovanja v tem m inistrstvu izklju
čeni ljudje, ki že imajo ugled v 
svetu in je edini razlog, zakaj k 
sodelovanju niso bili povabljeni, 
izključno ideološki. Dr. Janez Dr
novšek, ki je pred slabima dvema 
letoma zahodni Evropi dal upa
nje, da se bo kriza v Jugoslaviji 
rešila na miren in sporazumen na
čin, česar se veljaki v teh deželah 
še sedaj oklepajo kot rešilne b il
ke, je že tak mož. Prav zato na 
zahodu ni mogel funkcionirati

človek, ki je naenkrat vse na vrat 
na nos hitel kazati v drugi luči. 
Pretiravanje v diplomaciji pač ni 
preveč koristno, bolje je počasi in 
premišljeno ob pravih trenutkih 
vleči adute iz rokava.

Do neke mere se kaže v tem 
m inistrstvu tudi določena zbega
nost. Nekaj dni pred sklepom De
mosa o plebiscitu je dr. Dim itrij 
Rupel v Borbi (spet!) zatrdil, da 
se Slovenija ne bo odcepila. Tudi 
Zoran Thaler, Ruplov namestnik, 
je gospoda P. Steinerja iz Evrop
skega sveta spraševal, čemu Ju
goslavija ni njegov član. Ja, kaj pa 
Slovenija? Prav ta točka, koliko 
še Jugoslavija in koliko že Slove
nija, pa je problem vsega Demo
sa. Na večstrankarskih volitvah 
izvoljena oblast se plebiscitnega 
ukaza o odcepitvi plaši, kakor pu
bertetnik, ki se cagavo izmika od 
kritemu povabilu, da leže z osebo 
nasprotnega spola prvič v poste
ljo. Pravzaprav je s takimi omah
ljivci zares težko delati. Prav zato 
nemara je zelo pomenljiva vest, 
da se je dr. Dim itrij Rupel v Beo
gradu sestal z ameriškim  amba
sadorjem Zimmermannom. Dr. 
D im itrij Rupel kot jugoslovanski 
veleposlanik v VVashingtonu? Vse 
je mogoče, železo se kuje, ko je 
vroče.
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Krščanski dem okrati so edina stranka s klasično ideo
loško  p la tform o in po padcu kom unizm a so prav oni 
prevzeli oblast. Na te j podlagi m oram o popraviti naše 
predstave o ideološki podob i slovenske družbe. Veliko 
bolj verovanjska in nerazsvetljena je, ko t smo lahko 
domnevali.

ЧЗМ&Ш V čem se najbolj 
kaže vstop cerkve v javno in 
politično življenje?

Močnik: Doslej je bil edini 
izraziti vpad cerkve v politiko 
škofova reklama za plebiscit 
oziroma za način glasovanja 
na plebiscitu. Sicer pa so edi
na obstoječa ideološka stran
ka Krščanski demokrati in za
nimivo je, da so prav oni kot 
edina stranka s klasično ideo
loško platformo takoj po pad
cu komunizma prevzeli 
oblast. Mislim, da moramo na 
tej podlagi popraviti naše 
predstave o ideološki podobi 
slovenske družbe. Namreč, 
slovenska družba je veliko 
bolj verovanjska in nerazsvet
ljena družba, kot smo lahko 
domnevali. Bolj kot porast 
krščanske politike kaže na to 
antikomunizem, ki je sploš
nejši pojav in ki bi ga morali 
obravnavati kot neko vrsto 
verske blaznosti.

Srbi so obtoževali 
slovensko politiko, da je 
plod vatikanske zarote. Ka
korkoli že, dejstvo je, da so 
Slovenci čvrsto zastopani v 
Vatikanu. Kakšnih sto jih je 
tam, od tega enajst na Gre- 
gorijani, prav tako opravljajo 
še nekaj pomembnih opravil. 
In predsednik slovenske vla-

jetno sliši, slovenski naciona
listi v bistvu uničujejo prav 
slovensko narodno identiteto 
in tradicionalne kulture, ki so 
se razvile na tem področju.

'бШЈлл Kar se umazanih 
industrij tiče, so slovenska 
ekološka varovalka v bistvu 
paranoični sosedje Avstrijci.

Močnik: Ki imajo, tako
domnevam, tudi svoje raču
ne. Slovenci še sploh nismo 
ovrednotili svojega položaja v 
novi Evropi, vlada nima nobe
ne strategije. Slovenska dru
žba je periferna in ni niti tako 
dobra, da bi bila predmet iz
koriščanja, za kar se mora 
boriti. V Evropi je z obnovo 
Nemčije nastala nova situaci
ja, ki na Balkanu znova uvelja
vlja konflikt med francoskimi 
in nemškimi interesi. To je tu
di eden od razlogov, zakaj Ju
goslavija še ni razpadla.
ИМ1&V Nam lahko po
strežete s kakšno oprijemlji
vejšo razlago za slednje.

Močnik: Konkretno kaže 
na to nepripravljenost zlasti 
Francije, Anglije in ZDA za 
razpad Jugoslavije. Ker to 
slabi njihove položaje v tem 
delu Evrope, se pravi na Bal
kanu in v Sredozemlju. V inte
resu nemškega imperializma 
je precej laže sprejeti razpad

de je krščanski demokrat. Jugoslavije in obnovo lastnin-
Ali so Slovencem v Evropo skih interesnih sfer: Sloveni-
najbolj odprta vrata skozi ja, Hrvaška ter Bosna in Her-
Vatikan? cegovina.

Močnik: Če rečete, da so 
bili srbski očitki, da gre pri 'jSAtil&V Kako vidite v teh
Sloveniji in Hrvaški za vatikan- strateških ocenah Sloveni-
sko zaroto, s tem te teorije jo?
takoj diskvalificirate. Tu je tre- Močnik: Paradoksno je, da 
ba povedati, da so bili očitki je bilo vlogo Slovenije v novi
še bolj paranoični, namreč, Evropi lažje videti pred volit-
da gre za vatikansko — ko- vami kot sedaj. Do volitev je
minternsko zaroto, kar kaže bila Slovenija znotraj sociali-
na psihični mehanizem, ki ni- stičnih dežel nekaj izjemnega,
ma s stvarnostjo in s politično Imela je izkušnjo lastnih de-
resničnostjo nobene zveze, mokratičnih bojev, ki so jo
četudi seveda v politiki mo- pripeljali do padca komuniz-
čno deluje. Omejil bi se na ma, imela je močno civilno
slovenske razmere, ne glede družbo in nova družbena gi
na to, kaj neoboljševiki v Srbi- banja, ki so bila razvita na ra
ji govorijo. Seveda je Vatikan vni zahodne Evrope, celo bolj
pomembna ideološka, organi- kot v nekaterih državah — c
zacijska in finančna sila. Je Franciji na primer. In Sloveni- §
edina internacionala, ki tre- ja je bila takrat dežela, skozi J5

Mar ni izvirni greh 
zgolj v zamenjavi predznaka, 
črnega za rdeče?

Močnik: Pazite, ne smete 
pasti v teorijo zarote. Mislim, 
da gre tukaj za družbena gi
banja, ki imajo takoimenova- 
ne objektivne vzroke, tako da 
so politične opcije bolj izraz 
teh gibanj, ker kakšne poseb
ne demoničnosti nisem opazil 
ne pri komunistih ne pri seda
njem režimu. Gre bolj za to, 
da je antikomunizem, s kate
rim je Demos prišel na oblast 
in.ki se je zdel nadomestek 
za program ter so ga množice 
vzele za svojega, postal, kot 
pravi Marx, materialna sila. 
Zanimivo pri tem antikomu
nizmu pa je, da je popolnoma 
literaren oziroma fiktiven. Po
doba komunizma, na katero 
se naslanja, je popolnoma 
surrealistična. Takega komu
nizma pri nas že desetletja ni
smo imeli. Demonični, zli in 
vsemogočni komunizem je pri 
nas že zelo zgodaj opešal.

In drugič, ta teorija sploh 
ne more pojasniti, kako je pri
šlo do padca komunizma, kaj
ti do demokratičnih volitev je 
prišlo, preden so se sedanje 
stranke formirale. Nobena od 
obstoječih strank ne zastopa 
demokratičnih sil, ki so pribo
rile demokracijo.

Čeprav je nekda
nja ZSMS povezovala alter
nativna družbena gibanja in 
politične sile.

Močnik: Oni bi lahko bili 
zastopnik omenjenih demo-

nutno deluje. Ne smemo po
zabiti, da je politika VVojtile 
politika svetovne vasi in da je 
tip in vrsta družbe, ki jo ta po
litika skuša uveljaviti, sta- 
gnantna, zaprta in duhovno 
revna družba, kar seveda 
ustreza oblastem v cerkveni 
organizaciji. Ustreza pa tudi 
zagotavljanju hegemonije ali 
pa vsaj težnjam po hegemo
niji, ki jih ta organizacija brez 
dvoma kaže.

Za deželo, ki je obrobna 
kot Slovenija, ki spada na

katero bi lahko prodrla demo
kracija v socialistični blok. Se
danji režim je v kratkem času 
zapravil to prednost, kakšne 
druge pa trenutno ni videti.

Slovenija bi morala začeti 
promovirati regionalistično 
evropsko politiko, kar pome
ni, da se do jugoslovanskih 
področij vedemo enako kot 
do skupnosti Alpe-Jadran. 
Prenehati je treba s fiksira
njem na ideološko fikcijo 
monstruma Jugoslavije in za
četi z laično politiko. Tukaj se

Slovenci še sploh nism o ovrednotili svojega položaja v 
novi Evropi, vlada nima nobene strategije . Slovenska 
družba je periferna in ni niti tako  dobra, da bi bila p red
m et izkoriščanja, za kar se m ora boriti.

obrobje svetovnega imperiali
stičnega sistema, je to zelo 
nevarna usmeritev, ker nas 
potiska v položaj izkoriščane 
svetovne province. Sedanji 
režim prinaša Sloveniji opcijo 
Južna Koreja. Gre za družbo, 
ki ponudi predvsem delovno 
silo, sprejme umazano indu
strijo, ki ne prinaša zelo veli
ko dobička, in ki je odvisna 
od svetovnega trga in velesil. 
Take družbe so duhovno zelo 
osiromašene in tudi poudarja
nje lastnih tradicij je v tej luči 
zelo problematično. Te druž
be namreč zelo hitro izgubijo 
kulturno identiteto in posta
nejo provinca ameriškega 
kulturnega imperializma. To
rej trga za njihovo množično 
kulturo. Naj se še tako nepri-

vračamo na motiv verske 
blaznosti oziroma težke ideo
loške politike, kakršne v Slo
veniji že kakšnih deset, pet
najst let ni bilo. In če bi gleda
li na našo okolico kot na kon
glomerat regij z različnimi 
komparativnimi prednostmi, 
kjer se Slovenija povezuje na 
različne načine v svojo korist, 
potem bi se dalo pogovarjati 
od vprašanja do vprašanja.

Treba bi bilo prenehati s feti- 
šizmom države in ustanoviti 
lahko in poceni državo, v ka
teri bi promet, denimo, obrav
navali kot prometno in ne kot 
politično vprašanje, povezo
vanje z viri energije v Italiji in 
na Balkanu kot energetsko 
vprašanje in tako dalje.

kratičnih sil, pa so pred volit
vami oportunistično nasedli 
na desno propagando in za
čeli pridigati pridobitništvo in 
povzpetništvo, kar se je pač 
pokazalo na njihovem volil
nem rezultatu. Sami so se 
odrezali od alternative, kar je 
velika škoda, saj mislim, da 
so s tem pripomogli k hege
moniji desnice pri nas. Ravna
li so, kot bi vsaka stranka v 
normalnih razmerah, torej ni
so upoštevali dejstva, da raz
mere niso normalne. Sicer pa 
so bile naše skupne ocene o 
moči alternative nerealne.

Naj se znova dotaknem an
tikomunizma, ki ga razumem 
kot jalovo ideologijo in ga ra
zlagam s tem, da so ljudje je
zni sami nase. Tudi zato ga 
javna občila, zlasti osrednja, 
bruhajo vsak dan v neznan
skih količinah na prebivalce 
Slovenije. Eno vero je nado
mestila druga. Antikomuni
zem je podoben bojevitemu 
ateizmu, se pravi fiksaciji na 
boga v njegovi negaciji. To 
lahko ima zelo hude in nepri
jetne posledice za slovensko 
družbo, ker drsi nazaj v neko 
duhovno stanje, značilno za 
družbo na koncu XIX. stole
tja. Je pa značilno, da ima ko
renine med ljudmi. Kar po
glejte, kdo so najpopularnejši 
politiki. To so politiki boljševi- 
škega profila tipa Drnovšek, 
ki je značilen partijski aparat- 
čik, oportunist, ki išče ravno
težje med obstoječimi opcija
mi, se pravi nekdo, ki po defi-

Zanim ivo pri antikom unizm u je, da je popolnom a lite 
raren ozirom a fiktiven. Podoba komunizma, na katero se 
naslanja, je popolnom a surrealistična. Demonični, zli in 
vsem ogočni kom unizem  je pri nas že zelo zgodaj ope
šal.

mciji nikoli ne predloži svoje
ga projekta, pač pa mešetari 
s tujimi. In pa Peterle, ki je ti
pičen boljševik, ko nam z me
sta predsednika vlade seje 
ideologijo, namesto da bi se 
ukvarjal z upravljanjem drža
ve Profil priljubljenega politi
ka ustreza stanju duha, čigar 
narava je boljševizem v svoji 
stalinistični ali poststalinisti- 
čni različici.
4ZM&K Kako bi tore) lah
ko ocenili strukturo sloven
skega političnega prizoriš
ča?

Močnik: Mislim, da je ko
munistični model zdaj bolj na 
oblasti, kot je bil prej. Očitno 
obstaja neka ozka elita, ki je 
kulturno sterilna in politično 
nesposobna, popolnoma 
odrezana od realnih družbe
nih dogajanj, ki je žrtev neke 
psihodinamike, kar se vidi v 
tem, da pobebavljajo celo lju
dje, ki so bili včasih pametni. 
S tem ko ta elita obvladuje 
medije in jih je spet potisnila 
v hlapčevsko pozicijo, zastru
plja množično psihologijo in 
družbeno debato. Propad ja
vne debate v Sloveniji je fa
scinanten. Slovenija je imela 
izjemno kvalitetno, verjetno 
najkvalitetnejšo javno debato 
v vzhodni Evropi. Pa zdaj po

glejte naše časopise, o čem 
pišejo. So polni stereotipov in 
debilijad. Ta intelektualna ka
pitulacija je za moj okus pora
zna.

'itMFSiR Zagrešili pa so jo 
isti ljudje!

Močnik: Seveda. Problem 
je v tem, da se ni spremenila 
elita. Kos vladajoče koalicije 
je izkoristil trenutek, ko so 
komunisti padli, se vsedel lju
dem za vrat in se oprl na ra
zrede, ki so jih komunisti po
tisnili v apolitičnost in ki nima
jo nikakršnega političnega 
refleksa in načina racionalne
ga razmišljanja.

Prejšnji režim je bil aristo
kratski. To sem lansiral leta 
'81.in sem seveda mislil ironi- 
črno, da je komunizem aristo
kratski režim, ker je elita pač 
odtrgana od celotne družbe 
in se ves politični boj dogaja 
znotraj te elite, tako kot je to 
v aristokratskih ureditvah. 
Zdaj se kaže, da je bila ta te
za bolj resnična, kot sem mi
slil. Tudi politični boji, ki so 
pripeljali do padca komuniz
ma, so bili boji znotraj elite, 
znotraj nekega aristokratske
ga razreda in niso dosegli šir
ših slojev družbe, kakor smo 
seveda upali.
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DR. RASTKO MOČNIK
Kulturno sterilna in politično  nesposobna elita obvla

duje medije in zastruplja  m nožično psihologijo  in d ruž
beno debato, ko je potisn ila  m edije v h lapčevsko pozic i
jo. Propad javne debate v Sloveniji je fascinanten.

Alternativa je bila torej žr
tev nekega nesporazuma, ker 
je mislila, da spreminja druž
beno zavest in da bo ta spre
memba pripeljala do spre
membe političnega režima. S 
preobrazbo pa je prišlo le do 
spremembe razmerja sil zno
traj elite, kar družbe znova ne 
dosega. Do sprememb v 
družbi torej ni prišlo in je zdaj 
verjetno v procesu arhaizaci-
je-
ОДОД&' Kako pa na vse te 
procese vpliva sorazmerna 
majhnost Slovenije, še pose
bej glede na to, da so posa
mezni krogi tako ozki, da se 
pravzaprav vsi poznajo med 
seboj?

Močnik: Ko ste že iz Mari
bora, naj opozorim na para
doks, da je res, da je Sloveni
ja geografsko majhna in da 
ima razmeroma malo prebi
valcev in da je še manj ljudi, 
ki se ukvarjajo z javnimi zade
vami, in se zato vsi poznajo. 
Nasprotno pa je tudi res, da 
so komunikacije v Sloveniji iz
jemno slabe, da je pretok 
prebivalstva majhen in samo 
enosmeren, v velika središča 
in v Ljubljano. Sodelovanje 
med regijami je slabo, pretok 
idej prav tako. Maribor živi 
svoje življenje, Koper in Pri
morska svoje, Ljubljana spet 
svoje tretje življenje. To so 
veliki paradoksi prav zaradi 
ekoloških prednosti Sloveni
je, ki je majhna, razmeroma 
pregledna in torej tudi prosoj
na.

Mislim, da bi morali v Slo
veniji agresivno uveljavljati re- 
gionalistično načelo. Prekri
vanje enakovrednih mrež, ki 
niso hierarhično razporejene. 
In mislim, da bi morali v bližnji 
prihodnosti posebno skrb po
svetiti krepitvi infrastrukture 
izven Ljubljane. Pod infra
strukturo ne mislim samo 
cest, ampak tudi družbeno in 
kulturno infrastrukturo, se 
pravi radio, revije, časopise, 
TV studie, skratka oblike kul
turnega življenja, ki so trenut
no pretirano centralizirane. To 
pa bodo tudi ostale, glede na

to, da je zdaj glavni financer 
država.
'HM&fji Ali lahko podrob
neje pojasnite vaš predlog 
mrežnega strukturiranja, saj 
tako opisujete organizira
nost humanistike v spremni 
besedi h knjigi Rolanda 
Barthesa Retorika Starih, 
Elementi semiologije v Stu- 
diah humanitatis?

Močnik: To je fino, da 
predlagate tudi teoretske 
podlage zadeve. Vzemimo 
vsakdanji primer, to je mari
borska Univerza. Velik argu
ment proti njej je bil, da smo 
Slovenci premajhni, da bi 
podvajali kapacitete, kot se 
pravi. Moje stališče je, da se 
je treba hkrati zavzemati za 
popolno Univerzo v Mariboru 
in hkrati vedeti, da taka po
polna Univerza ne pomeni 
podvajanja ljubljanske'Univer
ze. Naj to pojasnim.

Popolna Univerza je po
trebna Mariboru zato, ker 
Univerza lahko živi le, če je 
razmeroma uravnotežena. To
rej to v Mariboru pomeni kre
pitev humanističnega in druž
boslovnega dela Univerze. 
Gre za ogromen prostor, ki v 
Sloveniji sploh ni pokrit. Na

mojem področju na primer, v 
družboslovni humanistiki, ra
bimo nekaj, čemur se reče tr
da infrastruktura teh ved, to 
pomeni prenašanje pretekle
ga znanja in gojenje tukajšnje 
kulture in tukajšnje znanosti, 
se pravi inštitute, ki se ukvar
jajo s specifično slovenskimi 
zadevami. V Ljubljani za to 
obstajajo možnosti in ustano
ve, popolnoma pa je institu
cionalno nepokrito to, kar se 
je v družboslovni humanistiki 
dogajalo po tridesetih letih. 
To živi v porah sedanje lju
bljanske Univerze in nima 
svojega mesta in svoje insti
tucionalne baze. In če bi v 
Mariboru ustanavljali humani
stiko, bi lahko natančno to 
pobrali, kar pomeni, da bi po
brali špico in dinamične dele,

ki seveda ne morejo obstati 
brez navezave na tradicional
na trda jedra. Morajo pa biti 
tudi v stiku z dogajanji v sve
tu, seznanjena z modnimi to
kovi, ki prinašajo ob slabem 
tudi kaj dobrega. In prav za to 
je mariborska Univerza izred
no usposobljena. Njene kom
parativne prednosti so to, da 
je majhna, pregledna, da je 
razmeroma konsolidirana v 
nasprotju z ljubljansko, ki je 
razbita, da ima vodstvo, ki je 
sposobno voditi politiko Uni
verze, kar je bilo v Ljubljani 
zmeraj težko, ker so deli Uni
verze močnejši od Univerze 
kot take.

Zato gre, kako izkoristiti 
komparativne prednosti. 
VSMII&V Ta način razmiš
ljanja bi veljalo posplošiti.

Močnik: Takšen pristop
omogoča mobilizacijo pred
nosti, ki jih imamo. Namreč, 
prednost Slovenije ni le v 
tem, da je majhna, ampak je 
tudi izredno raznorodna. Že v 
etnologiji se govori o treh ali

štirih kulturnih krogih v Slove
niji: alpskem, panonskem,
mediteranskem in mogoče di
narskem, kraško-dinarskem. 
In taka heterogenost je lahko 
zelo velika prednost, ker lah
ko človek goji na vsakem po
dročju tisto, kar je za to po
dročje pač najbolj primerno. 
Zato se mi zdi zelo pomemb
no to, kar delajo ljudje v Istri. 
Istra je tista regija, ki izpade 
iz razdelitve na tri države: Ita
lijo, Slovenijo in Hrvaško in ki 
ima posebnosti, tradicijo in 
zgodovino. S to trojnostjo 
zmanjša pomen vsaki posa
mezni državi in je usmerjena 
proti njenemu fetišizmu, še 
bolj seveda proti nacionalni 
državi. Gre za razsvetljeno at
mosfero, iz katere lahko na
stane kulturno izredno boga
to življenje, in nedvomno se 
to lahko pokaže tudi v gospo
darski uspešnosti.

Kje pa tukaj vidite
politiko?

Močnik: Vidim jo bolj ambi
ciozno in hkrati bolj skromno 
od dosedanjih. Bolj ambicio
zno v tem, da bi morala 
ustvarjati materialne pogoje 
za življenje v vseh različnih 
regijah, pri čemer regije lahko

razumemo tudi družbeno. Dr
žava naj zagotovi ob cestah 
še vse druge komunikacije: 
telefon, televizijske studie, ra
dijske povezave; poskrbi naj 
tudi za muzeje, galerije, gle
dališča itd.

V mislih imam model, ki ga 
uspešno izvajajo v Kaliforniji, 
kjer so razlike posledica pri
seljevanja Japoncev, Kitajcev, 
Korejcev, Vietnamcev in Me
hikancev, ki bežijo iz Mehike. 
Pri nas so razlike že tu, razen 
tega pripadamo stari evropski 
civilizaciji s tradicijo v pluraliz
mu . . .
Чи№$*ТА • • • V politiki bi to 
bila opozicija, v družbi mor
da alternativa, če posploši
mo?

Močnik: Model politike, ki 
pozna zgolj ločitev na vlado in 
opozicijo, je zastarel. Pri nas 
je opozicija povrh vsega še 
razmeroma neuspešna, pred
vsem pa je podobna vladi s 
svojo neinventivno politiko. 
Smisel opozicije je v deregu

laciji, provokacijah, proizvod
nji novih idej in seveda v ru
šenju vlade. Vlada v senci 
podcenjuje škodo, ki jo dela 
sedanja vlada s kulturno ar- 
haizacijo Slovenije. Opozicija 
bi se morala učiti pri nekdanji 
alternativni politiki.

Izrekli ste kritiko 
modernemu, vendar klasi
čnemu političnemu modelu. 
Nejasno pa ostaja, kakšna je 
lahko vloga alternative, ki se 
je razvodenela. Obstajajo 
mnenja, da je razlog razvo
denitvi v pomanjkanju samo
refleksije v alternativi. »Gi
banje za Metelkovo« ustvar
ja videz, kot da gibanja še 
obstajajo, vendar je dejstvo, 
da jih je precej manj kot 
pred dvema letoma.

Močnik: Ugotovitev je pra
vilna. Ločiti pa moramo dva 
dejavnika. V komunističnem 
režimu je imela alternativa pri
vilegiran položaj, ker je imela 
v ideološkem režimu beseda 
neprimerno večjo težo, kot jo 
ima v demokraciji. Drugo pa 
je mračnjaška politika seda
nje vlade, ki nima nobene 
kontinuitete z demokratičnimi 
gibanji v preteklosti. Še števil
ni posamezniki, ki so v njih 
sodelovali, so prešli na stran 
vladajoče skupine.

Ustanavljanja stranke sem 
se lotil, čeprav komaj zmorem 
vse operativne posle, ki jih ni
smo vajeni in ki jih zahteva 
delovanje stranke, da bi za
gotovil javnost, prodor v esta- 
blishment vsem tistim giba
njem in inovacijam, ki sponta
no nastajajo v civilni družbi. 
Na tem mestu lahko nekoliko 
popravim prejšnjo hudo kriti
ko liberalnih demokratov.

Vsekakor so najbolj kvali
tetna politična sila v slovenski 
politiki in imajo najbolj kvali
tetne politike. Zgodilo pa se 
jim je, kar se je zgodilo tudi 
alternativi, požrla jih je skup
ščina. Dvakrat. Ker imajo pre
majhno kadrovsko podlago, 
ne zmorejo voditi še česa 
drugega ob skupščinskih bo
jih. V teh pa so neučinkoviti, 
ker je javnost premalo sezna
njena z dogajanji v skupščini. 
V njej deluje glasovalna maši- 
na desnice in mediji, zlasti 
Delo in televizija, se oblastni

kom bolj udinjajo kot v prejš
njem režimu. Ježeva okrožni
ca bi pred volitvami zbudila 
hujši pretres komunističnega 
režima, zdaj ga pa vsi ščitijo. 
Še huje kot liberalnim demo
kratom se godi zelenim, ki so 
s pridružitvijo desnici izgubili 
ves svoj politični naboj in po
stali bleda senca nekdanjega 
gibanja.
'£№iB2 Omenili ste dve 
vodilni medijski instituciji: 
Delo in televizijo. Njuna pro
gramska naravnanost se uje
ma z doktrino sedanje kul
turne politike, ki podpira sa
mo etablirano, prvorazredno 
dejavnost na tem področju. 
Kaj bi pomenilo ustanavlja
nje mrežnih povezav, dislo- 
kacija institucij in formiranje 
novih ustanov za takšno kul
turno politiko?

Močnik: Politika sedanje 
vlade je na področju kulture 
škandalozna in protikulturna. 
Sklicevanje na kvalitetno na
cionalno kulturo je prikrivanje 
vrednostnih in ideoloških iz
bir. Kulturna nesposobnost 
sedanje elite je resen pro
blem, saj je kultura postala 
bolj ideološka, kot je bila pod 
komunisti. Posamezniki po
stanejo odgovorni, ko pred
stavljajo stranke in prevzema
jo oblast; v tem hipu njihova 
nekulturnost ni več njihova 
privatna zadeva.

Ideološkost je opazna tudi 
v odpiranju medijev na desno. 
Odmerjajo prostor cerkvi in 
ideologijam, ki so z njo pove
zane. Nič pa se niso izboljšali 
položaj teorije v medijih, si
tuacija alternativnih kulturnih 
dejavnosti, subkulture, rocka 
itd. Dodati moram, da so prav 
te dejavnosti v Sloveniji iz
jemno razvite in dosegajo 
svetovno kvaliteto. Torej je

govorjenje vlade o kvaliteti 
debakel vladine kulturne poli
tike. V Evropo lahko pridemo 
tudi po tej poti, ne samo prek 
Vatikana: lahko pridemo z 
rock’n’rollom, z našimi po
cestnimi gledališči, z dizaj
nom, z likovnimi prireditvami 
in z našo teorijo. Že pod ko
munističnim režimom smo 
Slovenci ustvarili na teh po
dročjih izjemne dosežke.

VMdfiA Nihče nam ne bo 
pomagal, če si ne bomo po
magali sami. Sami moramo 
pokazati, kaj je pri nas nekaj 
vredno in zasluži pozornost 
tudi drugod.

Močnik: Režim moramo 
nujno zamenjati, če hočemo 
to storiti. Zamenjamo ga lah
ko na volitvah. Naj vam po
vem anekdoto, ki bo situacijo 
dobro ponazorila.

Po priprtju Janeza Janše je 
prišla vest, da so v Škofji Loki 
priprli Ivana Borštnerja. Nihče 
ni vedel, kdo je to. Jože Vo
grinc, ki je bil takrat direktbr 
zbirke Studia humanitatiS, je 
pogledal v seznam naročni
kov zbirke in ga našel, saj je 
bil naročnik od ustanovitve 
zbirke. Odbor za varstvo člo
vekovih pravic je po tej poti 
ugotovil, kdo je Ivan Borštner.

Potem smo s to izkušnjo 
pred volitvami pogledali, kdo

med kandidati je naročnik 
Studia humanitatiS. Ugotovili 
smo, da so socialisti, prenovi
telji in alternativna ter nova 
družbena gibanja. Brez za
stopnikov pa so bile stranke, 
ki so prišle na oblast. Glede 
na pomen zbirke je rezultat 
ilustrativen drobec.

Vendar slišimo že 
tudi za posledice, ko kultur
no in raziskovalno ministr
stvo nista preveč naklonjeni 
zbirki Studia humanitatis in 
pa zbirki Krt, ki pogosto ob

javlja dopolnilna dela k te
meljnim prevodom v Studi- 
ah?

Močnik: Absolutno. To ve
denje dokazuje, da so opravili 
povsem nestvarno oceno po
ložaja, ko dušijo temeljno in
frastrukturo kulturnega in du
hovnega življenja. Obe zbirki 
sta se izvrstno ujemali: Krt je 
ob prevodih prinašal tudi ak
tualne duhovne dosežke slo
venskih avtorjev in tako do
polnjeval prevode temeljnih 
del v Studiah.

Dodati pa moram, da je mi
nistrstvo za kulturo oziroma 
nekdanja kulturna skupnost 
kazala precej več razumeva
nja za zbirko. In so se primer
nemu ovrednotenju izmikali 
drugje, zlasti na raziskovalni 
skupnosti. Nikoli niso sprejeli 
argumenta, da so izdaje 
opremljene z izvirnimi doda
tnimi besedili, ki vsebujejo 
nastavke za izvirno proizvod
njo. Bojim se, da je v tem vid
na tehnokratska omejenost, 
ki zanemarja prav bazične za

deve, ki so podlaga vsake 
kulture; v zdajšnjih okolišči
nah pa se ji pridružuje še 
ideološka omejenost.
VViVAiV Predpostavimo, 
da bo po sprejetju nove 
ustave prišlo kmalu do novih 
volitev. S čim bi bilo najbolj 
modro in učinkovito prepri
čevati volilce, da bi volili lai
čno in racionalno politično 
usmeritev?

Močnik: To je velik pro
blem. Dlje ko vlada sedanja 
oblast, bolj se javno mnenje 
utaplja v arhaizem in omeje
nost. Bistveno bi bilo, da bi si 
intelektualci opomogli od šo
ka, ki so ga, upam, že preži
veli, in da bi znova vzpostavili

intelektualno razpravo. Ideo
loške opredelitve zdaj sicer 
potiskajo v ospredje, toda po
stanejo manj pomembne, brž 
ko imamo racionalno razpra
vo.
'tuM&A Vaši trditvi opore
ka ugotovitev, da imamo vla
do intelektualcev, celo izra
zito družboslovnih intelektu
alcev.

Močnik: To ni res. To trdijo 
tisti, ki jim teza ustreza. Pri
merjajte, kaj govorijo in kaj 
delajo. Dopuščam razliko 
med intelektualno subtilno 
osebnostjo in političnimi na
pakami, ki jih nekdo naredi. 
Začnemo lahko pri Leninu in

nadaljujemo s tistimi intelek
tualci, ki so podprli fašizem.

Za razrešitev moramo od
govoriti na več vprašanj. Prvo 
je, da niso vsi intelektualci, ki 
opravljajo funkcijo intelektual
ca. S tem obračam na glavo 
Gramscijevo trditev, da smo 
vsi intelektualci, vendar samo 
nekateri opravljajo funkcijo 
intelektualca. Drugič, ko po
sameznik prevzame upravni 
položaj v državi, se znajde 
pred novimi problemi in zah
tevami. Zahteve so povsem

drugačne kot pri intelektual
nem delu, zato se lahko kaj 
hitro zgodi, da začne delati 
napake, ker pač ni vešč politi
čnega upravnega delovanja. 
To vem iz lastne izkušnje, ko 
sem delal prav take napake 
kot prorektor. Tretjič gre za 
to, da imamo oblast desne 
hegemonije, ki je zastarela in 
nas potiska v provincializem. 
Kar nas vrača k izhodiščnemu 
vprašanju o klerikalizmu. 
Vprašanja ne razumem kot 
povečevanje vpliva cerkve, 
čeprav se dogaja tudi to, tem
več je zame klerikalizacija 
družbe povezana s širjenjem 
težkega ideološkega razmiš
ljanja, ki igra na prvo žogo, na 
kratke proge in ne obeta dr
žavljankam in državljanom 
Slovenije nič dobrega.

Nastanek intelektualne raz
prave bi pospešili z decentra
lizacijo, s krepitvijo intelektu
alnih žarišč v Mariboru in na 
Obali. V tem primeru bi bile 
napovedi lahko boljše; ne gle
de na to, kakšno vlado bomo 
imeli.

Ali naj predlog za 
decentralizacijo razumemo 
tako, da bi z vplivom na Lju
bljano vplivali tudi na racio
nalizacijo slovenske politi
ke? Ali pa gre za to, da v Lju
bljani ni pravih intelektualnih 
žarišč, čeprav naj bi obstaja
la po definiciji na račun vseh 
drugih delov Slovenije?

Močnik: V vojaško-politi- 
čnem žargonu bi rekel, da je 
treba organizirati obleganje 
Ljubljane. Ljubljana je pred
vsem administrativno središ
če, torej središče birokracije 
na vseh področjih in gospo
darstva do kulture. Naj je bi
rokracija še tako intelektual
no kakovostna, deluje znotraj 
birokratskih institucij in za 
določene interese. Interesi pa 
so: vleči v Ljubljano bogastvo 
in seveda centralizirati vse v 
tem mestu. S to nevarno stra
tegijo izgubljamo velike po
tenciale zunaj Ljubljane in iz
gubljamo prednosti, ki jih ima 
vsaka duhovna, intelektualna

in drugačna ustvarjalnost že 
zato, ker deluje v drugem 
okolju, ki je specifično regio
nalno obarvano in ima svojo 
bogato in dolgo tradicijo. Že 
zato bi se morali v politiki 
usmeriti h krepitvi teh sre
dišč, še raje bi rekel: žarišč. 
Ljubljano je treba oblegati s 
tem, da držimo denar izven 
nje, da ustanavljamo ustano
ve in kulturne naprave zunaj 
Ljubljane. S tem bi zmanjšali 
tudi birokratsko težo, ki ne 
duši samo Slovenije, temveč 
predvsem Ljubljano samo.

SAŠO DRAVINEC

Popolna Univerza je potrebna M ariboru zato, ker Uni
verza lahko živi le, če je razm erom a uravnotežena. V Ma
riboru to  pom eni krepitev hum anističnega in d ružbos lov
nega dela Univerze. Če bi v M ariboru ustanavljali hum a
n istiko, bi lahko pobrali, kar živi v porah sedanje ljub ljan
ske Univerze, pobrali bi šp ico  in d inam ične dele.

V Sloveniji bi morali agresivno uveljavljati regionalisti- 
čno načelo. Prekrivanje enakovrednih mrež, ki niso hie
rarhično razporejene. Posebno skrbi bi morali posvetiti 
krepitvi in frastruktu re  izven Ljubljane.

A lternativa je bila žrtev nesporazuma, ker je mislila, da 
sprem in ja d ružbeno zavest in da bo ta sprem em ba p ri
peljala do sprem em be političnega režima. Prišlo pa je le 
do sprem em be razm erja sil znotra j elite, kar družbe zno
va ne dosega.

Pred volitvam i smo pogledali, kdo med kandidati je na
ročn ik zb irke Studiaahumanitatis. Ugotovili smo, da so 
socia listi, p renovite lji in alternativna te r nova družbena 
gibanja. Brez zastopnikov pa so bile stranke, ki so prišle 
na oblast. G lede na pomen zb irke je rezultat ilustrativen 
drobec.

Dlje ko vlada sedanja oblast, bolj se javno mnenje uta
plja v arhaizem in om ejenost. B istveno bi bilo, da bi si in
te lektualci opom ogli od šoka, ki so ga, upam, že prežive
li, in da bi znova vzpostavili intelektualno razpravo.

L jubljano je treba  oblegati s tem, da držim o denar iz
ven nje, da ustanavljam o ustanove in ku lturne naprave 
zunaj Ljubljane. S tem bi zmanjšali tudi b irokra tsko  težo, 
ki ne duši samo Slovenije, tem več predvsem  Ljubljano 
samo.
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ŠPRICER SE JE SKISAL — PA KAJ?
ZAKAJ POMENI ZAKUPITI LOKAL TGP POHORJA ENAKO KOT NAREDITI 

SAMOMOR IZ ZASEDE?
Mariborski m onopolist na po

dročju gostinstva, TGP Pohorje, 
ki je uspešno okupiral strogo sre
dišče mesta in tudi drugače zav
zel vse najvitalnejše točke v Mari
boru in bližnji okolici, je vsemu 
navkljub postavljen pred dejstvo, 
da je razbohotena uprava uničila 
podjetje  in postavila pod vpraša
nje celo svojo nadaljnjo eksisten
co. Toda glavni d irekto r TGP Po
horja, gospod Čabrian je, pa naj 
mu kdorkoli že karkoli očita, zelo 
genialno razrešil nastalo težavo. 
Lokale, ki so prinašali največje iz
gube, je sklenil oddati v najem. 

Uprava Pohorja je izračunala, ko
likšno najemnino morajo zahteva
ti, nakar so lokale ponudili najprej 
zaposlenim  v TGP Pohorju. Ti so 
na ta način, kot najemniki lokala 
svojega bivšega podjetja, dobili

priložnost postati sami svoj go
spodar in so upali, da bodo lahko 
zaživeli bolje kot so prej, ko so 
bili zaposleni v družbenem podje
tju. TGP P ohorje  je  na ta na 
čin  dobilo  za n e s ljiv  d en a r od 
zaku p n in , reš ilo  se je  dolo
če n e g a  š tev ila  zapo s len ih  in 
n a e n k ra t so loka li, k i so p re j 
p rin aša li izgubo , postali za  
TGP P ohorje  dob ičkonosni.

Toda kako je z novimi podjetni
ki, z zakupniki lokalov, ki so polni 
upanja zakorakali na pot zasebni- 
štva? Nekaj smo_ jih obiskali in 
vsi brez izjeme, so se počutili 
prevarane in izigrane, pri čemer 
pa so vsi prav tako mazohistično 
poudarjali, kako so pravzaprav 
sami krivi za položaj, v katerem 
so se naenkrat znašli. Najemnine 
so zelo visoke, od 34.000 do

90.000 din mesečno, pri čemer 
znaša najpogosteje najemnina
55.000 din in jo  je treba plačati za 
mesec naprej, vse stroške poslo
vanja morajo poravnati zakupniki, 
vključno s plačami za zaposlene, 
ki so jih dobili kot del inventarja 
skupaj z zakupljenim lokalom in 
ki jih po pogodbi morajo obdržati 
zaposlene. Nadalje je treba ome
niti, da so bili nekateri lokali v 
prav grozljivem stanju, in je bilo 
treba vložiti tudi ogromna sred
stva v renovacijo lokala. Eden  
zakup n iko v  je  p o ta rn a l, da je  
n a je l za  300.000 din k re d ita , 
prodal avto , s k ra tk a  vse ra z 
p o lo ž ljive  s ile  je  v ložil v lo
ka l, k i pa seda j sam eva . Na
mreč, kar nekaj zakupljenih loka
lov je izrazito sezonskega znača
ja  in so dobršen del leta skoraj 
prazni, a zakupniki morajo vse 
obveznosti, vključno z visoko na
jemnino, plačevati redno. Potem
takem ne čudi dejstvo, da nekaj 
zakupnikov svojih obveznosti do 
TGP Pohorja sploh ne izpolnjuje, 
da drugi neredno plačujejo za
kupnino, da so vsi z ž ivc i sko
ra j popolnom a pri koncu te r  
končno , da je  ena zakup nica  
v boln išn ici (baje ravno zaradi 
tega razloga) in da je ena druga 
zakupnica raje vse skupaj pustila 
in je sedaj brezposelna.

Od začetka oddajanja družbe
nih lokalov v zakup je obstajal 
sum, da pri vsej stvari nekaj sm r
di. Toda takrat so bili sumi 
usmerjeni v dejstvo, da so bili za
kupniki po pravilu delavci iz v rh 
n je  s tru k tu re  zaposlenih v TGP 
Pohorju, vodje sektorjev in poslo
vodje, a se je nazadnje izkazalo, 
da so osumljenci v resnici žrtve, 
medtem ko vodilni ljudje iz upra
ve še naprej parazitirajo na delu 
drugih, tokrat zakupnikov lokalov

Na drugi s tran i pa loka li, k i 
so ostali v u p rav ljan ju  TGP 
P ohorja , bodisi za p rti p ro p a 

d ajo  (p r im e r re s ta v ra c ija  
C en te r) bodisi sam eva jo  in 
p rinaša jo  konstantno  izgubo .

Za mariborsko javno življenje 
je predvsem značilna zgodba o 
nastanku in poznejšem poslova
nju lokala restavracije Center.

Pred dobrim i dvajsetimi leti so ta
kratni šefi Pohorja uspeli izigrati 
ravnatelja OŠ Ivan Cankar, da je 
prepustil prostor, ki ga je imela 
šola za rekreacijske potrebe svo
jih učencev, Pohorju, v zameno 
pa naj bi OŠ dobila igrišče na 
prostoru, kjer danes stoji zgrad
ba Slovenijales Trgovine. Jasno , 
na obljubo  so vsi p ozab ili in 
tak o  d anes učenci OŠ Ivan  
C a n k a r hodijo  na ce lo  šolsko  
uro hoje  o d d a ljen e  p rosto re  
k te lo vad b i. Lokal, ki je tej mla- 
deži požrl prostore za rekreacijo, 
pa je večino teh let, kar obratuje, 
proizvajal zgolj izgubo. Samo v 
novembru '90 je Center pridelal 
za 60.000 din izgube, glavni k ri
vec za to  pa naj bi bila, po mne
nju do pred kratkim zaposlenega 
v tem lokalu, gospa K o tarčeva . 
šefica lokala, ki ji je poleg nespo
sobnosti moč očitati še pretirano 
narcisoidnost in egocentričnost.

TGP Pohorje naj bi jo potrebova
lo zgolj zato, ker je žena tržnega 
inšpektorja. V samem začetku te 
ga leta je dobila pooblastila glav
nega direktorja gospoda Čabria- 
na, ki ta pooblastila daje in jem lje 
svojim sodelavcem, kot kak mali 
otrok.

Enako kot je možno naglo in vi
soko napredovanje, če si z go 
spodom  Čabrianom v dobrih od 
nosih (primer gospe Kotarec), je 
m ogoče še hitreje pasti v ano
nimnost, če si z njim v slabih od
nosih. Zato ne sme čuditi poda
tek, da ima TGP Pohorje preko 15 
d irektorjev, med ostalim tudi d i
rektorja  za razvedrilni program, 
na drugi strani pa tudi preko 30

skladiščnikov, ki so to postali po 
odredbi, da se prilagodijo (poleg 
redno zaposlenih v skladiščih, se 
ve).

In zakaj lahko d irektor Cabrian 
počne to, kar počne? V prvi vrsti 
zato, ker ima TGP Pohorje preko 
70 enot s približno 1000 zaposle
nimi, ki se v glavnem med sabo 
ne poznajo. Drugi razlog pa je tu 
di v tem, ker ima TGP navado za
poslovati v glavnem kuharje in 
natakarje s skrajšanim progra
mom, tako da ima skoraj polovica 
zaposlenih le skrajšani program, 
s takimi pa je tudi manipuliranje 
lažje. Zato ne čudi, da o ze k  m a 
fijs k i k lan  v uprav i odloča o 
vseh pomembnejših zadevah, 
predvsem kadrovskih in finan
čnih. Delavci iz proizvodnje sko
raj ne morejo vzpostaviti stika z 
upravo, se pa zato v Prešernovi 8 
počuti kakor doma gospod Fili
pič, obrtnik-m izar, ki je poslovni 
partner TGP Pohorja in neke vr
ste hišni prijatelj. G ustek , k a k o r  
ga p rija te lji o s lav lja jo , je  
o prem il sko ra j vse  lo ka le  v 
M aribo ru , ki so v lasti TGP  
P ohorja , vk lju čn o  s k o c k a rn i-  
co, njegov značilni stil pa je tem 
na barva notranje opreme. Men
da ni treba posebej poudarjati, da 
so bile njegove ponudbe vselej 
daleč najugodnejše in da se po 
pravilu zneski iz ponudbe in fak
ture niso ujemali.

TGP Pohorje nima denarja, saj 
se komaj prebijajo iz meseca v 
mesec, in to  po zaslugi prostoca- 
rinskih prodajaln in kockarnice, 
gostinski lokali in hoteli pa prina
šajo v glavnem le izgubo. Mar to  
pomeni, da bodo skoraj vse loka
le in hotele dali v zakup, ali je to 
le taktična poteza gospoda Ča- 
briana, bo pokazal čas. Izgleda 
pa, da je vendarle vse to dobro 
prem išljeno početje. Le na ta na
čin namreč lahko uprava TGP Po
horja živi svoje lagodno življenje 
dalje neokrnjena. Le tako bodo

lahko tudi v prihodnje sponzorira
li Borštnikova srečanja, razstave 
pasemskih mačk in podobno ter 
pripravljali razne megapožrtije. Za 
pričakovati je torej, da se bodo 
že oddanim lokalom v zakup 
kmalu pridružili še ostali. V sa
mem strogem  središču mesta 
prinašajo TGP Pohorju konstant
no izgubo Štajerc, Rotovška klet, 
Novi svet, pa celo tako eminen
ten lokal, kot je Stara trta. M im o
g red e  in č is to  n euradno , z a 
kupn ik  S ta re  tr te  bo m ora l 
plačevati 140.000 din za k u p n i
ne m esečno , če bo prišlo do 
oddaje lokala v zakup. In njegove 
možnosti za preživetje? So zgolj 
teoretične, enako kot možnosti 
vseh ostalih zakupnikov (Koper, 
Kapljica, Kobanc. Lipa v Miklavžu, 
motel Jezero, Bellevue na Pohor
ju, restavracija T a b o r. . . ) .  Vsi na
šteti lokali so brez imidža, prido
bivanje gostov v lokal je drago, 
najemnine so visoke, in ko vsemu 
dodamo še obratovalne stroške, 
ugotovimo, da tak lokal ne more 
biti konkurenčen preostalemu za
sebnemu sektorju. Kajti, ko za
kupnik poravna vse stroške, mu 
ostane za zelo slabo plačo, ali pa 
še to ne. Prav lahko pa se zakup
niku pripeti, da ne more poravnati 
niti vseh stroškov, v tem primeru 
pač, ali ne plača zakupnine in ča
ka sankcije ali enostavno kapituli
ra in prekine najemniško pogod
bo, s čim er postane sam nezapo
slena oseba, om ogoči pa s tem, 
da zakupi lokal nekdo drug.

Ostaja dejstvo, da bi bilo m o
goče rešiti lokale, ki so prinašali 
izgube, brez njihovega oddajanja 
v zakup. Toda to bi zahtevalo bolj 
kakovostno delo vseh v TGP Po
horju, kar pa nekomu očitno ni b i
lo po volji. Se pa v tem primeru 
ne bi zgodilo, da 1. januarja do
poldne v nobenem od lokalov v 
središču mesta ni bilo mogoče 
naročiti kisle juhe, kar se je letos 
pripetilo našemu uredniku.

MIRO LENIČ

KJER SE PREPIRATA DVA, ŠTUDENT DOBIČEK IMA?
O študentih v mariborskih dijaških domovih, rektorje
vem pismu s predlogom rešitve prostorske stiske, od
govoru na rektorjevo pismo ki je slednjega poučilo, 
pred katerim pragom naj pometa in v drugi varianti dat 
drugačen predlog rešitve prostorske stiske

Zakaj študentje ne ljubijo 
domskega udobja

Jasno je, da v dijaške do
move študentov (skoraj iz
ključno izbirajo samo tiste iz 
prvih letnikov) ne jemljejo iz 
sentimentalnosti, temveč iz 
ekonomskih vzrokov. Štu
dentje namreč vzgojiteljem 
hudo otežujejo življenje.

Jasna Šeneker, vzgojite
ljica in pomočnica vodje do
ma SERŠ: »V našem domu 
je  480 ležišč in trenutno 
imamo okrog 20 študentov, 
prve pa smo sprejeli že lani. 
Vsi so iz prvih letnikov in pri 
tem smo se ravnati po spi
sku Študentskih domov. 
Osnovni problem p ri tem je  
disciplina: študentje morajo 
skrbeti za svoje prostore, 
nositi morajo copate, ne 
smejo veseljačiti, sprejemati 
nočnih obiskov. Toda zanje 
ne veljajo omejitve p ri no
čnih prihodih domov. Ob 
koncu tedna dom zapremo 
in to velja tudi za študente. 
Najbolje se počutijo naši 
bivši učenci, dva od njih sta
nujeta pri nas, čeprav sta že 
v drugem letniku fakultete. 
Problem je seveda tudi cena 
— 2086 dinarjev s hrano, za 
dneve, ko študenta ni, jim  
odbijemo 38 dinarjev.«

Ivan Atelšek, ravnatelj 
Doma Janeza Hribarja:
»število stanovalcev domov 
že nekaj let upada pred-

pretirano dijaškega

vsem na račun slabšega go
spodarskega položaja v me
stu. Zato sprejemanje štu
dentov koristi domovom in 
študentom, k i imajo p ri nas 
idealne možnosti za študij
— seveda to cenijo samo 
nekateri. Res je  stanarina v 
dijaških domovih za pribli
žno 200 dinarjev na mesec 
višja od tiste v študentskih 
domovih, toda zato se pri 
nas bolj brigamo za vsake
ga posameznika. Žal je  naš 
standard slabši in je  v so
bah več stanovalcev. Marsi
koga najbolj moti obvezno 
plačevanje hrane, toda ne 
vem, če je boljša rešitev to, 
da so mnogi študentje pod
hranjeni, saj si na račun hra
ne privoščijo kaj drugega. 
Ovire p ri obiskih? Žal se tu 
ne da nič pomagati, po Do
mu se ne more nekdo spre
hajati tako, kot se mu ravno 
zazdi.«

Slavko Marinič, direktor 
Študentskih domov: »Nobe
nega vpliva nimamo na to, 
koga od naših odklonjenih 
študentov sprejmejo v dija
ške domove. Tudi sam so
dim, da b i morali v zvezi s 
praznino v dijaških domovih 
nekaj ukreniti, navsezadnje 
so bili oboji — domovi za 
srednješolce in za študente
— zgrajeni iz skupnega vira 
denarja.«

V tem študijskem letu je na 
Univerzo v Mariboru vpisanih 
12 odstotkov več rednih štu
dentov kot lansko leto. Med 
vsemi temi študenti jih je 
3570 ali malo manj kot polovi
ca v prvih letnikih. Preden so 
se lotili študijskih problemov, 
so morali vsi ti rešiti osnovno 
dilemo stanovanja in hrane. 
Za dobro polovico je rešitev 
bistveno lažja kot za ostale, 
saj stanujejo pri starših. V ča
su vpisa je tretjina (vseh štu
dentov, saj ni podatka samo 
za prve letnike) načrtovala bi
vanje v študentskih domovih, 
štirje odstotki so navedli pod- 
najemništvo, osem odstotkov 
pa ni vedelo, kje bodo v času 
študija.

Študentski domovi ostajajo 
fatamorgana zlasti za novin
ce, saj imajo prostor komaj 
za 16 odstotkov študentov pr
vih letnikov. Za primerjavo: v 
domovih je 31 odstotkov štu
dentov drugih letnikov, 38 od
stotkov študentov tretjih let
nikov, 45 odstotkov četrtih in 
trideset odstotkov absolven
tov. Za 2037 ležišč se je pote- 
gevalo več kot 3000 prosilcev 
in torej so jih več kot tisoč 
odklonili. Komisija je razdelila 
ležišča med 1985 starih sta
novalcev, 27 podiplomcev in 
sodelavcev univerze, 25 tujih 
študentov, štirih madžarskih 
študentov (izmenjava) ter sa
mo 182 novih prosilcev.

Jasno je, da bi Maribor ta
koj potreboval vsaj še en nov 
študentski dom, še bolje dva 
ali tri. Še bolj jasno je, da teh 
domov ne bo imel ne prihod
nje leto, ne v kakšni bližnji 
prihodnosti. Rešitev za štu
dente je torej treba najti v 
okviru tistega, kar mesto že

ima, a ni dovolj izkoriščeno. 
To naj bi bili mariborski dija
ški domovi, ki so iz leta v leto 
bolj prazni (pri tem se ne uje
majo le podatki, kako prazni 
so — direktor Študentskih 
domov Slavko Marinič oce
njuje, da je bilo v dijaških do
movih letos okrog 300 praz
nih mest, od tega 250 samo v 
Domu Janeza Hribarja. Direk
tor omenjenega srednješol
skega doma Ivan Atelšek pa 
trdi, da v njihovem domu ni 
bilo dosti več kot 100 praznih 
mest, skupaj pa da jih je bilo 
250). Vsekakor pa drži, da so 
študentje že doslej polnili ta 
prazna mesta, čeprav je to za 
večino med njimi samo zača
sna rešitev stiske.

Kako je rektor želel po
magati študentskim brez
domcem

V začetku lanskega okto
bra je rektor mariborske uni
verze dr. Alojz Križman napi
sal pismo dr. Petru Venclju, 
ministru za šolstvo. V njem je 
opisal problem študentov, ki 
so ostali pred vrati študent
skih domov in navedel, da jih 
je 285 odšlo v dijaške domo
ve. Rektor predlaga, da bi en 
trakt zgradbe Doma Janeza 
Hribarja prešel v upravljanje 
Študentskih domov, kar naj bi 
bilo mogoče tehnično enosta
vno urediti (med seboj ločiti 
dijaški in študentski del 
zgradbe). Rektorjev predlog, 
ki so ga v vednost dobili sa
mo še mariborski Študentski 
domovi, podčrtuje še z nes
prejemljivostjo razmer, v ka
terih si študentje mimo krite
rijev -zagotavljajo« prostor v 
dijaških domovih. Vsaj tako 
močan argument pa je tudi

nižja cena bivanja v študent
skih domovih.

V celoti je rektorjevo pismo 
dovolj umirjeno, toda nanj je 
dobil, kot je sam navedel na 
zadnji lanski seji Sveta univer-

Nesojeno semenišče na 
Vrbanski 30

Zgradba, ki jo je Atelšek 
navedel kot možno razbre
menitev študentske stiske, 
ima zanimivo zgodovino.

Druga svetovna vojna je tik 
pred koncem prekinila iz 
gradnjo za tisti in celo za 
današnji čas izredno funk 
cionalnega semenišča. Po 
vojni jo je dobilo kmetijsko 
šolstvo, nekdanje prostorne 
spalnice so -razparcelirali 
iz enoposteljnih v tri in štiri- 
posteljne, vse skupaj pa vsa 
ta leta počasi propada. Od 
sedanjih 130 dijaških ležišč, 
ki jih polnijo tudi študentje, 
je vsaj polovica že hudo ne
primernih. Tako naj bi ponu
jena rešitev seveda terjala 
precej denarja za adaptaci 
jo, lokacija pa bi ustrezala 
še najbolj študentom agro
nomije.

ze, zelo temperamenten od
govor direktorja prizadetega 
Doma. Atelšek je rektorja 
poučil, da naj pometa pred 
svojim pragom, s tem pa se
veda ni izboljšal njunih odno
sov. Ivan Atelšek: -Sicer
osebno cenim rektorjevo 
skrb za študente, toda ne
sprejemljivo se mi zdi, da se 
reševanja loteva na račun ne
koga tretjega in pri tem tudi 
ne navaja pravih dejstev.

Kombinacija, kot si jo je zami
slil v našem domu, nikakor ne 
more priti v poštev, saj je me
šanje študentskih in dijaških 
stanovalcev ter dveh različnih 
režimov v eni zgradbi v na
sprotju z vzgojnimi principi. 
Predvsem pa se mi ne zdi 
prav, da o vsem skupaj nas 
sploh ni obvestil — za njego
vo pismo sem zvedel v Ljub
ljani — tega pa ni storil tudi 
nihče iz Študentskih domov, 
čeprav z njimi sicer dobro so
delujemo.«

Atelšek je tudi napisal pi
smo na republiški sekretariat 
za vzgojo in izobraževanje ter 
telesno kulturo, le da ga ni 
naslovil na ministra temveč na 
njegovega svetovalca Biten
ca. Tam predlaga, da bi štu
dentom namenili »vse dom
ske kapacitete na Vrbanski 
30«. Kolikor je znano ne prvo, 
ne drugo pismo (dv& meseca 
starejše), iz Ljubljane še nista 
dobili odgovora. Tudi na ome
njeni mariborski seji Sveta 
univerze v zvezi s tem niso 
sklenili nič dokončnega, ra
zen da so bili skoraj soglasno 
ogorčeni nad razmerami in 
odločeni, da je »nekaj trebba 
storiti«.

Potrebno je torej počakati 
na razplet in upati, da bo ta v 
korist študentov. Bilo bi prav 
zanimivo vedeti, kako so se 
znašli tisti, ki niso ne v domo
vih, ne pri starših, ne v pod
najemniških luknjah (za manj 
kot 100 mark na mesec men
da v Mariboru ne dobiš po
stelje), a vendar nekje živijo 
in študirajo. Čudeži so še.

JASNA
KO NTLER-VENTURIN I
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ZA KOLIKO MILIJONOV DEUTSCH MARK SO ME OGOLJUFALI?

»REKEL JE, DA SE BO ZMEŠALO!«
»NE ČUTIM NOBENE POTREBE, DA BI KOMURKOLI DOKAZOVAL, DA SEM NORMALEN,« JE REKEL 

BOGDAN RAKOVEC, MARIBORSKI »ČLOVEK S TRANSPARENTOM«
Maribor, se najem, je mrak in 
po mraku nima smisla hodit s 
tem po mestu.«

Glede na to, da je  šlo 
to proti Ljubljani, to niso 
skorumpirani pripadniki 
ene službe vmešani, am
pak to ena služba global
no deluje.

— Zakaj greste s transpa
rentom po mestu?

»Jaz ne vidim druge poti, 
kak se naj upreš taki službi, 
jaz druge poti ne vidim. Kak 
se naj boriš z eno tako služ
bo, kot da seznaniš javnost s 
celo zadevo. Ko je zadeva v 
javnosti, nimajo nobenega ra
zumnega argumenta, s kate
rim bi lahko opravičili svoje 
delovanje, to pomeni, da ope
rativno štiri leta delujejo proti 
meni.«

— Od kdaj hodite s tran
sparentom?

»Od 3. septembra lani.«

— So bile kakšne reakcije 
>službe?<

»Ja, grožnje, provokacije, 
pritiski, v glavnem pritisk se 
izvaja konstantno.«

— Na ulici in doma?
»No, konstantno, povsod 

Ne vem s kakšnimi metodami 
to dosegajo, ampak pritisk se 
izvaja konstantno, predvide
vam, da imajo tehnična sred
stva, dolgo časa so droge 
uporabljali, kak pa na ulici iz
vajajo, to ne vem.«

— Lahko tudi meni pod
taknejo droge?

»Tudi, v hrano, v pijačo. Ko 
stopite v lokal, verjetno ne 
pričakujete, da vam bo ena 
gostinka v pijačo nekaj dajala, 
ali pričakujete nekaj takega?

— Niti najmanj!
»No, to se je meni dogaja

lo. Doma recimo, če se hrani
te pri starših nekaj takega 
verjetno ne pričakujete. Nor
malen človek tega ne predvi
deva in jaz tudi nisem. Ko si v 
tistem stanju pa niti ne veš 
kaj se dogaja.«

— Ste bili pri zdravniku 
zaradi tega?

»Ne, so pa mi grozili, tudi 
na firmi, da moram it k psihia
tru. No, to je tudi vršenje priti
ska, da bi me utišali. Lep čas 
mi grozijo, da me bodo zaprli 
v psihiatrično ustanovo. Ja 
seveda. In to so tudi počeli.«

— So vas zaprli?
»Ne, pred leti so tako od

stranjevali ljudi, ki so jim bli v 
napoto. Danes je to splošno 
znano. Na firtni so mi hoteli 
napotnice za psihiatra izročit, 
samo jaz tega nisem hoto

S tem, ko bi šel v Konji
ce delat, bi me onemogo
čili. S tem mojim transpa
rentom ne bi mogo hodit 
po mestu. Delovni čas je  
do tretje ure, in predno 
pridem z avtobusom v 
Maribor, je  že mrak.

sprejet. Ker ne čutim nobene 
potrebe, da bi komurkoli do
kazoval, da sem normalen. 
He, mislim, jaz ne čutim te 
potrebe, čeprav so me hteli s 
tem potegnit: ja dokažite, da 
ste normalni! Smešno!«
— Kako dolgo boste še 
provocirali »službo«?

»Dokler se zadeva ne bo 
razčistla. Dokler se zadeva na 
sodišču ne razčisti, nimam 
namena nehat.«

— Za sodišče so potrebni 
dokazi?

»Imam jih. Mam dosti pi
smenih, jaz smatram, da je 
dovolj. S pravnim strokovnja

kom se še nisem posvetoval. 
No slej ko prej se bodo odprli 
tudi njihovi arhivi. Listke 
imam, tako ne bo težko doka
zat, da je za mene stavo stal
no ta isti sistem, listek, ki ga 
je napisal pripadnik državne 
varnosti, dokaz da me je od
vetnik vlekel za nos. Zame je 
plačal loto Gazvoda Matija.

— Je služba državna ali 
mafija?

»To je služba ala državna 
varnost, ali celo ta, jaz ne mo
rem vedet in trdit. Ta, ki naj bi 
bil moj prijati od državne var
nosti, mi je večkrat reko naj 
neham, potem mi je reko, da 
se mi bo zmešalo. Po vseh 
regelcih bi se mi moralo, jaz 
se čudim, da se mi ni.«

— Ste sodelovali z drža
vno varnostjo?

»Ne, če bi jaz z njimi sode
loval, bi verjetno mene zaščitli 
in bi jaz do tega denarja pri- 
šo.«

— Kdo vam je natisnil 
transparent?

»Ja to sem dal delat enemu 
profesionalcu!«

Ne vem s kakšnimi me
todami to dosedajo, am
pak pritisk se izvaja kon
stantno. Predvidevam, da 
imajo tehnična sredstva, 
dolgo časa so droge upo
rabljali . . .

— Ko niste imeli napisa, 
ste govorili ta stavek?

»Sem bil glasen večkrat, 
samo sem ugotovil, da ni do
bra pot, to kričanje. Zdaj ne 
hodim več v lokale. Določeni 
ljudje bi smatrali, da mi ni či
sto nekaj v redu. Ta zadeva s 
transparentom bolj resno iz
pade.

Interesantno pri vsej zadevi 
je, da se držijo pravila: čim 
bolj neverjetna je zadeva, ki

Čimbolj neverjetna je  
zadeva, ki jo  skuhajo, toli
ko manj je  možnosti, da bi 
kdo sploh verjel. Zadeve, 
ki sem jih omenil, niso 
najbolj strupene. Najhuj
še držim v rezervi.

jo skuhajo, tolko manj mož
nosti je, da bi kdo sploh ver
jel. No in te zadeve, ki sem jih 
omenil dejansko niso najbolj 
strupene. Najhujše držim v 
rezervi.«

— Zakaj?
»Ne. Upravičeno bi dvomili

v mojo zdravo pamet, take so 
skuhali. Priznam, to se jaz 
sam zavedam«

— Kakšne so reakcije lju
di na vaš transparent?

»Večina me spodbuja. No, 
kaj drugega mi preostane. 
Dokler se zadeva ne razčisti, 
ne morem pričakovati normal
nega življenja. Vsak dan pri
dem s transparentom v me
sto in sem tu od pol dvanaj
stih do pol štirih, če je vreme 
lepo «

— Kje živite?
»V svojem stanovanju!«
— Sami?
»Ja!«
— Kako živite, ko niste za

posleni?
»Zelo težko, minimalna po

trošnja, krompir, zelje in ma
lenkostno zabele. Zato se ce
la zadeva tudi zavlačuje. Ker 
pričakujejo, da bom spreje
mal kakšne kompromise!«

— Ste se šolali?
»Nedokončano gimnazijo

imam!«
i  — Koliko ste stari?

»35 let!«
— Mariborčan?
»Rojen Mariborčan!«

— Ime?
»Bogdan Rakovec.«

BOJAN TOM AŽIČ

»No, to sem dal jaz enemu 
denar, da za mene nemški lo
to stavi, dokler je v Nemčiji. 
Ko se je vrnil, mi ni dal vseh 
listkov, ki bi mi jih moral dat. 
Sem najel odvetnika, da bi 
razčisto zadevo, vendar se ni 
dalo, ker se je ena služba 
vmešala. In me od jeseni 86. 
leta mrcvarijo, da bi celo to 
zadevo prekrili. V glavnem, 
uradne osebe so vmešane.«

— Tam naj bi bil dobitek na 
lotu?

»Ja, jaz sem človeka, ki ga 
poznam okrog 20 let, no jaz 
sem oceno, da laže. Zakaj mi 
ni dal vseh listkov? To pome
ni, da je bil dobitek. In sem 
zato najel odvetnika Kolbla. 
No, vendar se z odvetnikom 
ni dalo razčistit, ker se je ena 
služba vmešala. No, s tem, da 
me je odvetnik eno leto za 
nos vleko, da je napiso pismo 
na nemški' loto'. Plus tega so 
me pripadniki te službe siste
matično drogirali, v stanova
nju so mi določene zadeve 
montirali, povoziti so me ho
teli večkrat z avtomobili.«

Z  odvetnikom se ni da
lo razčistit, ker se je  ena 
služba vmešala. No, s 
tem, da me je  odvetnik 
eno leto za nos vleko.

— Katere službe?
»No, to ne vem. To je ena 

služba a la državna varnost, 
samo jaz ne morem rečt, da 
je ta služba.«

— Ste v stikih s človekom, 
ki je kupil za vas loterijske 
listke?

»Ne, jaz se nimam z njim 
kaj pogovarjat. Mislim, jaz 
sem z njim se hoto od začet
ka na neki razumen način do
govorit, vendar sem vido, da 
on vztraja pri svojem in laže. 
No mi je pa en pripadnik drža
vne službe, to je Skrt Rudi, mi 
je pa večkrat reko naj neham, 
naj zadevo pustim pri miru, 
ko pa je očitno ugotovil, da 
ne mislim nehat, mi je reko: 
zmešalo se ti bo. No in od je
seni 86. leta ta zadeva tud gre 
v taki smeri, da bi se mi mora
lo zmešat. Uporabili so dobe
sedno vse, razen fizičnega 
nasilja, ker to se pa vidi!«

— Kako so vas drogirali?
»V pijačo. To se pravi...«
— So vas silili v pijačo?
»Ne, ne silili, eh to ne! To

se pravi, da so to vmešane 
določene osebe, gostinske 
osebe in tudi znane moje 
osebe, moji bližnji bi naj bili 
vpleteni v to zadevo.«

drugega nastavili. Ker je 
predvideval, da bom konflikt
no reagiral, je prišel Stajnko 
Andrej tudi v soboto, ko naj 
bi jaz delal, tudi v službo, če
prav je v soboto prost.

Firma Avtocesta, podjetje 
za vzdrževanje avtocest je iz 
Ljubljane. Jaz tudi trdim glede 
na to, da je šlo to proti Lju
bljani, da to niso skorumpira
ni pripadniki ene službe vme
šani, ampak da to ena služba 
globalno deluje. Našega di
rektorja sem posebej opozo
ril, da je v ozadju vsega tega, 
kar se na firmi kuha miljonska 
golfija v nemških markah. In 
vodjo na Štajerski Pančiča 
sem tudi po telefonu opozoril, 
da je isto miljonska golfija v 
nemških markah v ozadju. 
Strašansko burno sta reagira
la.«

— V Konjice niste šli?

Jaz predvidevam, da je  
ena od teh služb dala na 
firmo nalog, naj me one
mogočijo in so oni pač to 
hoteli speljat.

»Normalno, da ne. Pritožo 
sem se. Zadeva je potrebova
la od 14. septembra do 
27. decembra, da je prišla na 
delavski svet. To je malo čud
no, malo nenavadno je.

S tem, ko bi šel v Sloven
ske Konjice delat, bi me one
mogočili. S tem mojim tran
sparentom ne bi moral hodit 
po mestu. Namreč, delovni 
čas je do tretje ure, predno 
jaz z avtobusom prispem v

En pripadnik službe ml 
je  večkrat reko, naj zade.- 
vo pustim pri miru, ko pa 
je  ugotovo, da ne mislim 
nehat, mi je  reko, da se 
mi bo zmešalo.

— Ste Nemcem pisali?
»Jaz sem mu dal denar, da 

dokler je v Nemčiji, stavi za 
mene stalno isti sistem sed
mih številk, stalno iste števil
ke v povezavi s špilom 77. Te
ga pri nas ni, to je žrebanje 
serijskih številk listkov. Oce
no sem, da ne govori resnice.
Na nemški loto so bila na mo
jo iniciativo poslana štiri pi
sma. Odgovori so bili takšni, 
da domnevam, da je ena od 
naših služb prestregla naša 
pisma in mi poslala odgovore. 
Spraševal sem za dobitek, pa , 
so mi odgovorili, da ne more- < j # 
jo dati podatkov brez podrob- 
nih informacij. Naredo sem ^  
fotokopije listkov in so mi od- O 
govorili, da ti listki niso nič za- z  
deli, smešno ne, ja seveda, ^  
normalno, da niso nič zadeli, <  
če jih imarri jaz v roki, v glav- §  
nem izmikali so se.«

— Koliko denarja ste daH 
prijatelju?

»Dal sem mu dinarje. Zara
di ogromne inflacije sem izgu
bil pravi občutek za tisti de
nar. To je bilo med 100 in 150 
markami.«

— Ne pride nič dol?
»On je Mariborčan, jaz ga 

občasno vidim, kje on živi jaz 
ne vem, jaz tega ne morem 
vedet.«

Ko sem začel hodit po 
mestu s tem transparen
tom, so me v službi pos
kusil onemogočit. So me 
hoteli premestit v Sloven
ske Konjice.

— Loto?
»Loto, ja, športsko sem mi

nimalno igral. Zdaj pa niti list
ka ne igram več. Neki odpor 
sem dobo do te igre, no.«

— Nezaupanje?
»No, mislim, odpor, prepro

sto odpor sem dobo!«

— Ste zaposleni?

»Vk trenutku, ko sem začel 
hodit po mestu s tem tran
sparentom, so me v službi 
poskusli onemogočit. To so 
bile bliskovite reakcije. So me 
hoteli premestit v Slovenske 
Konjice, jaz sem delal, kot 
cestninar v Hočah na vztopni 
postaji, so me pa hotli preme
stit na delovno mesto cestar
ja. No, jaz sem to seveda od- 
klono, ker niso imeli nobenih 
utemeljenih argumentov. Niso 
imeli dejansko nič.«

— Zakaj bi vas prestavili?
»Mm, hja, ha, no ja, moj 

šef, to se pravi Klančnik Mar
jan, vodja cestnine, mi je v 
obraz rekel: nehajte vrtat in 
bote lahko ostali na tem de
lovnem mestu. Jaz predvide
vam, da je ena izmed teh 
služb dala na firmo nalog, naj 
me onemogočijo in so oni 
pač to hotli izpeljat. Najel sem 
odvetnika.«

— Torej ne delate?
»Ne, v tem trenutku sem 

brez službe. V petek 14. sep
tembra sta vodja cestnine 
Klančnik Marjan in moj direkt
no predpostavljeni Stajnko 
Andrej na oglasno desko na
bila odločbo o premestitvi. 
Kljub pritožbenem roku so na 
moje mesto naslednji dan že

— Dobitek naj bi bil?
»Tako je!«

— Na transparentu piše o 
milijonih mark?

»Ja; to je nepreverjena in
formacija, to je namig. Dobil 
sem namig, da naj bi bil 5 mili
jonov 200 tisoč mark dobitek. 
Zaj, glede na to, da se s tem 
denarjem več kot štiri leta 
manipulira, rajši ne bi izraču- 
navo za kakšno vsoto denarja 
se gre, ker to je gromozanska 
vsota, ne? Predvidevam pa, 
da ravno zaradi te gromozan
ske vsote še vedno pritiskajo, 
ker niso nehali. Pritiskajo na 
mene, s tem, da bi se rešli 
odgovornosti in obdržali de
nar, ki so ga nagrabli. No, to 
jaz predvidevam, zakaj še 
vedno niso nehali.«

— Pri nas tudi špilate na 
teh loterijah?

»Takrat, ko se je ta zadeva 
zakuhala, sem neho pri nas 
igrat, prej pa sem za precejš
nje vsote igral, redno.«



KLER

VERA V LITERATURI LE KOT KULTURA
Morebitna zahteva, naj se v 

slovenski literaturi (mislim na 
čista estetska področja — 
poezijo, prozo in dramatiko) 
znova uveljavijo verske prvine 
in vrednote (z vero je mišlje
na kajpada predvsem rimoka- 
tojiška, ki ji največ Slovencev 
pripada), se mi ne zdi kaj pri
da drugačna od vsezavero- 
domcesarjevstva, s katerim 
se je otepal že Prešeren, pa 
tudi ne od tistih nazorov, s 
katerimi so se nekateri bolj, 
drugi pa včasih že kar tragi
čno manj uspešno spoprije
mali npr. Levstik, Cankar, Ivan 
Tavčar, Aškerc, Gregorčič itd. 
Posebno nevarne so sloven
ski literaturi že od nekdaj, 
hkrati pa tudi iz najbližjega 
polpreteklega časa zahteve, 
da se vera (ali ideologija) 
ustoliči kot estetsko nazorski 
kriterij presoje literarnega de
la. Skrajni posegi te vrste so 
sežgali Cankarjevo Erotiko, 
sramotili Ingoličeve Lukarje in 
celo monumentalnega Voran- 
ca, pozneje po vojni pa — z 
nasprotnim »verskim« (ideo
loškim) predznakom zavrnili 
nedolžno Senco v srcu Ade 
Škerl, bili skrajno nezadovolj
ni z minattijevskim in vsemi 
drugimi pesniškimi intimizmi, 
sumljivo gledali na Pesmi šti
rih in dosegli vrhunec s politi
čno ekskomunikacijo (ki pa

se je skušala slabo skriti za 
»VVestetskimi« merili) Kocbe
ka. Vmes so prakticirali doz
devno estetsko nazorsko, v 
resnici pa celo dejansko re
presijo nad Zupanom, v po
poln molk zaklenili Balantiča, 
onemogočili celo prvi izid Zaj
čeve poezije, ob njegovih 
estetsko ekspresivnih pesni
ških strohnelih kosteh in celo 
ob Strniši pa sploh ves čas 
doživljali odklonilno histeri
jo .. . In tako naprej, skoraj 
vse do včeraj.

Sploh nas Slovence že ka
kih 160 let, odkar imamo lite
raturo v pravem pomenu be
sede, meče iz skrajnosti v 
skrajnost: če spoštuješ Pre
šerna, Levstika, Cankarja, vi
talističnega Trdino, itd. mo
ram obvezno sramotiti znan
stvenika Kopitarja, gospodar
skega buditelja Bleiweisa .. . 
Kot da se ne znamo in ne mo
remo niti danes funkcionalizi- 
rati glede na naravo stvari sa
me. To, da je pri nas literatura 
hkrati konstitutivna prvina pri 
nastajanju naroda (presenet
ljivo: v nekih prvinah še dan
današnji), je tudi prekletstvo 
naše besedne umetnosti, ki 
smo se je, se je zdelo, še v 
socializmu pred sedanjo slo
vensko pomladjo za zmerom 
rešili, zdaj pa nam preti nevar
nost, da se nam ekskluzivisti-

čno estetsko nazorsko eno
umje spet splazi v »hišo gla
su«, v hišo literature skozi 
stransko okno. Nima sicer še 
znanstvene institucionalne 
moči, na posamične namige 
in tiha znamenja pa je vseka
kor treba pravočasno opozar
jati. Se pravi, da je treba kre
piti procese, ki jih je Dimitrij 
Rupel izrazil s spoznanjem, 
da se zdaj hkrati z oblikova
njem slovenske nacionalne 
identitete dogaja tudi moder
nizacija slovenskega naroda. 
To zame pomeni, da postaja 
tudi literatura (pa literarna 
znanost, estetski nazori, lite
rarna kritika) civilna, normal
na, sodobna, evropska. V teh 
trendih pa vidim razmerje 
med vero, religioznostjo na 
eni in literaturo na drugi strani 
podobno kot razmerje med li
teraturo in mitom ali pojmom 
svetega.

Če mi je dovoljeno sestopi
ti na osebno empirično raven, 
na svojo poezijo, že dolgo 
spoznavam, kako je pravza
prav prežeta z mitičnostjo in 
svetim. Dolgo poletje, Pijani 
kurent in Ljubstava so pesni
ške zbirke, osupljivo polne 
odmevov verskih (nedvomno 
rimokatoliških, v tej ver; sem 
bil krščen in v njej sem preži
vel vse otroštvo) simbolov in 
mitov. Tu so angeli, svetniki,

celo nekakšno eksistenciali
stično bogoiskateljstvo, greh, 
zavrženost (Kurent) . . .  obe
nem pa pogansko uporništvo, 
mesenost, eros, diabolizem. 
Se pravi, da tudi sam živim 
večno slovensko (ali ni sploh 
občečloveška?) razklanost 
med svetim in profanim, ze
meljskim, in iz tega, se mi zdi, 
pnem celo poglavitni drama
turški pesniški lok in vzdržu
jem vitalni turgor svoje poezi
je. Pa vendar mislim, da je 
vse to sveto in mitično in celo 
»versko« v tej poeziji do k^aja 
civilno, se pravi neideolosko 
in neinstitucionalizirano, celo 
nekakšna »divja misel«, bi de
jal po strukturajističnem an
tropologu Levi—Straussu. 
Kaj hočem povedati s temi 
nekoliko narcisoidnimi, a mi
slim, da v temelju točnimi raz
glabljanji? Predvsem to — 
kar je tudi poanta tega zapisa 
— da tudi, če je pesnik krist
jan, veren ali pa ateist ali ne
kakšen naturni panteist (v 
mojem primeru), da se lahko 
vera, religioznost, mit in sveto 
naselijo v poeziji (ta mi obi
čajno pomeni literaturo sploh, 
saj nepoetične literature 
praktično ne priznavam) le 
kot neka enakovredna kultu
ra, torej le kot v poetičnost 
(metafore, pesniško jezkovne 
slike, simbole, tedaj v estet

ska izrazila) odeta in v njej 
skrita armatura ali »infrastruk
tura«. Če ni tako, v vsakem 
primeru neestetsko štrli iz li
terarnega dela in se razgalja 
kot nepesniška ideologija, ve
ra, politika, tendenca, »partij- 
nost«, ali v najslabšem, sta
rinskem pomenu kot »vzgoj
nost«, poučnost — vse to pa 
je seveda izrazito zunaj struk
ture umetniškega dela. Vera 
je  kot kultura potemtakem 
v pravkar opisanem smislu li
terarnemu delu lahko celo ko
ristna, če je le ena izmed kul
tur, ki pesniško presnovljene 
prežemajo literarno delo. To
da poudarek je na tem, da je 
le ena izmed kultur. Druge 
kulture so lahko tudi čisto kaj 
drugega, npr. (spet v primeru 
moje poezije) etnokulturna, 
celo folklorna mitologija, na
rava (ta je celo eden izmed 
osnovnih pesnikovih »mate
rialov«), morala, družbenost 
(tudi to je kultura, tega se 
menda ja zavedamo), global
na nacionalna kultura, pred
vsem pa so v vsakem literar
nem delu, pa naj to njegov 
tvorec prizna ali ne, nevidno, 
se pravi pesniško-strukturno 
navzoče mnoge pesniške kul
ture minulih ali sodobnih do
mačih ali tujih ustvarjalcev, ki 
so avtorja navdihovale, kot se

preprosto reče. Če tako poj
mujemo kulture, v katerih se 
je avtor oblikoval, in jih vsrka
val, je samo po sebi jasno, da 
za literarno delo, če ima bi
stvene lastnosti umetniškega 
dela, ni odločujoče to, ali je 
ustvarjalec kristjan, ateist, 
panteist, pa liberalec, demo
krat, socialdemokrat, konser
vativec ali kaj drugega, mar
več šteje to, kako je vse te 
kulture iz svoje zavesti (ali tu
di praktičnih dejanj) znal 
»spraviti« kot pesniško »pre
delane« prvine v svoje ume
tniško delo. In če zadevo spet 
obrnemo: nemogoče in nedo
pustno je torej npr. verske 
vrednote uporabljati za merilo 
presoje literarnega dela, ka
kor si nismo nikoli dovolili, da 
bi za merilo take presoje ve
ljala, recimo, »partijnost«. S 
pojmom svetega v literaturi 
pa je tako, da sta mit in sveto 
(v pomenu čudenja vsemu in 
spoštovanja življenja in vse
ga, kar nas obdaja) že od 
zmeraj ključni sestavini ume
tniškega dela. Mit je s svojo 
globalno metaforističnostjo in 
simboliko eminentno pesni
ški, pa naj izvira iz Svetega pi
sma ali od kakega polinezij
ska plemena. ,

FRANCE FORSTNERIČ

MIR Z VAMI
15. 1. 1991. Brez strahu! 

Kljub temu, da se je na ta dan 
iztekel ultimat, ki ga je Varno
stni svet OZN naslovil na Irak, 
vas ne bom zasul z še eno 
ostroumno analizo konflikta v 
Perzijskem zalivu. V času na
stajanja teksta še ni nihče 
udaril. Vsa svetovna javnost 
— tudi naša — je vso svojo 
pozornost usmerila na po
dročje nafte, tako da je skoraj 
neopazno mimo nas zdrsnil 
dogodek, ki sem ga poimeno
val slovenska cvetna sreda.

Dan, ki so ga mnogi na ko
ledarju obkrožili s črno — za
radi strahu pred novo sveto
vno katastrofo, je postal črni 
dan naše domače politike. 
Pobudi prenoviteljev po skli
cu dveh mirovnih shodov so 
se složno priključili veljaki iz 
konkurenčnih političnih vrst.
K sodelovanju so pritegnili 
celo mirovnike in njihovega 
čelnega moža Hrena (tistega, 
ki gre v nos). Tako so složno 
ramo ob rami stali občasni 
mirovniki (mirovniki v pravem 
trenutku in pravih razmerah) 
ter tisti, ki so mirovniki daljše 
obdobje in jim tudi oživljena 
Slovenija ne pride do živega.
Do popolnosti je tej zbrani 
politični teži manjkalo le ma
lo: gospoda Janša in Bavčar, 
ki bi svojim fantom vtikala v 
puške cvetlice. S te strani 
odra je bilo torej vse v najlep
šem redu.

Nekoliko drugače pa je bilo 
v prostoru, ki je bil namenjen 
množicam za mir zaskrbljenih 
Slovencev. V obup organiza
torjev se je manifestacije 
udeležilo le majhno število 
skrbečih. Večina je bila rekru
tirana kar iz vrst mimoidočih. 
Fiasko se bo v prihodnjih 
dneh poskušal previdno po
mesti pod tepih časa. Stran
karski analitiki pa bodo ugo
tavljali, da niso našli prave te
me, s katero bi nagovorili vo- 
lilce. Izjave, ki bodo govorile 
o tem, da se je želelo javnosti 
zgolj predstaviti zaskrbljenost 
slovenskih veljakov, ne pa de
lati množičnih zborov, bodo 
sicer olajšale vest, ne bodo 
pa mogle prikriti grenkega 
priokusa, ki bo ostal.

Prvo leto demokracije je 
nam, ki nam je usojeno živeti 
v državi Sloveniji, ki se je sa- |  
ma ustvarila, utemeljila In v  9 
istem zamahu tudi kot edina < 
priznala, prineslo le novo f  
ideologijo. Vsem pričakova- <

njem in obljubam navkljub so 
denarnice tanjše, socialna 
brezizhodnost pa zato večja. 
Smrtniki moramo s tem živeti, 
država pa se trudi, da bi nam 
našo bolečino zmanjšala. Pri
manjkljaj na področju gospo
darske uspešnosti, ki bi mo
rala biti nosilec političnega 
zaupanja, nadomešča z večjo 
aktivnostjo pri obračunavanju 
s preteklostjo in konstruira
njem nove nacionalne identi
tete. Težišče svojega dela je 
tako prenesla iz zemlje v ne
besa. Politiki so nehali nasto
pati kot politiki — postali so 
duhovniki. Na mesto skrbi za 
trebuh je stopila skrb za du
šo.

Da bi bila skrb za narodno 
dušo uspešna, je bilo potreb
no, kakorkoli se že to sm»Sno 
sliši, najprej ustvariti narod. 
Posameznik kot tudi majhne 
skupinice so bile vsaki ideolo
giji nevarne. Iz povsem pre
prostega razloga — na vse 
so gledale skozi svoje ozke 
egoistične interese. Za vsako

svojo težavo so iskale krivca. 
Stvarjenje naroda pa posa
meznika z njegovimi lastnimi 
interesi izniči. Ko se vključi v 
narod, preneha biti Jožek 
brez službe ali Boris s slabo 
plačo. Takrat postane naro
dov sin — Slovenec. To se 
lahko doseže le z njegovim 
prostovoljnim pristankom. 
Prepriča se ga s prikazova
njem ogroženosti rodu (naro
da), kateremu pripada. So
vražnik, ki preži kot Juda, ki si 
grabi Slovenčevo premože
nje, je Jugoslavija. Notranje 
vezno tkivo se poskuša 
ustvariti z revitalizacijo slo
venskega katolicizma. Če da
nes vsi politični veljaki, od ko
munistov na levi ter krščan
skih demokratov na desni, 
priznavajo katoliško poreklo 
slovenske duše, je jasno, da 
s tem ponujajo tisto notranje 
vezivo, ki se ga mora posa
meznik oprijeti.

V procesu, ko posameznik 
sebe prepozna kot Slovenca,

se je že ujel v nastavljeno 
mrežo. Plebiscit je iz Sloven
ca naredil Slovenca, skozi to 
pa je posameznik obkrožil za. 
S tem je posameznik pristal 
na to, da se mu izstavi račun 
za veliko začetnico. V istem- 
trenutku je prenehal biti egoi
stičen posameznik. Prelevil 
se je v Slovenca. Ceno bo 
oblast seveda posredovala' 
kasneje. Obljubila je le, da bo 
velika — menim, da ji tokrat 
lahko slepo verjamemo. Zani
mivo je, da se Slovenec, ki 
postaja Slovenec, za to odloči 
zaradi kraje juda. Toda tudi 
nova oblast obljublja, da bo 
pobrala isto davščino.

Zakaj se na mestu notra
njega veziva pojavlja ravno 
krščanska religija? Za razliko 
od držav, ki danes ponudijo 
posamezniku za njegovo 
vključitev v narodno množico 
plačilo v obliki sprejemljivega 
življenjskega standarda, je 
naša država prisiljena ravnati 
drugače. Jasno ji je, da s

takšnim veznim tkivom ne 
razpolaga in da z njim tudi v 
bližnji prihodnosti ne bo. Sa
ma sebi namreč ne verjame, 
da bi lahko ona organizirala 
takšen delovni proces, ki bi 
zagotavljal normalno prežive
tje podanikov. Zato se je po- 
služila tistega, kar je bilo naj
bolj pri roki: krščanstva. Z 
njegovo infiltracijo v vse pore 
življenja ustvarja ideologijo 
pokornosti, ki obljublja za ta 
svet samo trpljenje. Šele v 
naslednjem — posmrtnem, pa 
nas čaka raj. Vtoliko je tudf ta 
ideologija hvaležnejša od ko
munistične, ki je obljubljala 
raj na zemlji že za neko priha
jajočo generacijo.

Zakaj sem začel s cvetno 
sredo? Pogoj ustvarjanja na
roda je bil konsenz političnih 
strank, ki ga je bilo potrebno 
vseskozi simbolno obnavljati. 
Dosedanje narodnotvorne 
masovke so uspele ustvarjati 
narod iz preprostega razloga, 
ker so se jih ljudje udeleževa

li. Na zadnji pa so politiki 
ostali takorekoč sami. Ostali 
so ne le brez primerne kulise, 
pač pa tudi brez ljudi, ki bi jih 
lahko povzdignili v narod. In 
če se bodo ljudje čez nekaj 
tednov zbirali na protestnih 
shodih, ker so izgubili delo, 
bo to dejansko razkrojilo pro
jekt narodne enotnosti. In po
litika bo morala postati zopet 
politika.

Za konec:
Sedanje stanje naše politi

ke bi najlažje opisali kot so
delovanje različnih politično 
hibridnih atomov, ki so hori
zontalno povezani v mrežo 
odločanja — in to brez izje
me. Opozicija se je v strahu 
pred izgubo volilnega telesa 
spremenila v nedejavni del 
parlamenta, ki dremlje. Podle
gla je zahtevam po nacionalni 
enotnosti. v

Sistem nacionalne enotno
sti, s katerim nas pita oblast, 
je nek čuden konstrukt, ki 
nam onemogoča vpogled v 
politično dogajanje. Ravno s 
tem pa preprečuje, da bi lah
ko v vladajočo politiko podvo
mili. Naraščanje vpliva nacio
nalne religije in poskusi, da bi 
se vedno znova organiziralo 
enotno politično nastopanje 
na manifestacijah, gre razu
meti kot jačanje vezi med 
oblastjo in ljudstvom. Skrat
ka, preko teh mehanizmov se 
poskuša podati podobo har
monične družbe. Gre torej za 
ustvarjanje iluzije, ki lajša 
ljudstvu težo vsakodnevnih 
bremen ter obenem daje 
oblasti udobno pribežališče.

Prvi propadli vseslovenski 
zbor je dokaz, da se bo ljud
stvo, ki se je dalo komuni
stom slepiti štirideset let, da
lo novim demokratom mogo
če le za slabo leto. Zapustiti 
polje nacionalne enotnosti 
pomeni uvideti, da smo po 
enem letu poti v lepšo prihod
nost zopet tam, kjer smo bili 
pred dvema letoma: na trgu 
Nebeškega miru.

SILVO ZA PEČ N IK
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PRAVOSLAVNI REVIVAL
Otroci komunizma se 
počasi, a sigurno 
spet začenjajo vrača
ti k religioznim na
ukom. Izneverjeni 
včerajšnji ideali so 
odstopili mesto no
vim vrednotam . . .

Državljane Makedonije so 
dolgo vrsto let skrbno varova
li pred možnostjo, da jih opij 
za ljudstvo vzame pod svoje 
okrilje.

Komunistični oblastniki so 
ob propagiranju svetle pri
hodnosti ustvarjali vzdušje 
nezaupanja do cerkve, čeprav 
je prav ona igrala eno odločil- 
nejših vlog v ohranjanju ma
kedonskega naroda skozi 
stoletja suženjstva in podvr- 
ženosti. Pogosti so bili prime
ri zapiranja duhovnikov in za
nemarjanja molitvenih domov 
ne glede na veroizpoved, kar 
je pomenilo ob propadanju 
kulturnih spomenikov tudi za

šali številni vplivi, nekaj zaradi 
različnih okupatorjev, nekaj 
zaradi pogostih zunanjih vpli
vov, je bila Makedonija že od 
nekdaj bogata s pripadniki ra
zličnih veroizpovedi. Danes je 
v SRM registriranih devet ver
skih skupnosti (vplivno mo
čnih jih je ob Zvezi malih pro- 
testanskih verskih skupnosti 
petero), obstajajo pa tudi 
mnogi posamezniki, ki se 
opredeljujejo za mormone, 
nazarence, prezbiterijance, 
luterane . . .  čeprav tovrstnih 
verskih skupnosti v Makedo
niji ni. Vsekakor najmočnejša 
na tradicionalno krščanskem 
področju je Makedonska pra
voslavna cerkev, ob njej pa 
tudi Islamska verska skup
nost, ki ima največ privržen
cev med Albanci, Romi kot 
tudi med samimi Makedonci. 
Medtem ko so bili pripadniki 
protestanskih verskih skup
nosti mnoga leta preganjani 
kot vohuni in sodelavci za
hodnih imperialističnih cen
trov (njihova odlična politična 
organiziranost — še posebej 
v sistemu financiranja — je 
bila označena kot poskus in-

dicionalna zbiranja tisočev in 
tisočev v glavnem mladih ljudi 
okoli skopskih cerkva (v času 
velikonočnih praznikov) se ne 
morejo niti približno primerjati 
z grandiozno posvetitvijo pra
voslavnega hrama »Sveti Kli- 
ment« v Skopju, ki je po dol
goletni gradnji končno doča
kal svoje prve obiskovalce.

Pravoslavna religija, je napo
sled dobila tudi svoje pravo 
mesto v medijih (čeprav so 
kot povsod drugje zaradi dol
goletne abstinence prisotna 
pretiravanja); skopski časopi
si so objavili Žitije Hristusovo.

Pojavili so se tudi mnogi dru
gi teksti, v glavnem izobraže
valne narave, saj je dolgolet
no izrinjanje MPC v drugi plan 
(v strumički vasi je molitveni 
dom leta služil kot skladiš
če!?) ustvarilo potrebo po 
ponovnem vzpostavljanju sta
rih, tradicionalnih običajev. 

♦

Ob obnavljanju Bogojavljen- 
skega metanja križa v vodo, 
koledarstva, praznovanja go
da in sedaj že rednega cer
kvenega poročanja mladih 
parov, se ponovno objavljajo 
tudi koledarji s cerkvenimi

filtracije tujih ideologij med 
samoupravno orientirane de
lovne ljudi in občane) pa MPC 
in IVSM učvrščujeta svoj po
ložaj na makedonskem politi
čnem prizorišču šele od ne
davnega.

Kosovski dogodki so se v 
Makedoniji reflektirali skozi 
porast medsebojne sovraž
nosti v Zahodni Makedoniji, 
kjer so pripadniki albanske 
nacionalne manjšine v veliki 
večini. Po vseh analizah dne- 
vno-političnih komentatorjev 
je imela ogromno vlogo v

preraščanju nacionalno-ro- 
mantičnega gibanja Albancev 
v Makedoniji v separatistično 
gibanje Islamska verska 
skupnost. Islamski duhovniki 
so bili napadani zaradi poisto
vetenja verskih in nacionalnih 
občutkov in zaradi politizacije 
verskih obredov. V tem smi
slu so bili posebno ostri na
padi zaradi albanizacije Za
hodne Makedonije, to je do
seljevanja Albancev s Koso
va, pa tudi zaradi albanizacije 
Romov in Makedoncev-musli- 
manov z raznoraznimi priti
ski in menjavanjem njiho
vih imen v upravnih organih.

Ilegalni verski pouk (tudi za 
ženske, kar je do predkratkim 
bilo nepredstavljivo) se je na 
široko razpasel, a »lekcije« v 
njem so pogosteje imele za 
osnovo literaturo iz propa
gandnega aparata NR Albani
je kot pa »Ku’ran«. S priho
dom Hadži Jakupa Selimov- 
skega na mesto reisa-ul-ule- 
me Islamske verske skup
nosti Jugoslavije (prvi Make- 
donec-musliman na tako vi
sokem položaju, vendar po 
nekaterih vesteh iz Sarajeva 
njegova izrazito jugoslovan
ska opredelitev ni najbolje 
sprejeta v nekaterih islamskih 
krogih) so se spremenile poli
tične komunikacije tudi v Ma
kedoniji. Odprtje Islamske 
teološke fakultete v Skopju je 
še naprej odprto vprašanje, 
toda delo mladinske organi
zacije v skopski medresi (mu
slimanski višji šoli) je bilo 
pred leti resnična poslastica 
za novinarje. Poleg polemik 
med IVSM in Republiško ko
misijo za odnose z verskimi 
skupnostmi okoli obnavljanja 
nekaterih džamij in izgraditve 
novih na desni strani Vardarja 
(ki po na žalost že ustaljeni 
razdelitvi, velja za krščanski 
del Skopja) se lomijo kopja 
tudi okoli sodelovanja IVSM v 
makedonskih političnih doga
janjih in pritiska na Makedon- 
ce-muslimane. Čeprav se za
radi albanizacije Makedon- 
cev-muslimanov kot politični 
subjekt najpogosteje napada 
albanska Partija za demokra
tični razvoj (zvečine s strani 
Republiške skupnosti za kul- 
turno-znanstvene manifesta
cije Makedoncev-muslima- 
nov), niso redki komentarji, ki 
prehitro za vsem odkrivajo 
Islamsko versko skupnost 
kot transmisijo fundamentali- 
stičnih teženj Islamske ver
ske lige »Rabite«.

Makedonska pravoslavna 
cerkev je še do pred nekaj let 
zelo redko našla svoj prostor 
v makedonskih medijih. Vzro
ki za pojavljanje so bili ali na
ključne narave ali pa so bile 
to običajne polemike z vodi
telji Srbske pravoslavne cer
kve zaradi neprizadevanja av~ 
tokefalnosti MPC. Novi vetro
vi, ki so iz Slovenije prešli v 
Srbijo, so končno dosegli Ma
kedonijo, pa čeprav le preko 
izjave enega od vodij tedanje 
Socialistične zveze, da se bo 
moralo dovoljenje za nastop 
poglavarjev Srbske pravosla
vne cerkve v medijih odraziti 
(ob vsem nasprotovanju) tudi 
v Makedoniji — s podobnim 
nastopom poglavarjev MPC.

Tako je Kristus že drugič pri
šel med Makedonce. Vsa tra-
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motivi (kar je do sedaj počela 
le Matica izseljencev; MPC je 
tudi drugače bila glavna na
cionalna nit za vse izseljence 
v Avstraliji, Kanadi in ZDA) in 
posterji svetnikov.

Mesto in vloga Makedon
ske pravoslavne cerkve bosta 
v bodoče odvisna tudi od izi
da silovitega spora v cerkve
nih vrhovih. Razkol med me
tropoliti, ki je prežet z verbal
nimi prepiri med slednjimi in 
pripadniki različnih verskih 
skupnosti, z mitingi (!?) in s 
sporočili za javnost in po ne
preverjenih trditvah celo s fi
zičnimi napadi na metropolite, 
je bil medijska tema, ki jo je 
šele kasneje zamenjala živo
pisnost pluralistične kampa
nje. Ko se je pričakoval njen 
povratek na dnevni red, v ča
su, ko je ohridski in make
donski arhiepiskop, poglavar 
Makedonske pravoslavne 
cerkve Gospodin Gavril verni
kom prebiral svojo Božično 
poslanico, je cerkev skozi ve
lika vrata vstopila na make
donsko politično prizorišče. V 
neučinkovitosti medpartijske- 
ga dogovarjanja o osebnosti, 
ki naj stopi na čelo Republike 
v teh odločilnih trenutkih, je 
VMRO — Demokratična parti
ja za makedonsko nacionalno 
enotnost za predsednika Ma
kedonije predlagala povardar- 
skega metropolita Mihaila kot 
nadpartijskega kandidata. Šo
kirani dnevnopolitični meteo
rologi v tem predlogu sprva 
niso videli novega vključeva
nja MPC v politične tokove 
Republike. Metropolit Mihail, 
član Svetega arhijerejskega 
sinoda, je bil še pred štiride-

dobo soc-realizma tipično za
nemarjanje lastne zgodovine 
(in zgodovine narodov, ki so 
živeli na ozemlju današnje 
ZRMD v imenu ideološke pra
vovernosti. Verniki in religija 
so se v glavnem nahajali v re
feratih raznoraznih komitejev 
SLO in DSZ ali predavanjih na 
simpozijih in okroglih mizah, 
ki so imele za temo poguben 
vpliv religije na zavest srečnih 
samoupravljalcev.

Kot križišče pomembnih 
poti čez Balkan, kot država, v 
kateri so se v preteklosti me-

setimi leti aretiran zaradi svo
je dejavnosti na cerkvenem 
področju in zaradi branjenja 
makedonske »kauze«. Čeprav 
so se zaradi nepripravljenosti 
g. Mihaila partijski dogovarjal- 
ci na moč poigravali z njego
vo avtoriteto zaradi vseh pri
petljajev je sam odstopil od 
predsedniške funkcije), je že 
samo dejstvo, da so takšen 
predlog oblikovali voditelji 
SKM-Partije za demokratično 
prenovo in Zveze reformskih 
sil, zadosten pokazatelj, da 
se Makedonska pravoslavna 
cerkev vključuje v politična 
vrenja na razburkani make
donski politični sceni. Ob zav
zemanju za obrambo nacio
nalne identitete bo MPC ver
jetno imela svoja stališča tudi 
do ostalih ključnih vprašanj 
za razvoj Makedonije. Vendar 
bo moč njenih argumentov v 
največji meri odvisna od do
govora partij zmagovalk na 
prvih večpartijskih volitvah.

Ostro nasprotovanje CK 
SKM-PDP predlogu g. Mihaila 
za predsednika Republike 
(čeprav ga je lider komuni
stov Petar Gocev sprejel brez 
predhodnih konzultacij), še 
naprej kaže, da bo za spremi
njanje nekaterih zakoreninje
nih stališč potrebno še mno
go časa.

S IN IŠ A  STANKOVIČ
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MARKUŠ KUTTER

NE GRE ZGOLJ ZA POMANJKANJE 
PROGRAMOV

Dragi potrošnik i, naročniki, 
koncesionarji, uporabniki, od je
malci informacij, k ličoči, snemajo
či, sodelujoči, partnerji v dialogu, 
dobavite lji inform acij, dragi 
upravljalci medijev, dame in go
spodje — s tem  nagovorom, ki 
se Vam dozdeva baročen, želim 
povedati zgolj to : da gre za prav 
življen jsko nevarno potlačitev, če 
ko t meščanski rom antiki Guten- 
bergove galaksije še zmeraj izha
jam o iz tega, da imajo na eni stra
ni to , kar označujemo za življenje, 
in na drugi strani njegov slab 
posnetek v obliki medijev. Ž ivlje
nje bi bilo tako rekoč nekaj 
resničnega: s krvjo, potom, sol
zami in spermo, nekaj, kar pozna 
zvestobo in izdajo, ljubezen in 
sovraštvo, kar sili k dejanjem in 
potrebu je  denar — svet medijev 
pa bi bil nasprotno zgolj varova
nje njegovih sledi in knjigovod
stvo, v najboljšem  primeru struk
tu ra  kažipotov, logističen sistem 
za dobavo udobnih podlag za 
odločanje, kakršne so poročila o 
vremenu in stanju na cestah — 
ali v slabšem primeru vse staplja
joča  zabava in to re j sredstvo za 
prem ostitev trenutkov dolgoča
sja, pred katerim i ni varen nihče 
od nas. Življenje, kolektivno in in
dividualno, bi b ilo resnična real
nost, v katero se vse izteče, tudi 
sm rt. Mediji pa bi — nasprotno 
— bili navidezni svet, zrcaljenje 
ali imaginacija, potegnjena kopija 
ali fiktivna montaža, če ne celo 
agresivna mahinacija, kakršno je 
dem onstrira l prim er Barschl.1

Prav v tem  nesrečnem sovpa
danju vidite, kako so se življenje 
in mediji znašli v vzajemni zaroti. 
Tudi način, kako ste preživeli zad
njih 24 ur, mehanizem, ki je po
vzročil Vašo p riso tnost v tem gle
dališču, demantira predstavo o 
delitvi na življenje in medije na 
zelo banalen in zato kategoričen 
način. In pridruži se še, da mi vsi 
(sebe ne izključujem ) nismo 
enotni niti glede tega, kaj so za 
nas mediji. Je to  tud i telefon, vo
zni red in natisnjen program? Ali 
so tudi pisalni stro j, urejevalnik 
besedila, personal Computer? Ali 
pa so, ko t pravi McLuhan, exten- 
sions of man, razširitve človeka, h 
katerim  zato McLuhan prišteva 
tud i modo in arhitekturo, avtomo
bile in denar? Prav zdaj doživ
ljamo, kako lahko blagajniški av
tom at odšteva z denarne kartice 
im etje v dobro, ki je zabeleženo z 
magnetnim  zapisom. Inform acij
ski značaj denarja je postal jasno 
viden tud i oslu, medij denar je 
s lednjič priznal svojo medijsko 
nagoto — in mi hočem o govoriti 
o  m edijski kulturi?

K ultura je  danes m e d ij
ska kultura

Drznil si bom postaviti tezo in 
računam z Vašim nasprotova
njem

»Medijska ku ltu ra - je dvakrat 
obdrgnjen pojem. Kultura je v tre 
nutku, ko je več kot osebni stil in 
ritual menjave v skupinski dinami
ki, zmeraj m edijska kultura. Pišo
či in beroči menihi pri Umbertu

Ecu ne kažejo tega nič manj kot 
renesančni portre tis ti ali uredni
ška in tipografska neizprosnost 
kakšnega Heynlina vom Stein v t i
skarni Johannesa Frobensa, naj
bo lj znamenitega baselskega t i
skarja na začetku 16. stoletja. In 
baselsko veliko 19. stoletje, ki se 
mora za svoje izžarevanje zahva
liti ne to liko  nastajajoči kemiji kot 
svojim  zgodovinarjem  od Petra 
O chsa do Jacoba Burckhardta, je 
ku lturno tako vznemirljivo zato, 
ker je bilo m edijsko vznemirljivo. 
Ochs je kompiliral in transkrib iral 
rokopise in dal tiskati ekscerpte;

so medijska pokopališča. Ne vi
dim, kje bi bila ku ltura sploh opri
jem ljiva neodvisna in izven medi
jev. Zato si s pojmom  »medijska 
kultura« ne morem pomagati — 
razen če označuje zunanje in no
tranje okoliščine, zaradi katerih 
sem pripravljen brati časopis in 
vklop iti ali izklopiti svoj televizor. 
Zame je to  premalo.

M ediji obsta ja jo , odkar 
obsta ja jo  »novi« m ediji

O medijih v današnjem smislu, 
tega sem se naučil pri že omenje-

\

Nietzsche je po nakupu pisalne
ga stroja leta 1881 (model Han- 
sen) spremenil svoj stil pisanja, 
Po Friedrichu K ittle rju  je od argu
menta prešel k aforizmu, od misli 
k besedni igri, od retorike k te le
gramskemu stilu?  In belolasega 
Burckhardta si smemo predsta
vljati, kako v predm estju  St. Al- 
ban čaka na prispetje  novega pa
keta fo togra fij iz Rima, brez kate
rih ne bi hotel nadaljevati s pisa-, 
njem.

Srčika kulture je vsebovana v 
medijih, danes bolj kot kdajkoli. 
Če hočemo ugotoviti, kaj so bile 
ku lturne silnice nekega obdobja 
od začetka novega veka naprej, 
se moramo ozreti po medijih. 
Knjižnice, katerih gospostvo je 
nedotaknjeno traja lo pet stoletij,

nem Friedrichu Kittlerju, lahko 
govorim o šele od iznajdbe gra
mofona ali fonografa, filma in pi
salnega stroja dalje. Torej od ta
krat, ko obstajajo akustični in op 
tičn i shranjevale? in instrumenti 
za obdelavo besedila To se je 
zgodilo  v obdčbju  med 1874 in 
1893. Starejši med nami, ki so bili 
med 2. svetovno vojno otroci, so 
doživeli, kako so se shranjevalci 
zraščali, kako so jih lahko kot ra
dio in te levizijo e lektronsko raz
deljevali, kako so besedila in dej
stva zdrsnila v podobo podatkov, 
ki se jih je prav tako lotila elek
tronska obdelava.

O čitno je, da je do danes na
stala medijska mreža ali medijski 
file, v katerem bingljamo in tičim o 
tudi tedaj, ko zanikamo njegovo

Prispevek Markuša Kutterja smo prevedli 
iz zbornika Kanalarbeit. Medienstrategien im 
Kulturvvandel tur Mechaniker und Melancholi- 
ker, ki ga je uredil — po zadolžitvi Schweize- 
risches VVerkbundes — Hans Urlich Reck. 
Zbornik je leta 1988 izšel pri založbi Stroem- 
feld/Roter Štern, Basel in Frankfurt/M.

V zborniku so objavljeni prispevki posveto
vanja Industrializacija zavesti in medijska 
kultura, ki sta ga ob 100-letnici Baselske šole 
za oblikovanje 24 in 25 oktobra 1987 organi
zirala šola in Schweizerischer Werkbund. 
Urednik je dodal še nekaj drugih prispevkov: 
pogovor z Alexandrom Klugejem, besedila 
Paula Kleeja, Marshalla McLuhana in Rudolfa 
M Luscherja. Grafično je urednik zbornik po
pestril z »inserti«, posnetki različnih video in
stalacij in reprodukcijami uporabnih in ana
tomskih grafik, študiji očesa in ušesa, ki smo 
ju ponatisnili, sta iz knjige Jean Nicolas Co- 
chin, Nouvelle mšthode pur apprendre & 
dessiner sans maitre. Livre de figures pour 
apprendre le dessin. Pariš: Charles-Antoine 
Jombert, 1740.

Markur Kutter, roj 1925. je študiral zgodo
vinopisje, germanistiko in romanistiko in pro
moviral. Potem je delal kot urednik tovarni
škega glasila in vodja PR in tiskovne službe

pri firmi Geigy. Leta 1959 je bil soustanovitelj 
reklamne firme GGK, pri kateri je bil do leta 
1976 solaštnik. Potem je postal svobodni pi
satelj svetovalec firm. Objavil je naslednje 
knjige:!. C. H. Corporate Mutatlons. Periode 
1980—2000 (pod psevdonimom Kurt Rusta- 
mek), Werbung in der Schvveiz (Zofingen 
1983), Geandert hat sich trotzdem nichts —<• 
Reflexionen zur Medienrevolution (Aarau— 
Frankfut/M 1984)

Njegov prispevek Ne gre zgolj za pomanj
kanje programov je v zborniku Kanalarbeit 
objavljen* na straneh 184—190. Prva verzija 
prevoda je bila prebrana na Radiu MARŠ v 
oddaji Vrelišče v nedeljo, 29. decembra 1990 
ob 18.00 uri.

Bralce opozarjamo na zbornik Šolarjevo 
ogledalo, ki ga je uredil Bojan Baskar (Lju
bljana 1989, zbirka ■>&■•). V njem je objavljen 
tudi prispevek Walterja J. Onga Na prevod, ki^ 
ga objavljamo, pa se navezuje še po številnih' 
drugih plateh

Na Radiu MARŠ v nedeljski oddaji Vrelišče 
v januarju 1991 predstavljajo odlomke iz knji
ge Friedricha Kittlerja Grammophon, Film, 
Typewriter.

Knjige Marshalla McLuhana so dostopne v 
srbohrvatskem prevodu.

pomembnost. Z njim se končuje 
doba, ki jo imenuje McLuhan Gu- 
tenbergova galaksija. Končala se 
je  v minulih 30 letih in nova galak
sija, na začetku katere smo, je še 
brez imena.

Ker smo tako očitno in doka
zljivo postavljeni v čas preloma, 
si seveda želimo, da bi doumeli, 
kaj se z nami dogaja. Naslov na
šega posvetovanja predlaga kot 
prvi vmesni rezultat »Industriali
zacijo zavesti«. V to ne bom po
dvomil. Prosim zgolj za to, da 
vsakdo od nas to  najprej poveže 
s svojo lastno zavestjo in ne z za
vestjo  ljudstva, ki bolšči v ekrane.

Prosim Vas torej, da naše po le t
no fotografiranje, predvajanja 
plošč med delom za pisalno mi
zo, uporabljanje diktirnega apara
ta ali magnetofonskega traku, 
branje časopisa, postavljenega z 
računalnikom, ogled novega Wo- 
odyja Allena ali Kubricka — da vsi 
mi vsa ta početja in dejanja doja
memo kot industrializacijo naše 
nadvse privatne zavesti. Brez 
Grahama Bella in njegove Telep- 
hone С о тр а пу  tudi ne bi mogli 
organizirati tega posvetovanja.

Naša zavest se je, opazno ali 
neopazno, industrializirala in mi 
vsi smo insiderji ali, zaradi mene, 
outsiderji, ki smo postali sokrivci.

Pogled nazaj
Skušam si predstavljati s ituaci

jo  pred 500 leti. Takrat se je, če 
uporabim o term inologijo  VValterja 
J. Onga, hirografska, torej rokopi
sna družba preobrnila v tipograf
sko družbo. Ali so prvi tiskarji — 
v Baslu Ruppel, VVenssler in Ric- 
hel okrog 1470 — vedeli, kaj po
čnejo? Ali jim  je bilo jasno, če na
vedem povsem preprost primer, 
da je bilo kazalo vsebine — v da
našnji term inologiji »iskalno dre
vo« — možno šele z uvedbo pa- 
giniranja strani (in ne lista) in s 
postavitvijo naslovov poglavij? Da 
je bil s tekočo paginacijo knjige 
omogočen indeks, to re j register?

Da so tore j antični ali srednjeve
ški kodeks, ki ga je bilo še zmeraj 
treba brati od začetka do konca, 
s svojim i m etodično-tehničnim i 
prijem i spremenili v podatkovno 
bazo, v katero lahko sežemo pre
ko iskalnega drevesa ali posa
meznega gesla — to imenujejo 
»keyword search«? Znanstvenost 
v modernem smislu so tako sploh 
šele om ogočili: medicino, botani
ko, kodificiranje prava, kritično 
teologijo. Vemo, da takratna uni
verza, ustanovljena 1460, najmanj 
30 let ni vedela, kaj naj počne s t i
pografijo. Tudi v našem času je 
traja lo več kot eno generacijo, da 
sta informatika in znanost o me
dijih dobili v Baslu prvo (skrom 
no) univerzitetno veljavo. Pred
stavljajte si prosim  razpravo med 
baselskim i profesorji leta 1480 o 
dobrih in slabih plateh tipografije 
in njeni daljnosežnosti. In imejte 
pri tem v mislih, da si je nekako v 
tistem  času tiskarski podjetnež 
Johann Amerbach, ki je privan- 
dral iz južne Nemčije, oskrbel iz 
Benetk klasično rezane aldinske 
črke (antikva)4; si nabavil prvi g r
ški alfabet; imejte v mislih, kako 
je nekoliko pozneje Sebastian 
Brant po baselskih uličicah izbr
skal A lbrechta Durerja in ga pre 
govoril, da mu izdela podobe za 
njegovo Ladjo norcev. Z Durerje- 
vimi lesorezi je nastala (če se 
m odno izrazim) vizualna kom uni
kacija, ki je dve generaciji pozne
je privedla do Vezalovih anatom
skih podob.5 Najboljši ljudje tiste 
dobe, ob Durerju še Holbeina in 
Urs Graf, so dali vpreči v delo. Ali 
so se zavedali daljnosežnosti 
svojega početja? Ali so dojeli, da 
je šele njihovo brkljarjenje om o
gočilo  učbenik in leksikon, histo- 
rično-kritičn i aparat in primerjalne 
tabele, register in enciklopedijo, 
koledar in časopis, zemljevid in 
knjigo odredb?

Poskusite si predstavljati raz
pravo v letu 1480 o vseh teh te 
mah Med profesorji so eni teore 
tik i realizma in drugi nominalizma, 
govorijo dominikanci in avguštin- 
ci, cehovski m ojstri in škofijski 
uradniki; zedinili naj bi se o tem, 
kakšna nova obzorja lahko odpre 
tipografija njihovih otrokom  in

vnukom. Mislim, da se ne bi mogli 
dovolj načuditi vsem neumno
stim, ki bi jih lahko prebrali v 
ustreznem protokolu. In kaj po
čnemo mi, 500 let pozneje? Ali ne 
poskušamo izvesti razprave v po
vsem analogno prelomni situaci
ji?

Ne gre  zgolj za po
m an jkan je  program ov

To je naslov moje teme. Dolžan 
sem Vam pojasnilo.

Vsakdo med nami pozna bedni 
občutek, ko mu tehnično sanjska 
paleta medijev — časopis, ilustri
rana revija, kino, video, plošče, 
radio, televizija, kabelska om rež
ja, satelitski programi, videotekst, 
te letekst, slikovna plošča in kar si 
že bodi — ponuja programe, ki 
so narejeni pusto, ceneno, pro 
zorno, slabo in slabo domišljeni. 
Število kanalov smo pomnožili 
čez vse mere, tako da je softvvar- 
ska in programska m iselnost po 
stala tako rekoč neizogibna. V idi
mo, kako spretni trgovci, kova 
kakšnega Lea Kircha,6 iz tega de
lajo milijardni posel, in kako na
stajajo internacionalni, celo inter- 
kontinentalni kompleksi m edij
skih povezav, ki gradijo na tem 
programskem  deficitu. Tudi ba
selsko kabelsko omrežje bo kma
lu njihova stranka.

Kaj naj v tej situaciji zahteva
mo? Kaj naj si želimo? Še enkrat 
bom priznal, da nisem, čeprav se 
dnevno ukvarjam z m edijskim i 
problem i, nič pametnejši od kate
regakoli drugega pozornega so
dobnika. Moje zahteve — bolje: 
moje želje — so zahteve ali želje 
človeka, ki počasi pripada stare j
ši generaciji. Zato morda niso v 
korak s časom.

1. Očitni programski defic it kliče 
po novih, posebnih, sam osto j
nih programih. Moderna me
dijska tehnika je pri tem lahko 
v oporo, ker je postala p repro
stejša, cenejša in razpoložlji- 
vejša.

Za ustvarjanje samostojnih 
programov potrebujem o 
ustrezne oblikovalce. Povejmo 
preprosto: potrebujem o umet
nike. Kakšno m esto smo jim 
dodelili v naši družbi, kako pri
jazno jim  ga dodeljujem o?

2. Umetniki, oblikovalci morajo 
imeti pogum in moč, da 
uporabljajo moderne medije, 
njihove sisteme, metode in 
možnosti. Najti morajo pot, da 
v sisteme vnesejo svoje ideje 
in koncepte, da jih v njih reali
zirajo. Zato potrebu je jo  spod
budo, pomoč, podporo, izo
brazbo. In to  tu, v tem kraju — 
ne v Kaliforniji ali na Japon
skem. Sramotno je, kakšna so 
besedila v švicarskem video- 
tekstu, s kakšnimi mukami na
stajajo film i, sram otno je, da v 
Švici ni nobenega sodobnega 
televizijskega in film skega izo
braževanja izven SRG7, da na
ša baselska industrija naroča 
slikovne plošče drugje, da je 
razprava o baselskem kabel
skem omrežju zgolj tehnična 
in politična, skoraj nič pa ob li
kovalska.

3. Zelo nujno se mi zdi, da se re
sno lotim o obdelave medijev, 
njihovega razvoja, njihovega 
združevanja, povezovanja in 
razparceliranja. Omenil sem tri 
imena: Marshall McLuhan,
Walter J Ong, Friedrich Kittler. 
Število opazovalcev in avtor
jev, ki nam lahko pomagajo ra
zumeti, kaj se sploh dogaja na 
področju medijev, pa je precej 
večje.

Najprej potrebujem o zgodovi
no medijev. Friedrich Kittler je 
zakoličil temo in ponudil iz toč
nice: N ietzschejev pisalni
stroj, Guderianov tank in naš 
UKV-radio, pomen fonografa 
za Freudovo psihoanalizo, s 
pom očjo Alana Turinga izpe
ljan duel med tN IG M O  in CO- 
LOSSOM, nemškim strojem  
za šifriranje in angleškim za 
dekodiranje, O tem  smo tako 
nevedni in brez slutenj, da to 
že privzema poteze potlačitve.

Sele ko nam bo zgodovina 
medijev nekoliko jasnejša, ko 
bo naše razumevanje zajelo 
tudi kulturne, literarne, vizual
ne in tehnične povezave in od
visnosti, bomo smeli pomisliti 
na razvijanje teorije medijev.

Prepovedani pa se mi zdijo 
ideološko obarvani boji za red 
na področjih, ki jih ne znamo 
niti h istorično izpeljati niti teo 
retsko definirati.

4. Četrta želja je povezana s tre t
jo : mišljena je ponovna prede
lava naše kulturne dediščine. 
Tipografija v 15. in 16. sto letju 
ni odprla samo novih razsež
nosti znanstvenosti in m etodi
ki temveč je predelala tudi vso 
predhodno, rokopisno kulturo. 
Biblija, antični pisatelj, cerkve
ni oče, listina, sodobno pismo 
— vse je s tiskom  postalo la
žje dostopno.

Zdaj smo v podobni situaciji. 
Akustični in optični shranjeval
ci, tehnike za njihovo poveza
vo v mreže in razdelitev, elek
tronska obdelava besedil, ban
ke podatkov z različnimi s top 
njami dostopnosti, nove mož
nosti za arhiviranje in nove 
metode iskanja — vse to  bo v 
temelju spremenilo naše 
ukvarjanje z dejstvi in doku
menti. Tako kot je tisk proizve
del drugačen management z 
rokopisi, dovolju je jo novi me
diji drugačen management z 
obstoječim i akustičnim i, vizu
alnimi in besednim i viri.

Ali niso ti akustični, vizualni in 
besedni viri to, kar je naša kul
turna dediščina? Če ne bomo 
prevzeli nase te naloge, se 
nam bo kulturna dediščina iz
gubila v nepovrat.

5. Moja zadnja želja je, da ne bi 
preveč podlegli vtisu, ki ga 
ustvarjata medijska tehnika s 
svojim obkrožanjem  sveta in 
internacionalizacije in globali
zacija programov in sistemov. 
Globalizacija je zgolj ena od 
ugotovoljivih razšežnosti raz
voja. Druga, njen korektiv, je 
naraščajoča regionalizacija 
programov in vsebin. Ne sm e
mo se izmikati tej nalogi, ki 
ima prav malo skupnega z 
bliščem in sijajem televizijskih 
nadaljevank in s pošastnostjo  
novinarske obdelave ključnih 
dogodkov, pa tud i z e lektron
sko univerzalno knjiž ico ne.

Prevedel Igor KRAMBERGER 
januar 1991

Prevajalčeva pojasnila
1 Zahodnonemškega politika 

Barschla (CDU) so našli mrtvega 
v kadi hotelske sobe. Nastala je 
medijska senzacija z objavo pos
netka trupla.

2 Hans Rasmus Johann Mailing 
Hansen (1835— 1890) je razvil p r
vi uporaben pisalni stroj, ki so ga 
izdelali v večjem številu. Patent 
so mu na Danskem potrd ili leta 
1865.

Friedrich Kittler, Grammo
phon, Film, Typewrlter. Berlin 
1986, str. 3 9 2 -3 1 1 . Prim tudi 
prispevek F iedricha Kittlerja Im 
le legram m stil. V: Stil. Geschich- 
ten und Funktionen eines kultur- 
vvissenschaftlichen D iskursele- 
ments. Frankfurt/M  1986. str 
3 5 8 -3 7 0  0

3 Speicher — izraz pomeni tu 
di: pomnilnik.

4 Črke beneškega tiskarja Al- 
dusa Manutiusa (1450— 1515), ki 
je prvi uporabil kurzivne črke in 
uvedel priročni form at osmerke

5 Andreas Vezal (Vesalius) je 
bil profesor kirurgije v Padovi (r. 
1514, u. 1564). 1543 je izdal epo
halno delo v 7 zvezkih O ustroju 
človekovega telesa.

6 Leo Kirch je veletrgovec z vi
deokasetami v ZRN, ki prodajo 
povezuje s propagando na privat
nih satelitskih televizijskih pro 
gramih.

7 SRG — Schvveizerische Ra
dio- und Fernsehgesellschaft.
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ZGODOVINA

PRVI DEL NAŠE RAZISKAVE ODNOSA MLADIH DO NOVEJŠE ZGODOVINE
TRETJINA DIJAKOV IN ŠTUDENTOV 

SE 7.ELO ZANIMA ZA POLITIČNO DOGAJANJE
IZVAJALEC
SPEM, Studio za politični 
in ekonomski marketing, 
d.o.o.

Raziskovalna skupina 
SPEM je 9. in 10. januarja iz
vedla terensko raziskavo od
nosa mlade generacije do 
»nove zgodovine«, oziroma 
do njenega predstavljanja v 
srednji šoli ter na univerzi. V 
anketi je sodelovalo 839 dija
kov in študentov petih mari
borskih srednjih šol (I. gimna
zija, srednja ekonomska šola, 
Srednja šola za gostinstvo in 
turizem (poklicna smer), 
Srednja elektrotehnična in ra
čunalniška šola (tehnična in 
poklicna smer), Srednja kovi
narska strojna in metalurška 
šola (poklicna smer) ter Višje 
agronomske šole, Ekonom
ske poslovne fakultete ter 
Tehniške fakultete. Razmerje 
med srednješolci in študenti 
je 67,3 odstotka proti 32,7 od
stotka. Med anketiranimi je 
bilo za spoznanje več moških 
(54,5 odstotka).

Do opisanega vzorca je se
veda mogoče imeti nekaj po
mislekov, zlasti zaradi omeji
tve na mlade, ki študirajo v 
Mariboru. Prav tako tudi izbor 
šol do neke mere onemogoča 
identifikacijo takoimenovane- 
ga povprečnega mnenja mla
de populacije. Po drugi strani 
pa je vzorec vendar dovolj re
levanten, saj izkušnje s po
dobnimi raziskavami kažejo, 
da so razlike med mnenji, pri
dobljenimi z reprezentativnim 
vzorcem ter mnenji na izbra
nem (dovolj širokem) prese
ku populacije, minimalne, če 
ne gre za posebnosti nekega 
okolja.

V tem prvem prikazu rezul
tatov se bom omejila pred
vsem na tiste, ki dajajo »poli
tično podobo« dijakov in štu
dentov. Zanimiva možnost 
primerjave kaže v povezavi 
odgovorov na osnovna vpra
šanja svetovni nazor, zanima
nje za politično dogajanje ter 
vključevanje v aktivnost politi
čnih strank) s starostjo anke
tiranih, študijsko usmeritvijo, 
oziroma izbiro posamezne 
šole in njenega povratnega 
vpliva na vrednote,

VZOREC
Raziskava je bila izvedena 

na kvotnem vzorcu, ki zaje
ma 839 dijakov in študentov. 
Posamezne stratume vzorca 
smo določili na podlagi po
datkov vpisanih dijakov v 
šolsko leto 1990/91 Skupno
sti za izobraževanje in poda
tkov študentske populacije 
Univerze v Mariboru. Sprem
ljali smo naslednje parame
tre: spol, letnik, izobraževal
ni program. Kvotni vzorec 
nam omogoča zajetje vseh 
strukturnih delov celotne po
pulacije.

Vzorec vključuje pet sred
njih šol:

I. gimnazijo, Srednjo eko
nomsko šolo, Srednjo šolo 
za gostinstvo in turizem (po
klicna smer), Srednjo šolo 
elektrotehnično računalni
ške usmeritve (tehnično In 
poklicno smer), Srednjo ko
vinarsko strojno metalurško 
šolo (poklicno smer); in dve 
fakulteti: Ekonomsko poslo
vno fakulteto, Tehnično fa
kulteto; in Višjo agronomsko 
šolo. Razmerje med dijaki in 
študenti v vzorcu je sledeče: 
67.30% dijakov In 32.70% 
študentov.

Parametri vzorca:

SPOL:
— MOŠKI
— ŽENSKI

KAKŠEN JE VAS ODNOS DO POLITIČNIH SPREMEMB?
ŠOLA:
1 — Srednja šola elektrotehniške

in
računalniške usmeritve 8.50 %

2 — I. GIMNAZIJA 11.50%
3 — Srednja šola za gostinstvo in

turizem 10.10%
4 — Srednja ekonomska šola 15.00%
5 — Srednja kovinarsko strojno

metalurška šola 22.30 %
6 — Ekonomsko poslovna fakul

teta 14.30 %
7 — Višja agronomska šola 3.60 %
8 — Tehniška fakulteta 14.70 %

70
SPEM

pozitiven

dijaki

delno pozitiven negativen ne vem»neodločen

Ц študenti

Religiozna je  polovica 
mladih, v stranki vsak pe
ti

»Religiozen sem«, je odgo
vorilo 49,6 odstotka anketira
nih, »Nisem religiozen«, pa 
44,9 odstotka. Religioznost je 
bolj izrazita pri dijakih (50,2 
odstotka), pri šolskih letnikih 
pa izstopajo tretješolci (59,1 
odstotka religioznih), oziroma 
generacija 17-letnikov. Nas
protno pa je bolj skromen de
lež religioznih (45 odstoten in 
manjši) v nižjih letnikih sred
nje šole ter v tretjem in četr
tem letniku fakultete, Pri tem 
so tudi razlike med šolskimi 
usmeritvami (da so religiozni, 
je zatrdilo manj gimnazijcev 
kot tehnikov), predvsem pa 
so razlike med posameznimi 
šolami — na Višji agronomski 
šoli je religioznih kar 70 od
stotkov anketiranih, na tehni
ški fakulteti je takih le 39,3 
odstotka, še odstotek manjši 
je delež religioznih na I. gim
naziji.

Samo petina dijakov in štu
dentov je med aktivnimi ali 
podpornimi člani kakšne 
stranke (posledice preneha
nja »obveznega članstva« v 
mladinski organizaciji in mno
žičnega novačenja v partijo) 
so torej očitne. Mladi so pod
porni člani naslednjih strank: 
LDS, Zelenih, SDP, Krščan
skih demokratov, HDZ (dva 
anketirana), socialdemokra
tov ter Demosa. Aktivni člani 
pa so samo v LDS, stranki ze
lenih in v kmečki zvezi, kar je 
gotovo precejšnje presene

čenje v primerjavi s komaj mi
nulim obdobjem!).

Tu bi verjetno marsikdo pri
čakoval precejšnjo razliko 
med dijaki in študenti, a je ta 
minimalna — delež strankar
sko aktivnih študentov je le 
za odstotek večji. Po starosti 
je dala največ aktivnih (9,1 
odstotka članov strank) med 
23 letniki, več kot dva odstot
ka jih je med 21 ter 22 let sta
rimi, toda med 24 in 25 letniki 
aktivnih članov strank sploh

LETNIK:
A. Srednja šola
— 1. LETNIK 28.50 %
— 2. LETNIK 26.50 %
— 3. LETNIK 24.50 %
— 4. LETNIK 20.50 %

PROGRAM:
— gimnazijski 17.00%
— tehnični 46.50 %
— poklicni 36.50 %

B. Višja ali Visoka šola
— 1. LETNIK 32.50 %
— 2. LETNIK 37.90 %
— 3. LETNIK 13.50 %
— 4. LETNIK 16.10 %

ni, tudi podpornih članov je 
zelo malo. Morda je razlog v 
tem, da so ti mladi preveč za
sedeni s študijem?

Zanimanje za politične 
stranke se sicer sodeč po od
govorih začne s 16. letom in 
doseže svoj mladostni vrh po 
prvem letniku višje ali visoke 
šole. Po šolah ima največji 
delež članov strank (nad 1,5

odstotka — povprečje pa je 
komaj en odstotek) Tehniška 
fakulteta in Srednja ekonom
ska šola ter SERŠ. Na I. gim
naziji je največji delež tistih, ki 
podpirajo kakšno stranko. 
Vsakemu dvajsetem u za 
politiko ni mar

Sodelovanje s to ali ono 
stranko seveda ne odraža od
nosa do političnih dogajanj. 
Tu so študentje prvič precej 
pred dijaki — samo 1,1 od
stotka študentov politično 
dogajanje ne zanima (med di
jaki je takšnih 6,7 odstotka), 
veliko zanimanje pa kaže 45,6 
odstotka študentov in 24,2 
odstotka dijakov.

Zanimanje za politiko dose
že vrhunec (54 odstoten) pri 
21. in 23. letih, sicer pa je po 
dvajsetem letu več kot polovi
ca takšnih, ki so odgovorili, 
da se zelo zanimajo. Prvi ve
lik skok je med 17 in 18 letom 
(22,7 odstotka zelo zaintere
siranih in 40 odstotkov). Naj
večje zanimanje so pokazali 
študentje Ekonomske poslo
vne fakultete in Tehniške fa
kultete, od bodočih agrono
mov veliko zanimanje kaže 
samo vsak peti. Srednje šole 
so precej izenačene, nekoliko 
izstopa le I. gimnazija, pri za
nimanju zaostajajo učenci po
klicne smeri Srednje šole za 
gostinstvo in turizem.

Na vprašanje: Kakšen je 
vaš odnos do političnih spre
memb, na primer do več
strankarskega parlamentar
nega sistema? — so dijaki 
spet odgovarjali povsem dru

gače kot študentje. Povsem 
pozitivno oceno je novemu 
režimu dalo 39,4 odstotka di
jakov in kar 65,2 odstotka 
študentov. Prehodno oceno 
mu je dalo 34,6 odstotka dija
kov in 28,9 odstotka študen
tov, povsem negativno 2,5 
odstotka dijakov in le odsto
tek študentov. Skupaj je po
vsem zadovoljnih s spremem
bami kar 47,8 odstotka mla
dih. Toda precej je tistih, ki ni
so vedeli odgovora na to 
vprašanje: povprečno 17,3 
odstotka ali več kot petina di
jakov ter približno vsak dvaj
seti študent.

14 let
15 let
16 let
17 let
18 let
19 let
20 let
21 let
22 let
23 let
24 let
25 let

1.60% 
15.50% 
16.70 % 
17.00 % 
15.20% 

9.80 % 
8.50 % 
6.00 % 
5.30 % 
2.70 % 
1.2 0 % 
0.50 %

Tako ugodno podobo so 
anketirani fantje in dekleta 
dobili očitno predvsem iz po
ročanja medijev, saj jih kar 54 
odstotkov najbolj zaupa (pri 
informacijah o političnih spre
membah) prav medijem. Kot 
informator sledijo starši (14,7 
odstotka), šola pa je komaj 
odstotek pred informiranjem 
pri prijateljih (šoli najbolj zau

pa 5,6 odstotka vseh, prijate
ljem 4,6 odstotka) — 15 od
stotkov se ni moglo odločiti, 
komu najbolj zaupajo. Ome
njena lestvica zaupanja se se
veda razlikuje, če pogledamo 
samo dijaško in samo štu
dentsko populacijo — oboji 
sicer dajajo na prvo mesto 
medije (50,7 odstotka dijakov 
in 60,7 odstotka študentov), 
toda več kot petina dijakov 
nato najbolj zaupa staršem, 
pri študentih je takih komaj tri 
odstotke. Šola ima pri obojih 
enako skromen delež (5,50 
pri dijakih in 5,90 pri študen
tih), prijatelji so bolj pomemb
ni za informiranje študentov.

. . . .  . t
Eno ključnih vprašanj v 

anketi je bilo, kakšen je od
nos mladih do zgodovine 
NOB in povojne zgodovine v 
primerjavi z odnosom, ki so 
ga imeli prej. Petina je odgo
vorila, da se ni spremenil 
(enak delež dijakov kot štu
dentov), 48,6 odstotka druga
če razmišlja o tem (44 osto- 
tkov dijakov in 58 odstotkov 
študentov), popolnoma spre
menjen odnos pa ima 18,9 
odstotoka anketiranih (22,3 
odstotka dijakov in 12 odsto
tkov študentov) — neodloče
nih je relativno malo in sicer v 
povprečju komaj dobrih de
set odstotkov (nekaj manj je 
pri tem študentov). Iz teh od
govorov je mogoče sklepati, 
da so dijaki povprečno bolj 
intenzivno občutili spremem
be, kar je seveda možno po
vezati tudi z njihovim krajšim 
časom izpostavljenosti indok- 
trinizaciji »starih vrednot« v 
primerjavi s študenti.

Verjetno bo sodba o tem 
še lažja po predstavitvi dru
gega dela raziskave, kjer se 
mladi opredeljujejo do neka
terih polemičnih vprašanj 
spreminjanja novejše zgodo
vine. Prav tako bo tudi bolj ja
sno, kakšno vlogo pri tem 
igra šola (kjer so že navedli 
relativno skromen vpliv — te
ga smo morda lahko celo ve
seli), predvsem pa, kakšno 
vlogo šole si mladi resnično 
želijo. Poglejte v naslednjo 
številko Katedre!

JA SN A  KO NTLER-VENTURIN I

STRANKARSKA PRIPADNOST
SPEM

100

60 —  
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20 —

■  dijaki

nisem elan pasiven elan

študenti

aktiven elan

ALI OPAŽATE SPREMEMBE ¥  OSEBNEM OPREDELJEVANJU LJUDI?
SPEM

M
Ш тЖ
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mnogi govorijo drugače mnogi govorijo enako
nekateri so se spremenili ne vem»neodločen
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RELIGIOZNOST

54.50 %
45.50 %

SPEM

nisem religiozen drugosem religiozen 

§8 dijaki študenti
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§8 dijaki

enak kot prej v „ popolnoma drugače
drugače raznisljam ne vem»neodločen

študenti

JE VAS ODNOS DO ZGODOVINE NOB IN POVOJNE ZGODOVINE:

11



Pred časom je na ured
ništvo Katedre prispelo 
pismo z nadvse nenavad
no vsebino. Brati ga je bi
lo tako noro, kot če bi 
vam kdo povedal, da je na 
poti v službo sredi Go
sposke srečal leteči krož
nik s četo izvenzemelj- 
skih bitij, ki so pregledo
vala kanalizacijo. Pa ven
dar. Ko smo preverili ne
kaj literature, ki jo je 
pamflet navajal, se je iz
kazalo, da stvar ni tako 
popolnoma neverjetna, 
kot je kazalo na .prvi po
gled. Objavljamo torej 
zgodbo človeka, ki je ne
prostovoljno sodeloval 
pri preizkušanju možgan
skega oddajnika in citate 
iz strokovne literature, ki 
kažejo, da se na tem po
dročju nekaj dogaja (ali 
pa se je) in njegova zgod
ba morda le ni popolno
ma iz trte zvita.

Znanstvenike je zmeraj za
nimalo, kaj je v možganih, ka
ko delujejo ipd. Poročila iz 
šestdesetih let poročajo o 
neposrednem draženju mo
žganov, tj. pri zavesti in ob 
odprti lobanji: »Brez draženja 
čutnih organov pa nastanejo 
senzorna doživetja z nepo
srednim draženjem možgan
skih središč. Kirurgi Penfield, 
Jasper idr. so dražili odprte 
dele možganov z električnim 
tokom in izzvali očutke, npr. 
barvno svetlobo ali zbadanje 
v okončinah. Ker je bil bolnik 
med postopkom buden, je 
lahko svoja doživetja pripove
doval. Penfieldu (1958) je 
uspelo priklicati tudi spomin
ske predstave. Ko je neki bol
nici dražil neko točko v tem
poralnem zavoju, je rekla: 
»Slišim nekaj znanega, a ne 
vem kaj.< Na ponovno draže
nje iste točke je rekla: »Da, 
gospod, slišim mater, ki kliče 
svojega dečka. To se je zgo
dilo v naši soseščini.«« (Vid 
Pečjak, Psihologija spoznava
nja)

Razvoj tehnike je hitro na
predoval in prišlo je do nam 
vsem znanega pojava kom- 
pjuterizacije in miniaturizaci
je: »Izdelali so tudi posebno 
tehniko za električno draže
nje možganov z radijskimi va
lovi in jo preizkusili na živalih, 
zlasti opicah (Delgado). V 
možgansko tkivo vsadijo mi- 
kroelektrode in jih nadzoruje
jo po brezžični potil. Živali, 
bodisi same bodisi v skupi
nah, se začnejo pod vplivom 
draženja nenavadno obnašati, 
postanejo napadalne, plašne 
itd « (Vid Pečjak, Psihologija 
spoznavanja)

S tako izpopolnjenimi pri
pomočki je bilo moč početi 
že vse kaj drugega. Poglejmo 
še, kaj pravi izumitelj dr. Jose 
Delgado sam o uporabnosti 
svoje naprave, imenovane sti- 
moceiver: »Med možgani
subjekta in računalnikom je 
možno vzpostaviti dvosmerni 
radijski komunikacijski si
stem. Določene tipe nevron
ske aktivnosti, ki so v zvezi z 
vedenjskimi motnjami kot tes
noba, depresija ali bes je moč 
prepoznati, z namenom spro
žiti stimulacijo določenih inhi- 
bitornih struktur. Sprotna sti
mulacija možgan predstavlja 
nov pristop pri zdravljenju in 
dobivanju povratnih informa
cij o cerebralni disfunkciji. 
Kljub svoji spekulativnosti je 
znotraj realnih možnosti gle
de na sedanje znanje in načr
tovano metodologijo.« (Elliot 
Valenstein, Brain Control)

Toda vsi znanstveniki niso 
bili tako navdušeni nad stimo- 
ceiverjem, saj so menili, da 
odvrača pozornost od bistve
nih problemov.

»Do sedaj ni bilo prepričlji
vega dokaza, da lahko stimu
lacija možganov ali kakršna
koli manipulacija možganov 
blokira agresivnost ali spre
meni razpoloženje, ne da bi

MOŽGANSKI ODDAJNIK?
ob tem spremenila tudi druge 
tipe aktivnosti v nepredvideni 
smeri. Žal pa se je pozornost 
večine ljudi preusmerila s te
ga bistvenega problema na 
nove kose hardvera kot je 
npr. stimoceiver, ki omogoča 
radijsko draženje možganov 
in daljinsko snemanje mo
žganskih valov. Največje zani
manje povzroča prav dejstvo, 
da je ta naprava popolnoma 
miniaturizirana, saj tehta le 70 
gramov in dovolj majhna, da 
jo je moč skriti pod lasuljo, le 
malo misli pa je bilo posveče
nih njeni uporabi. (EHito Va
lenstein, Brain Control)

Ob tovrstnih poskusih fizi
čnega nadzorovanja človeške 
psihe so se začeli pojavljati 
tudi etični pomisleki. Tako je 
Delgado (1971) v intervjuju, ki 
ga navaja Pečjak, odgovarjal 
takole: »V pedagogiki, pri 
učenju pa te metode ne pri
dejo v poštev; pregrobe so, 
preveč elementarne. Z njimi 
lahko spremenimo samo ob
našanje na splošno, ne more
mo pa možganom neposred
no dajati informacij. . .  Infor
macij ne moremo vnesti v 
možgane, kar je konec kon
cev velika sreča. Če torej ho
čemo, da se bo kaka ideolo-

riti. »V sedemdesetih letih je 
objavljanje informacij s pod
ročja telemetrijskih raziskav 
možganov postalo manj po
gosto. Dr. Jose Delgado in 
drugi znanstveniki, ki so opra
vljali raziskave možganov, ki 
so bile dostopne javnosti, so 
le stežka prišli do finančne 
podpore za svoje raziskave. 
Razlog naj bi bili etični pomi
sleki ob tovrstnih raziskavah. 
Kakorkoli že, glede na zgodo
vino raziskav na ljudeh v ZDA 
ta razlog deluje čudno. Bolj 
verjeten razlog bi lahko bil, da 
so vojaške in tajne službe 
ZDA prevzele tovrstne razi
skave pod svoje okrilje in 
uporabile svoj vpliv, da javne 
raziskave te vrste niso več 
dobile finančne podpore. 
Hkrati z ukinitvijo financ so iz 
znanstvenih publikacij izginila 
tudi poročila o telemetrijskih 
raziskavah možganov. Redka 
so bila celo poročila o tele
metrijskem raziskovanju žival
skih možganov.«

Seveda si ob tem lahko re
čemo, da so raziskave pač 
zašle v slepo ulico in so zato 
z njimi tudi prenehali ter da je 
to tudi razlog, zakaj je usahni
la finančna podpora. A pre
den vse skupaj vržemo v koš
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gija zasidrala med ljudmi, bo
mo to lahko dosegli le s pro
pagando, s knjigami, s tiskom 
in radiom. Ali veste, kako 
učinkuje politično geslo na 
možgane? Ker sem nevrofi- 
ziolog, vam lahko to poka
žem: Politično geslo ne spre
meni samo fizikalno kemične 
strukture živčne celice, tem
več preoblikuje anatomijo ce
lice v celoti. Tega pa z ume
tnim draženjem možganske
ga tkiva ne moremo doseči. Z 
draženjem možganov ne mo
remo nikogar pripraviti do te
ga, da bi odprl npr. tale vrata. 
Lahko pa v njem zbudimo ob
čutek lakote ali občutek 
ugodja. Od tega trenutka na
prej reagira v skladu s svojimi 
izkušnjami in v nobenem pri
meru drugače . . .  Govorili so, 
da hočemo narediti robotske
ga človeka prihodnosti, če
prav sem nemalokdaj poudar
jal, da to sploh ni mogoče.« 
(Vid Pečjak, Psihologija spo
znavanja)

Pamflet Marttija Koskija na
vaja poleg njegove zgodbe še 
nekaj informacij, od katerih je 
naslednja vsekakor vredna 
omembe. Kot vir navaja čla
nek Roberta J. Trotterja: A 
Schocking Story, ki naj bi iz
šel v Science News, April 13, 
1974, str 2 45 -246  Žal te in

formacije nismo uspeli preve

kovim dioksidom, sem imel 
težave z  dihanjem. Nezmerno 
sem se slinil in pena mi je  p ri
hajala na usta. Zdaj so bili 
»glasovi« z menoj 24 ur na 
dan. Dovoljen m i je  b il le mini
malen spanec — približno 
eno uro na dan. Če sem za
pustil stanovanje, sem takoj 
postal zelo zaspan, v stano
vanju pa nisem mogel spati. 
Bitje srca je  postalo neenako
merno in končno ga ni bilo 
več mogoče kontrolirati. V 
decembru 1979 sem bil spre
je t na univerzitetno kliniko A l
berta v Edmontonu kot žrtev 
»srčnega napada«.

Šele v bolnici sem prvič po 
sumil, da sem žrtev nečesa 
bolj zlega kot le normalne te
lesne reakcije na fizično ali 
psihično bolezen.

»Glas« se je  prvič identifici
ral. Povedal mi je, da je  špiker 
RCMP-ja’ ter, da sem bit iz
bran za »trening« za vohuna. 
Prva faza mojega treninga bo 
obsegala učenje, kako preži
veti v ruski psihiatrični bolnici. 
Bolnišnica bo služila kot me
sto za trening. V bolnišnici 
sem ostal 3 dni kot subjekt 
mnogih bizarnih in čudnih do
godkov in eksperimentov. En
krat sem dobi! zdravilo, hkrati

telih — toda niso me pustili 
samega. Moj spanec je  bil še 
vedno moten, mehur se mi je  
dvakrat pretrgal. Nekako sem 
izgubil občutek za potrebo po 
uriniranju.

Odločil sem se, da pono
vno poiščem pomoč v bolnici. 
Toda bilo je  enako kot prvič 
— še zmeraj je  bila to »šola 
za vohune«, kjer sem bil »na 
treningu«. Tokrat je  »trening« 
vključeval tudi krajo srajc, 
vpeljavo v neke vrste črni trg, 
kjer so se cigarete uporablja
le za »kupovanje« uslug od 
ostalih pacientov v sobi. Kot 
p ri prvi preizkušnji so nekate
r i pacienti in zdravniki sodelo
vali p ri igranju, da b i ustvarili 
vtis ruske psihiatrične bolni
ce. Neki zdravnik, k i se ga 
spominjam po imenu, je  bil 
dr. Peter Hayes.

Vrnil sem se v svoje stano
vanje. Toda naslednje jutro  
me je  zbudil telefonski klic, ki 
je  b il prekinjen takoj, ko sem 
dvignil slušalko. Takoj zatem 
je  bil v mojo sobo spuščen 
plin za cca 15 sek, k i je  pov
zročil, da so se mi usta napol
nila s krvjo. Potem mi je  
»glas« povedal, da je  to zad
nje opozorilo.

Zaskrbljen za svoje zdravje

Slika predstavlja tehniko, ki omogoča stalno pritrjevanje raznih na
prav na loban jo  ve lik ih  živali. O dprtina v ob lik i k ljučavn ice om ogoča, 
da vijak zdrsne v prostor in se varno zasidra z matico. Glava vijaka 
je na spodnji strani, da bi tako zmanjšali pritisk na možgane. Več pri
trjenih vijakov na lobanjo zagotavlja podporo pri montiranju miniatu- 
riziranih stimulatorjev ali transmiterjev na lobanjo.
(Delgado. Physical Control of the mind, World Prospects, 1969, Har- 
per & Row, New York.)

Pogled na pacientovo glavo z nastavki globinskih in površinskih 
elektrod. Običajno imajo pacienti glavo povezano.
Delgado, Physical Control of the mind, World Prospects, 1969, Har- 
p er & Row, New York.)

in stvar odpravimo z mislijo, 
da se je Marttiju Koskiju res 
popolnoma utrgalo, si prebe
rimo še njegovo zgodbo in jo 
primerjajmo s citati iz stroko
vne literature, če morda le ne 
bi našli kakšnih podobnosti.

MOJA ZGODBA
Na začetku sem mislil, da 

se mi začenja počasi mešat.
Vedel sem, da ni normalno, 

da slišim »glasove«, in moji 
so bili z menoj 2—3 ure na 
dan. Zdelo se mi je, kot da bi 
prihajali do mene skozi strop, 
iz stanovanja nad mojim.

Vendar se nisem vznemir
jal. Vdal sem se misli, da tr
pim za neke vrste nevrotično 
motnjo, ki se je  ne morem 
znebiti, a je  dovolj neboleča. 
Potem, pozno poleti 1979, po 
štirih letih teh »glasov«, so se 
stvari nenadoma poslabšale.

Videti je bilo, kot da sem iz
gubil kontrolo nad večino te
lesnih funkcij in čustev. Bito 
je  kot da bi lahko nekdo kon
troliral moj spanec, občutke 
vonja in okusa. Hrana je  imela 
na trenutke zelo slan ali zelo 
kisel okus. Seksualne funkci
je, uriniranje, funkcije čreve
sja in bazični metabolizem, 
vse je  bilo prizadeto.

Na koncu tudi dela j i  nisem 
mogel več. Sem varilec, in 
kjer je bi! zrak nasičen z oglji

pa me je  »glas« opozoril, naj 
ga ne vzamem, ker je strupe
no. Ko sem ga vzel, sem trpel 
za palpitacijami srca.

Upozorjen sem bil, naj ne 
grem v določeno sobo. Toda 
kasneje me je  »zdravnik« zva
b il vanjo, kjer sem bil potem  
izpostavljen izpraševanju in 
bateriji »testov«, k i so se na
našali na seksualne funkcije 
in organe. Izpraševanje se je  
pričelo z električnim šokom, 
apliciranim na penis. Potem 
me je »glas« spodbudil naj 
masturbiram, da b i preprečil 
impotentnost. Toda ejakulaci
je  nisem mogel doseči. 
»Glas« me je  opozoril, da če 
ne bom mogel ejakulirati, 
bom trpel za posledicami ek
stremnih razsežnosti: moda 
se mi bodo podaljšala in mo
ral bom na operacijo. Ko sem 
zapustil izpraševalnico in se 
vrnil v svojo bolniško sobo, 
mi je  starec, ki jo  je  delil z 
mano, pokazal svoja moda. 
dolga približno 15 cm. Te vr
ste seksualni in genitalni »ek
sperimenti« so potekali ves 
čas mojega bivanja v bolnici.

V času, ko sem bil v bolnici, 
nisem mogel spati zaradi mo
čnih glavobolov, za katere je  
bilo videti, da so inducirani 
vsakič, ko sem poskusil za
spati.

Ko sem zapustil bolnišnico, 
sem se vrnil v svoje stanova
nje. Toda kmalu sem pono
vno izkusil probleme z diha
njem in glavobole.

Odločil sem se, da zapu
stim stanovanje, da se odpo
čijem od problemov, k i so me 
zasledovali. Odsoten sem bil 
10 dni: živel sem v poceni ho

I .  H . ' RCMP — Royal Canadian 
M ounted Police — Kraljeva Kanadska 
konjen iška policija

in življenje sem se odločil, da 
se vrnem v rodno Finsko, 
odločitev, k i me je  prepričala 
bolj kot karkoli drugega o 
RCMp-jevem vmešavanju in 
nadvladi nad mojim življe
njem.

Da bi lahko zapustil Kana
do, sem potreboval potni list, 
ki pa ga nisem mogel najti. 
Menil sem, da sem ga založil. 
Odločil sem se, da zapustim 
Kanado iz Toronta, kjer sem 
lahko zaprosil za nov potni 
list. Na poti v Toronto so me 
ves čas zasledovali »glasovi«. 
Opazil sem tudi avto z RCMP- 
jevo oznako, za katerega je  
bilo videti, da sledi avtobusu, 
s katerim sem se peljal. Avto
bus je  večkrat srečal RCMP- 
jev avto in ljudje, za katere 
sem menil, da delajo za 
RCMP, so zapustili avto in se 
peljali z  avtobusom in obrat
no.

Na tem potovanju sem do
bil tudi prvi namig o eksperi
mentu, ki sem mu podvržen: 
glasovi so me začeli klicati 
»mikrovalovni človek«. In vse
skozi so se vaje za »trening 
za vohuna« nadaljevale.

Med drugim:
a) povedano mi je  bilo, ka

teri hrano naj jem in katera je  
nevarna. Če sem jedel prepo
vedano hrano, sem trpel za 
zgago in vročičnostjo:

b) glasovi so mi povedali, 
da mi ni treba skrbeti za kre
ditno kartico, ker je  moja spo
sobnost kredita povečana v 
neskončno.

c) dobil sem prvo »nalogo« 
(ugotoviti, kolikšna je  popula
cija Toronta, koliko je  moških 
in koliko žensk);

d) glasovi so postali finsko- 
govoreči, ženski.

Na Finskem stvari niso bile 
nič boljše kot v Kanadi.

»Glasovi« so se me držali. 
Edina sprememba je  bila ta, 
da so se sedaj identificirali, 
da so z  zvezde Sirius.

Eksperimenti in glasovi so 
se nadaljevali cela dva mese
ca in pol, kar sem bil na Fin
skem.

Mislim, da je  bila moja mati 
nekako prepričana, da poma
ga oblasti. Pred mojim odho
dom mi je  zaupala, da je  v 
mojo prtljago dala predpisana 
zdravila, k i jih  nisem potrebo
val. Morda del načrta za po
noven »srčni napad« ?

Vožnja nazaj v Kanado z  
ladjo, vlakom in letalom je  tra
jala več kot pet dni. Med tem 
časom mi n i bito dovoljeno 
spati.

Doma v Edmontonu so 
čudni dogodki sledili drug za 
drugim. Kot prvo sem našel 
svoj založeni potni list na ku
hinjski mizi.

Dalje, b il sem izpostavljen 
več plinskim eksperimentom. 
Zdaj se mi zdi, da so biti drugi 
stanovalci v hiši ali agentje 
RCMP-ja ati pa so sodelovali 
s policijo v njihovih eksperi
mentih. V nekem skrbno pri
pravljenem in izčrpujočem  
eksperimentu, k i je  vključeval 
hipnozo, in je  bil podprt s po
sebnimi efekti z  gasilskimi av
ti, k i so krožili okrog mene, mi 
je  bil predstavljen program, ki 
naj b i me prepričal, da je  kriti
ziranje ameriške družbe »rak« 
in kazen za vse nas.

Povedali so mi, da sem 
»nečist« in »zastrupljen« s 
tem »rakom«. Gasilski avti so 
bili uporabljeni v obilnem 
očiščevanju in spiranju te za
strupljenosti.

Moja zmožnost vzdržati to 
težko fizično in psihično bom
bardiranje je  bita p ri Ijraju; in 
potem sem začel preizkušati 
možnosti upora.

Zdaj je  zgodaj aprila. Dnevi 
postajajo toplejši. Odkril sem, 
da so mikrovalovi šibkejši na 
prostem, kjer sem celo lahko 
spal. Ta spanec — prvi po 
več mesecih — je zadostoval, 
da sem lahko začel obnavljati 
svojo voljo po odporu pro ti 
silam, ki so bile na delu proti 
meni.

Kakor hitro sem pričel z  
odporom — s sredstvi, ki so 
opisana kasneje — je  ekspe
rimentiranje jenjavalo. Toda 
še vedno slišim finske glaso
ve, le da je  govor manj inten
ziven. Ta stadij imenujejo 
nadziranje.

Toda strah za moje življe
nje in zdravje se nadaljuje. 
(Enkrat so mi »glasovi« pove
dali, da bo moja usoda »nara
vna smrt« v petih letih.)

In moje skrbi, kaj se pripra
vlja za celotno kanadsko 
družbo, se nadaljujejo.

Zakaj sem bil izbran za po 
skusno osebo? Je na meni 
morda kaj posebnega, kar me 
dela posebej pripravnega za 
te vrste napad, ali je  samo to, 
da me hočejo dobiti.

Odgovor je : da in ne.
Da, hočejo me dobiti. In ne, 

nisem poseben v nobenem 
oziru, ki b i bil izven normalne
ga. Nič bolj kot ste vi ali kdo, 
ki ga poznte. Vse kaže, da 
enostavno izpolnjujem vrsto 
karakteristik, ki bi kogarkoli 
naredile za želeni subjekt.

Sem samski, živim sam. 
Moj edini sorodnik v Kanadi 
živi na tisoče milj proč. Ne 
pripadam nobeni skupini, or
ganizaciji ali politični stranki. 
Imam težave pri komunicira
nju z drugimi kanadčani zara
di slabe izgovorjave angle
škega jezika. Skratka, sem 
idealna tarča: nimam široke
ga kroga znancev in moja 
zmožnost sklepanja novih 
znanstev je  omejena.

Še več, verjamem, da je  
čas preparacije — v mojem 
primeru 4 leta — oblikovan 
zato, da bi to izolacijo okrepil, 
pospešil »čudno« vedenje in 
mi vzel pogum pri vzposta
vljanju prijateljstev in kontak
tov.

Martti Koški 
Killinpellontie 2 
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Vprašanja za vodoravno so podana kot pri italijanski križanki, za 
navpično pa sicer po vrsti, vendar brez navedbe stolpca in števila 
črnih polj. Pravilno rešitev izreži, dopiši svoj naslov, pošlji na našega 
do 14 dni po izidu te številke in čakaj na nagrado!

PROMET:
MALENKOSTI, KI VPLIVAJO NA VARNOST

Kdo ali kaj vse je krivo za veli
ko število prom etnih nesreč na 
naših cestah, te r kaj storiti (in 
kdo lahko to  stori), da bi se var
nost povečala? Pavšalno iskanje 
krivca v npr. zgolj alkoholu in ne
primerni h itrosti je prav tako kra
tkovidno, kot prepuščati preventi
vo zgolj policiji in uvajati vse bolj 
drastične sankcije. Ekonomska 
situacija je pač taka, da se najbrž 
še dolgo ne bom o vozili po bo lj
ših cestah, sploh pa ne z boljšim i 
avtomobili (tu bi sicer že zdaj lah
ko marsikaj naredila država, če bi 
zmanjšala uvozne dajatve, spro
stila uvoz rabljenih vozil in sploh 
nehala ščititi nekvalitetno doma
čo proizvodnjo, a tega očitno no
če storiti). Pač pa lahko vsaj ne
koliko popravimo situacijo z na vi
dez majhnimi, toda učinkovitim i 
potezami, ki poleg vsega komaj
da kaj stanejo.

IZOBRAŽEVANJE
Večina voznikov pridobiva svo

je temeljno znanje v avtošoli, ki 
pa je očitno zainteresirana za to, 
da spravi kandidata čim hitreje do 
vozniškega izpita — potem pa, 
kakor ve in zna. Izpitne komisije 
znajo biti strašno pikolovske pri 
stvareh, kot je npr, -pravilen« vr
stni red gledanja v ogledalo itd. 
pri menjavanju voznega pasu, ali 
pri definiranju znakov pri teoriji 
(znan mi je primer, da je kandidat 
padel, ker je namesto -prepove
dano za dvokolesa« rekel »prepo
vedano za kolesa«), predvsem pa 
zahtevajo namesto gladke in te 
koče vožnje tako, ki se striktno 
drži pogosto neživljenjskih pravil 
in predpisov. Inštruktorji so po
navadi to liko pošteni, da kandida
tom  jasno povejo, da jih usposa
b lja jo  za izpit, in da naj kasneje 
nikar ne vozijo tako, kot so se na
učili — in še naprej učijo kandi
date ovirati promet, po vseh 
predpisih, seveda. Kaj lahko se 
zgodi, da se novopečen voznik 
obrne radikalno v nasprotno 
smer in začene voziti kot divjak; a 
tud i če še naprej vozi kot v avto
šoli, tore j počasi, po predpisih, 
celo mevžasto, je v bistvu neva
ren že zato, ker spravlja ob živce 
druge udeležence v prometu.

Skratka, avtošolam in izpitnim  ko
misijam bi priporočal manj togo 
sti in več smisla za promet, kakr
šen dejansko je, ne pa, kakršen 
naj bi po njihovih predstavah bil.

PROPAGANDA
Akcija »minus 10 %« (in podob

ne) očitno ima vsaj malo uspeha 
RTV, časopisne ipd. reklame za
njo so (čeprav po mojem okusu 
preveč osladne) dosegle vsaj del 
svojega namena, moti pa njihova 
enostranskost: osredotočajo se 
takorekoč le na eno stvar, ki 
zmanjšuje varnost, namreč alko

hol. Ta nedvomno ne sodi za vo
lan, toda. splošnega mnenja, da 
m arsikdo pijan vozi bolje kot kdo 
drug trezen, ne gre zavračati kar 
z zamahom leve roke. Alko je pač 
integralen del naše družbe, meja 
alkoholiziranosti, pri kateri padejo 
refleksi, razsodnost in vozniške 
sposobnosti nasploh pod, agre
sivnost pa zraste nad dopustno 
mejo, pa so pri različnih ljudeh 
pač različne, in zgornja meja 0,5 
promila je le nekakšen kom pro
mis (opremljen še z varnostnim 
faktorjem). Menim, da bi v prime
ru, da je mogoče mejne vrednosti 
jasno določiti in preveriti z obje
ktivnim i meritvami, bilo prav om o
gočiti voznikom, ki menijo, da 
prenesejo več od sedaj dovolje
nega, na lastne stroške in v red
nih časovnih intervalih (npr. eno 
leto) opraviti tovrstno  testiranje 
in jim vpisati rezultate v vozniško 
izkaznico — m očno dvomim, da 
bi se množično odločali za tak 
podvig, a že sama možnost bi 
najbrž delovala preventivno. 
Sploh pa alkohol ni edina stvar, ki 
vpliva na duševnost oz. živčni si
stem. Nekaterih zdravil (pa tudi 
mamil) sicer ni m ogoče enosta
vno odkriti s pihanjem v balon
ček, so pa še bolj nevarna. Bi bilo 
res tako težko zadolžiti zdravni
ke, ki predpisujejo tovrstne pre
parate, da seznanijo bolnike z nji
hovim tovrstnim  učinkom (v p ri
meru m očnejših zdravil pa obve
stijo  pristo jne organe, da bolniku 
v času terapije odvzamejo vozni
ško)? Sploh pa bi morala propa
ganda zajeti tudi druga področja 
— upam, da se bo to zgodilo v 
nadaljevanju akcije.

PREDPISI
Zakoni in predpisi, ki jih nihče

ne upošteva, so bolj malo vredni, 
zato jih je treba prilagoditi dejan- 
skemp stanju te r racionalno (in 
javno) *. utemeljiti. Postavljanje 
opozorilnih in omejitvenih znakov 
brez resnične potrebe rezultira 
kot splošno nespoštovanje tistih, 
ki so potrebni. Varnostni pas v 
primeru nesreče res bistveno 
ublaži posledice, toda nihče se 
ne vpraša, ko liko nesreč povzroči 
— med vozniki so pač tudi taki, ki 
jih pas dejansko ovira ali vsaj ner- 
vira (in s tem zmanjšuje pozor
nost). Pametneje kot predpisati 
obvezno privezovanje, bi bilo 
predpisati zavarovalnicam izpla
čevanje nekajkrat manjših od
škodnin ponesrečencem, ki niso 
bili privezani. Pač pa bi zakono
dajalec lahko naredil kaj za boljšo 
vidnost udeležencev v prometu.

Pešcem izven naselij je sicer 
predpisano nositi »kresničko«, a 
kaj, ko se stvar ne upošteva.

Elektrika je v m otornih vozilih za
stonj — zakaj to re j ne predpisati 
vožnje s prižganim i zasenčenimi 
(kratkim i) lučmi tudi podnevi, kot 
so to  storili Skandinavci?

ZAVAROVANJE
Če lahko zakonodajalec zapo

veduje in prepoveduje, so zava
rovalnice (in zavarovanje vozil je 
pri nas obvezno) tiste, ki lahko 
varnost vzpodbujajo — to je kon
čno tudi v njihovem, povsem ma
terialnem interesu. Vozila temnih 
in neizrazitih barv so npr. vidna 
mnogo slabše od svetlih in živah
nih (in po mojih izkušnjah prav 
vozniki temnih avtomobilov zve
čer oz. ob zmanjšani vidljivosti 
zadnji prižigajo luči) — zavaroval
nice bi lahko vzpodbujale nakup

OGLAS
DELO IN DELOVNA OPRAVILA 
POLJO-ŠLAGER,
p od jetje  za in te lek tua lne  storitve na področju  
združevan ja  agronom ije  in g lasbe, delniška  
družba,
razpisuje prosto delovno m esto d irekto rja
sektorja za frulice, ovce in Rolling Stonese (ni reelek
cija).
Poleg zakonsko predpisanih mora kandidat(ka) izpol
njevati naslednje pogoje: nepopolna osemletka (ne
kvalificirani pastir, smer ovčarstvo), pasivno znanje 
igranja na frulico in rokovanja s tranzistorjem in en 
mesec delovnih izkušenj.
Nastop službe s trimesečnim prisilnim delom je mo
žen takoj.
Prijave z življenjepisom in dokazili o izobrazbi (za ne
pismene lahko tudi posnete na kaseto) pošljite na Ka
tedro, šifra »Raje kot kurcu sviram ovcam«, 8 dni po 
objavi tega razpisa.

bolje vidnih vozil s tem, da bi n ji
hovim lastnikom pri obveznem 
zavarovanju dajale vsaj simboli
čen popust. Podobno bi lahko 
storile pri vozilih, opremljenih z 
neobveznimi dodatki, ki poveču
je jo pasivno varnost, jih pa nima. 
smisla predpisovati kot obveznih. 
Taki dodatki so npr. dodatne luči 
za meglo, desno zunanje ogleda
lo, sistem proti blokiranju zavor, 
štirikolesni pogon, avtoradio, ki 
samodejno išče postajo z lokalni
mi prometnim i informacijami ipd.

VOZNIKI
Seveda lahko za varnost naj

več naredimo vozniki (in drugi 
prometni udeleženci) sami, če se 
obnašamo tako, da kar najbolj 
zmanjšamo m ožnost konfliktnih 
oz. nevarnih situacij, predvsem 
pa jih ne izzivamo. Tak način vož
nje, tudi »pasivna vožnja« imeno
van, ne pomeni, da se vlačimo po 
cesti kot polži, ampak tekočo, 
čimmanj sunkovito vožnjo, prila
gojeno trenutnim  okoliščinam.

Tak način vožnje je najbolj udo
ben, racionalen, varčen in pred
vsem varen, pa tudi obziren do 
drugih, četudi vozijo bistveno 
drugače. Če nas hoče nekdo pre
hiteti, ga spustimo naprej ob prvi 
varni priliki! Svetlobni in zvočni si
gnali, s katerim i razpolaga naše 
vozilo, niso za okras, ampak zato, 
da z njimi jasno in pravočasno 
nakažemo svoje namere oz. opo
zarjamo druge (tudi na morebitne 
nevarnosti ali radarske pasti na 
cesti). Tudi sami ves čas zbrano 
motrim o početje  drugih — sa
njarjenja, burne debate, reševa
nje težkih filozofskih in eksisten
čnih problem ov prihranimo za 
kdaj drugič. Vedno držimo varno 
razdaljo do vozila pred sabo — 
vozniki, ki vozijo »tik za ritjo«, 'ni-' 
so frajerji, ampak bedaki, ki živijo 
v zmotnem prepričanju, da imajo 
reflekse kot piloti formule 1 (pa 
tudi če bi jih imeli, jim  nihče ne 
zagotavlja, da ima njihovo vozilo 
boljše zavore od tistega spredaj). 
Poleg načina vožnje skrbimo tudi 
za brezhibnost vozila, klime v 
njem (če je notranjost zakajena, 
prezračimo, gretje nastavimo ta
ko, da nam je prije tno itd.) in nas 
samih (ne vozimo pijani, omam
ljeni ali utrujeni, med daljšim i vož
njami se kdaj pa kdaj ustavimo in 
razgibamo itd.).

Ker se zadnje čase poleg s tro 
kovnih in polstrokovnih revij vse 
bolj ukvarjajo s prometom tudi 
dnevniki in drugi popularni mediji, 
menim, da lahko prom etno rubri
ko mirne duše zaključim  (morebi
tni odmevi bodo seveda objavlje
ni) Pač pa bo v naslednji rubriki 
EKO govora o ekološko in eko
nomsko najprimernejšem načinu 
vožnje, ki je tudi najbolj varen 

D A RINKO  K O R ES-JA C K S

VODORAVNO:

1: Ameriški film. režiser (3 bese
de). (0)
2: Pripadnik balkanskega naroda. 
Zgodovinski kraj v ZDA (2 bese
di). Varjeno mesto. (2)
3: Svetinov roman. Konec poloto
ka. 1. črka. B iblijski očak. (7)
4: Kalij. Monako. Obzirnost. (4)
5: Tovarna pri Rušah. Mariborski 
rock glasbenik (Oto). Uran. Du
šik. Arabski žrebec. (4)
6: M esto na Filipinih. Eksot. rast
lina. Metalna zanka. (3)
7: Fluor. Medn. letalska organiza
cija. Dolgoletni somalski d iktator 
(Siad). Kelvin. Avstrija. (6)
8: Veznik. Napetost. Moško ime. 
(3)
9: Konjski tek. Žveplo. Mikojan. 
Fosfor. Norveška. (5)
10: Sredoz. okras, rastlina. Aga
memnonov brat. Žensko ime. (2) 
11: Rimski državnik. Sistem proti 
blokiranju koles. Samoglasnik. 
Gl. mesto Armenije. (4)
12: Finsko jezero. Italija. Sinjska 
igra. Morska jegulja. (4)
13: M. ime. Indonezijski otok. Ob-

REŠITEV PREDPREJŠNJE 
KRIŽANKE: (Vodoravno): Ernst 
Theodor Am adeus Hoffmann. 
Lea, Ro, Psiho, os, matica, area. 
edulis, onomat/ka, rt, Rur, on. Kir, 
bamija, anom, Viiheimina. tsuna- 
mi, Emin, negligee, m ol. R, oda, 
izolator, Arno, Rota. osama, kok, 
pavri, A, net. etui, Kanaki, tiara, 
epakta No, N, Rn, US, Ijsselme- 
er, are. CT, at, kulebjaka, Nr, Ac, 
OG, Aa. en, Lima, Ovieda, zo- 
omorfizem. finale, Liz, A, az, som, 
Dobida. AK, D, mate, mala šola,

delan kavčuk. Astat. (3)
’ 14: Toda. Mevža. M. ime. Nadle

žna žuželka. (4)

NAVPIČNO :
Obroditev. M. ime. Razred špor
tnih motornih čolnov. Namera. 
Reka v Braziliji. Poosebljenje zla. 
Urad papeževega poslanika. 
Blaznež^ Reka v Belorusiji. Izpri
čevalo. Ž. ime. Samostalnik. Irsko 
m. ime. Amper. Gram. Ital. igralec 
(A lberto). Afriška država. Romar
sko mesto na Portugalskem. Ž. 
ime. Slovenski časopis. Vse v re
du. Poslanec. M. ime. Rim. po
zdrav. Rolls Royce. Mesni izdelki. 
Franc, ime za jezero. Driska. Pri
tisk. D iplomatska reg. nalepka. 
Španija. 100 kv. m. Franc. reka. 
Turški velikaš. Ogulin. Tupoljev. 
Gorsko rastlinje. Okončina. 
Amer. režiser (Arthur). Trdo sta
nje vode. Perzijski pesnik. Portu
galska. Chaplinova vdova. Vozilo 
na živalski pogon. Žitarica. Mode
ren ples. M. ime. Kisik. Lantan. 
Osrednji pojem Lao-Tsejeve filo 
zofije. Polmer. M. ime. Argon. To
na. Kashogi. Tantal.

Er, ne. L, PT, O, ami, Khalil, NM, 
oro. Ober, PAL, Kloto, ti, ja, V, P. 
gonoreja, perihel, Ace, ajda. 
Rtanj, VT, topolovina, N, Lenz, A. 
L, Na, sotok, lenoba, SA, vok. 
meander, P, sir, K, Nabucco, A.

REŠITEV PREJŠNJE UGANKE 
(k i pa s ice r n i rešitev): DEMOS ati 
število 2.056.044. K ljuč rešitve: 
črke slovenske abecede predsta
vljajo številke v petindvasetiškem  
sistemu, p r i čem er je  A =  I, B = 2  
itd., Z =  24, 0.

EKO -  ČIŠČENJE
Čistoča je pol zdravja, uma

zanija pa druga polovica. Skrat
ka, če hočemo nekaj očistiti, 
moramo nekaj drugega umaza
ti, gre pa za to, da s tem naredi
mo čimmanj škode okolju, ne 
da bi pri tem trpelo naše dobro 
počutje. Vkolikor nam vzdrže
vanje higiene ni poklic, se s č iš
čenjem  srečujem o predvsem v 
svojem bivalnem in delovnem 
okolju. Domače čiščenje lahko 
v grobem razdelimo na 4 seg
m ente: vzdrževanje prostorov 
in opreme v njih, pomivanje po
sode, čiščenje oblačil in drugih 
tekstiln ih  predm etov in osebna 
higiena. Za učinkovitejše č išče
nje uporabljamo čistilna sred
stva, ki so do okolja bolj ali 
manj neprijazna — po možnosti 
se odločam o za prijaznejša 
(npr. brez fosfatov in biološko 
povsem razgradljiva), pa še s 
temi ravnamo varčno.

Potreba po uporabi čistil se 
zmanjša, če redno skrbimo za 
mehanično odstranjevanje gro 
be umazanije: pometanje in b ri
sanje prahu, stepanje in krtače- 
nje preprog in tekstila, prezra
čevanje ipd. Pri tem dobimo od
padke oz. smeti, ki jih naše ko
munalne službe vse premalo 
selekcionirajo, zato storim o to 
sami Odpadni papir (pa tudi 
tekstil iz naravnih rastlinskih 
vlaken) odlagamo v posebej za
to  namenjene kontejnerje, prav 
tako steklo. Lesne odpadke 
lahko pokurimo, oganske 
(ostanke hrane ipd.) dodamo 
kom postu, kovinske zberemo 
in odpeljemo (ko se jih nabere 
dovolj) na ustrezno odkupno 
mesto, iz cigaretnih ogorkov 
(poparimo, pustimo stati, odce
dimo, usedlino pa uporabimo 
kot organski odpadek) lahko 
naredimo učinkovito insekticid- 
no škropivo za okrasne rastline 
— ostalo pa vržemo v kanto za 
smeti.

Najpogostejše čistilo  je voda 
z dodatkom  čistil (detergentov, 
mil, lugov ipd.), ki po uporabi 
odteče v kanalizacijo skupaj z 
umazanijo, kar okolju ni ravno v 
prid, predvsem zaradi deter
gentov ipd. Pretirano varčeva
nje je seveda nesmiselno, saj 
ne dosežemo zaželenega učin
ka. zm otno pa je prepričanje, 
da s pretirano uporabo izboljša
mo učinek čiščenja: zgodi se 
pač to, da na predmetu tudi po 
čiščenju ostane precej čistila, 
kar pa ni ravno dobro, pred
vsem pri oblačilih in posodi. 
Mehka voda ima boljši čistilni 
učinek od trde, zato ji moramo

,za isti učinek dodati manj čistil. 
Na tržišču so'm agnetni mehčal
ci vode, ki so sicer dragi, ven
dar se jih splača montirati na 
domači vodovodni priključek, 
saj se strošek dolgoročno po
vrne zaradi manjše porabe čistil 
in večje tra jnosti napeljave 
(preprečuje jo nabiranje vodne
ga kamna, ki pospešuje korozi
jo  in zmanjšuje pretok). Mehka 
voda je blagodejna za kožo — v 
starih časih, ko  zrak še ni bil ta
ko zasvinjan, so dame, ki so kaj 
dale na svoj videz, za umivanje 
kože in las uporabljale deževni
co.

Tudi z vodo in energijo rav
najmo kar najbolj varčno! Tuši
ranje je npr. higiensko pripo
ročljivejše od kopanja v kadi, 
prihrani pa tudi preko 70 % vo
de in top lotne energije, da o 
prihranku na času sploh ne go
vorimo. Na pipe za pomivanje 
posode in telesa namestimo 
posebne nastavke, ki curek 
spenijo ali razpršijo in ga s tem 
naredijo izdatnejšega. Tempe
raturo in čas strojnega pranja 
oz. pomivanja zmanjšamo, če 
posodo pred vlaganjem v stroj 
splaknemo pod močnim  cur
kom  oz. namočimo. Pri perilu 
lahko to  storim o tako, da ga 
vložimo v stroj, s tro j vklopimo 
za kakih 5 m inut (da načrpa vo
do in detergent, in da se perilo 
v njem dobro zm oči), nato pa 
za kako uro ali dve izklopimo. 
S tro j vklopimo šele, ko je poln 
(vendar ne natlačeni), saj je po
raba energije in vode pri praz
nem in polnem stro ju  približno 
enaka. Sodobni pralni stroji 
imajo posebne varčevalne pro
grame z za manjšo količino oz. 
za manj umazano perilo, te r za 
»sodobne« tkanine (s pretež
nim deležem umetnih oz, sinte
tičn ih vlaken, ki se lažje perejo 
in hitreje sušijo) in občutljive 
materiale (volna, svila . . . ) .  Toda 
uporabljati jih velja s prem isle
kom: varčevalni program  ni p ri
meren za zelo umazano perilo, 
»sodobni« pa ne za naravna 
rastlinska vlakna (bombaž, lan 
ip d ).

Kemičnega čiščenja se raje 
ne lotevajmo sami! Č istilnice so 
sicer drage, toda čiščenje v njih 
je kvalitetnejše od tistega, ki ga 
zm orem o sami, poleg tega pa 
se vse bolj poslužujejo recikla
že nevarnih in dragih kemijskih 
top il oz. čistil, česar sami ne 
m oremo narediti.

Naslednjič pa bo govora o 
varčni vožnji. Do takrat!
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UNIVERZA V MARIBORU

Institut informacijskih  
znanosti Univerze v M ari
boru (IZUM) je delovna or
ganizacija, ki so jo ustanovi
le članice Univerze v Maribo
ru za opravljanje računalni
ških, informacijskih in drugih 
storitev skupnega pomena, 
potrebnih pri izvajanju vzgoj- 
noizobraževalnega, razisko
valnega in drugega dela uni
verze in njenih članic. IZUM 
je specializirana organizaci
ja za računalniški in informa
cijski inženiring, razvija pa 
tudi znanstveno-raziskoval- 
no dejavnost, opravlja razi
skovalne in svetovalne stori
tve ter organizira izobraže
vanje kadrov in uporabnikov 
svojih storitev. Danes je v 
IZUM zaposlenih 40 sodelav
cev.

IZUM je nosilec naslednjih 
pomembnejših funkcij:

— nosilec razvoja raču
nalniške mreže in informacij
skega sistema Univerze v 
Mariboru

— generalni izvajalec iz
gradnje Sistema znanstvenih 
in tehnoloških informacij Ju
goslavije (SZTIJ)

— informacijski infra
strukturni servis za znanost, 
izobraževanje in kulturo ter

— medregionalni koordi
nacijski center v projektu iz
gradnje informacijskega si
stema znanstvenih knjižnic 
Alpe-Jadran.

Z razpoložljivo računalni
ško opremo in z medseboj
no povezavo računalniških 
zmogljivosti v enoten komu
nikacijski sistem IZUM pokri
va pretežni del potreb članic 
Univerze v Mariboru po raču
nalniških kapacitetah za 
vzgojnoizobraževalno, znan- 
stveno-raziskovalno in infor
macijsko dejavnost. Raču

nalniška mreža Univerze v 
Mariboru je povezana z jav
nim omrežjem za prenos po
datkov (JUPAK), kar uporab
nikom omogoča komunikaci
je z drugimi sistemi v Jugo
slaviji in tujini (BIT- 
NET:EARN, Х.400,. . . ) .

Projektiranje, razvoj in 
vzdrževanje enotnega infor
macijskega sistema univer
ze so naloge, ki jih izvaja 
IZUM za potrebe vseh članic 
Univerze. IZUM razvija in 
vzdržuje lastno programsko 
opremo za študentske in iz
pitne evidence, vodenje ra
čunovodskih evidenc (OD, 
osnovna sredstva in glavna 
knjiga), kadrovske evidence, 
knjižnično in INDOK dejav
nost, evidenco raziskovalne 
dejavnosti, računalniško 
podprto poslovanje Študent
skih domov in Študentskega 
servisa.

V letu 1988 je IZUM prido
bil status generalnega izva
jalca in koordinatorja izgrad
nje Sistema znanstvenih in 
tehnoloških informacij Jugo
slavije (SZTIJ). Po pogodbi z 
Zveznim sekretariatom za 
razvoj in Republiškim sekre
tariatom za raziskovalno de
javnost in tehnologijo je tudi 
nosilec funkcij informacij
skega in infrastrukturnega 
servisa in nosilec razvoja 
skupnih osnov enotnega 
knjižničnega informacijske
ga sistema v Sloveniji in Ju
goslaviji.

V vlogi informacijskega 
servisa IZUM zagotavlja po
goje za zbiranje, strukturira
nje in ažuriranje baz poda
tkov ter online iskanje v ba
zah podatkov, instaliranih na 
računalniškem sistemu 
IZUM. Za izvajanje navede
nih funkcij je IZUM razvil la
stno programsko opremo.

INFORMACIJSKI SERVIS IZUM 
— ONLINE PONUDBA BAZ 

PODATKOV

Pri izobraževalnih in znan- 
stveno-raziskovalnih proce
sih, kakor tudi v poslovnem 
svetu je dandanes nujno po
trebno pri opravljanju vsako
dnevnih aktivnosti razpolagati 
z različnimi informacijami. Trg 
informacij doživlja predvsem 
v zadnjem desetletju izredno 
hiter razmah. Informacije se 
danes nahajajo na najrazli
čnejših medijih in v različnih 
oblikah. Zaradi hitrosti razvo
ja vse bolj prevladuje potreba 
po online dostopu do potreb
nih podatkov, ki jih uporabniki 
potrebujejo pri svojem delu in 
odločanju. Danes se z zbira
njem in obdelavo podatkov 
ukvarjajo različne institucije 
— proizvajalci baz podatkov, 
njihovo online pa organizirajo 
različni informacijski servisi 
(hosti).

Informacijski servis IZUM 
se je pričel ukvarjati z online 
ponudbo baz podatkov v letu 
1987, ko mu je Raziskovalna 
skupnost Slovenije zaupala 
funkcijo gostitelja znanstve
nih in tehničnih informacij v 
Sloveniji, podobno vlogo pa 
sta mu zaupala tudi Skupnost 
jugoslovanskih nacionalnih 
knjižnic in Zvezni sekretariat 
za razvoj. Za potrebe online 
iskanja v bazah podatkov je 
IZUM razvil programsko opre
mo ATLASS, ki se po perfor- 
mansah in načinu uporabe 
lahko primerja z najsodobnej
šimi produkti te vrste v svetu. 
S pomočjo ATLASS-a lahko 
uporabnik enostavno in hitro 
online poišče vsako informa

cijo, ki se nahaja v dostopnih 
bazah podatkov, jo izpiše na 
ekran ali tiskalnik, itd. Z AT- 
LASS-om je možno iskanje s 
poljubno kombinacijo besed 
ali fraz oziroma z vsemi relaci
jami besed v poljubnem tek
stu.

Baze podatkov, ki jih tre
nutno ponuja informacijski 
servis IZUM preko računalni
škega sistema VAX 8800, so 
v okviru Univerze v Mariboru 
dostopne preko vseh termi
nalov in PC računalnikov, ki 
so vključeni v njeno računal
niško in komunikacijsko mre
žo. S potrebnimi šiframi ra- 
spolagajo predvsem univer- 
zne knjižnice, ki so tudi uspo
sobljene za iskanje v bazah 
podatkov in nudenje uslug 
študentom in delavcem uni
verze. Vsem uporabnikom iz
ven univerze je dostop omo
gočen preko komutiranega 
PTT omrežja z uporabo termi- 
nalov/PC-jev in ustreznih mo
demov ter preko javnega 
omrežja za prenos podatkov 
— JUPAK.

Trenutno je online dostop
nih 15 baz podatkov:

DATAINDEX — Baza o bazah 
podatkov 

YUBIB — Jugoslovanska bi- 
bliografsko-kataložna ba
za podatkov 

ISDS — International Serials 
Data System 

BI — Biomedicina lugoslavi- 
ca

EKOSIC — Ekonomija

BIOS — Biomedicina Slove- 
nica 

TEKS — Tekstil 
INES — Informacije o nevar

nih snoveh 
EDUCA — Vzgoja, izobraže

vanje in pedagogika 
SOCSIC — Sociologija, poli

tične vede in novinarstvo 
JUPRUS — Jugoslovanska 

praksa ustavnih sodišč 
BASAM — Baza podatkov o 

samoupravljanju 
JUS — Jugoslovanski stan

dardi in tehnični predpisi 
WASTE — Upravljanje z ne

varnimi snovmi 
CRIM — Kriminologija

IZUM v sodelovanju s pro
izvajalci baz podatkov nepre
stano skrbi za njihovo redno 
ažuriranje. Trenutno sta v fazi 
instalacije dve izredno zanimi
vi bazi podatkov s področja 
metalurgije (METADEX — 
Metals lndex/Alloys lndex) in 
mednarodnih standardov 
(ISO/IEC — International 
Standards). Glede na potrebe 
in interes uporabnikov IZUM 
načrtuje nadaljnje širjenje po
nudbe z instalacijo novih tujih 
in domačih baz podatkov.

Storitve informacijskega 
servisa IZUM danes uporablja 
že 160 institucij iz vse Jugo
slavije, ponudbo baz poda
tkov pa namerava IZUM 
usmeriti tudi v sosednje drža
ve. Za uporabnike storitev so 
organizirani redni tečaji o 
možnostih online iskanja v 
bazah podatkov s program
sko opremo ATLASS.

NOVA 
IZOBRA

V letu 1990 je IZUM zaklju
čil pomembno fazo v računal
niškem opremljanju članic 
Univerze v Mariboru. Vred
nost nove računalniške opre
me je nekaj manj kot devet 
milijonov din. Pri tem je IZUM 
zagotovil 60 % sredstev iz 
lastnih virov, ostalo pa iz 
sredstev amortizacije združe
ne opreme članic.

Najpomembnejše pridobi
tve pri opremljanju članic Uni
verze v Mariboru v letu 1990 
so naslednje:

— Opremljanje dveh grafi
čnih učilnic s po štirimi visoko 
resolucijskimi 19-colskimi 
barvnimi X-window terminali 
in enim RISC računalnikom 
DEC 5000-200 moči 24 
mips. Računalnik bo deloval 
na UNIX operacijskemsiste- 
mu, nabavljeni pa so tudi pro
gramski paketi PHIGS, TECH- 
NICAD in ANVIL. Učilnici sta 
namenjeni študentom Tehni
ške fakultete za praktično de
lo na računalniško podprtem 
projektiranju in proizvodnji 
(CAD/CAM).

— Opremljanje štirih učil
nic s PC terminali, ki so preko 
lokalne mreže ETHERNET po
vezani na Microvax-e. Micro- 
vax-i opravljajo funkcijo file 
serverja s pomočjo program
ske opreme PCSA. Učilnice 
smo opremili na Tehniški fa
kulteti (VTO, ERI, VTO Grad
beništvo in VTO Kemijska 
tehnologija) ter na Pedagoški 
fakulteti, kjer smo obstoječe 
Partnerje zamenjali s PC ra
čunalniki. Na VTO Kemijska 
tehologija in Pedagoški fakul
teti smo instalirali tudi nove 
sisteme MICROVAX 3100 za 
lokalne potrebe.

— Na Pedagoški fakulteti 
smo instalirali lokalno mrežo

U N IV E R S ITY  OF MARIBOR COMPUTER NETWORK
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INSTITUT INFORMACIJSKIH ZNANOSTI

RAČUNALNIŠKA OPREMA ZA POTREBE 
ŽEVALNE DEJAVNOSTI NA UNIVERZI V MARIBORU
ETHERNET. V fazi realizacije 
je polaganje optičnega kabla 
med Pedagoško fakulteto in 
Tehniško fakulteto. S tem bo 
PF in Študentskim domovom 
na Gosposvetski ul. omogo
čena priljučitev večjega števi
la terminalov in uporaba raču
nalniških kapacitet ne glede 
na lokacijo v lokalni mreži.

— Obe stavbi Ekonomsko- 
poslovne fakultete sta prav

tako povezani v lokalno mre
žo ETHERNET s pomočjo op
tičnih kablov, kar omogoča 
priključitev večjega števila 
terminalov in enostavnejše 
delo delavcem in študentom 
na poljubnem računalniškem 
sistemu v lokalni mreži.

— Na Fakulteti za organi
zacijske vede v Kranju smo 
dotrajan računalniški sistem

VAX 750 zamenjali z novejšim 
MICROVAX 3900 in instalirali 
lokalno mrežo ETHERNET.

— Pri večini članic smo 
razširili lokalne računalniške 
kapacitete in periferno opre
mo (diskovne enote, tračne 
enote, terminale, tiskalnike, 
laserske tiskalnike, PC raču
nalnike . . . )

— S procesorjem VAX

4000'smo razširili računalnik, 
ki so ga doslej uporabljale 
predvsem knjižnice Univerze 
v Mariboru. V kratkem pa bo
mo na ta sistem prenesli še 
druge aplikacije za podporo 
informacijskega sistema Uni
verze v Mariboru in s tem raz
bremenili VAX 8800. Računal
nik VAX 4000 smo instalirali v 
zgradbi IZUM Prešernova 17

U N IV E R Z A  V M A R IB O R U
INSTITU T IN FO R M A C IJSK IH  ZN AN O STI
M aribor, Prešernova 17

STE PRIPRAVLJENI S SVOJIM ZNANJEM, DELOVNO VNEMO 
IN USTVARJALNIM DELOM SODELOVATI Z NAMI?

STE ZAINTERESIRANI SVOJE ZNANJE IZPOPOLNITI
DOMA IN V TUJINI?

K sodelovanju vabimo:

strokovne sodelavce za razvoj programske oprem e z znanjem s 
področja operacijskega sistema V A X /V M S, tehnik programiranja, 
programskih jezikov M A C R O  in BASIC

Če ste pripravljeni sprejeti izziv in imate visokošolsko izobrazbo 
ali magisterij ter praktične izkušnje, vas vabimo na razgovor.

Podrobne informacije dobite v IZUM -u, telefon 062/222-333

in ga prav tako povezali v 
mrežo z optičnim kablom.

— Za PC in VAX računalni
ke je nabavljena najrazličnej
ša licenčna programska opre
ma, kar bo nesporno prispe
valo k večji uporabnosti raz
položljivih računalniških zmo
gljivosti. S to opremo bodo 
izpolnjeni pogoji za izvedbo 
kvalitetnejšega izobraževal
nega procesa, študentom pa 
bo omogočeno delo na naj

sodobnejši računalniški teh
nologiji z najsodobnejšimi 
programskimi orodji.

V razviti računalniški mreži 
univerze in njenih članic je 
danes povezanih 17 večupo- 
rabniških računalniških siste
mov in preko 600 terminalov, 
mrežo pa sestavlja 9 segmen
tov ETHERNETA, ki so med 
seboj povezani z optičnimi 
kabli.

VKLJUČITEV REGIONALNIH 
SPLOŠNOIZOBRAŽEVALNIH 

KNJIŽNIC V SLOVENIJI 
V ENOTEN KNJIŽNIČNI 

INFORMACIJSKI SISTEM
V septembru 1990 je Repu

bliški sekretariat za kulturo 
dal iniciativo, da IZUM in NUK 
pripravita projekt opremljanja 
regionalnih splošnoizobraže
valnih knjižnic (SIK) v Sloveni
ji. V sodelovanju z navedenimi 
knjižnicami je bil nato izdelan 
»Projekt opremljanja regio
nalnih in regionalno pomemb
nih splošnoizobraževalnih 
knjižnic v Republiki Sloveniji s 
strojno in programsko opre
mo v letu 1990 in 1991« na 
osnovi katerega sta 20. no
vembra 1990, Republiški se
kretariat za kulturo in IZUM 
podpisala pogodbo. Vrednost 
prve faze Projekta, ki obsega 
opremljanje v letu 1990 je 4,5 
milijona din. Knjižnice so sa
me iz občinskih oziroma last
nih virov zagotovile 40 %, Re
publiški sekretariat za kulturo 
pa preostalih 60 % sredstev.

IZUM je prevzel inženiring 
pri izboru dobaviteljev, nabavi 
in instalaciji komunikacijske 
in računalniške opreme, s 
PTT organizacijami koordini
ral vzpostavitev JUPAK pri
ključkov in najetih zvez, zago
tovil izvajalca lokalnih 
električnih in terminalskih in
stalacij, zagotovil enoletno 
vzdrževanje računalniške in 
komunikacijske opreme, za
gotovil programsko opremo 
ATLASS in organiziral šolanje 
uporabnikov.

Prva faza projekta bo za
ključena februarja 1991, dru
ga faza pa do konca leta 
1991. Z računalniškimi sistemi 
MICROVAX 3100, ki bodo

vključeni v javno omrežje za 
prenos podatkov JUPAK, bo
do opremljene splošno izo
braževalne knjižnice v Kopru, 
Novi Gorici, Novem mestu, 
Celju, Mariboru in Kranju, z 
enim računalniškim sistemom 
pa pet splošnoizobraževalnih 
knjižnic v Ljubljani. Knjižnici v 
Murski Soboti in na Ravnah 
na Koroškem bosta v prvi fazi 
opremljeni z multipleksorji 
(PAD), računalniška sistema 
pa bosta instalirana do konca 
leta 1991.

IZUM bo zagotovil pro
gramsko opremo ATLASS za 
vključitev v sistem vzajemne 
katalogizacije, izposojo in iz
pis raznih kataložnih listkov, 
bibliografij itd. Šolanje upo
rabnikov bo organiziral v so
delovanju z Narodno in uni
verzitetno knjižnico v Ljublja
ni. Tako se bodo regionalne 
splošnoizobrževalne knjižnice 
v Sloveniji aktivno vključile v 
sistem vzajemne katalogizaci
je, v katerem je danes aktiv
nih že preko 50 narodnih, uni
verzitetnih in specialnih knjiž
nic iz vse Jugoslavije.

Opremljanje knjižnic z naj
sodobnejšo opremo in vklju
čitev v vzajemno katalogizaci
jo bo omogočilo knjižnicam, 
da postanejo sodobni infor
macijski centri. Uporabnikom 
pa bodo o tem preko komuni
kacijskega sistema dostopne 
informacije o fondih vseh naj
pomembnejših knjižnic v Ju
goslaviji in v svetu, kar bo pri
spevalo k hitrejšemu pretoku 
znanja.

IZUM — NOSILEC INFORMACIJ
SKEGA POVEZOVANJA ZNAN
STVENIH KNJIŽNIC V DELOVNI 

SKUPNOSTI ALPE-JADRAN
Na rektorski konferenci De

lovne skupnosti Alpe-Jadran, 
ki je potekala v aprilu 1990 v
Italiji (Padova), je bila IZUM-u 
zaupana izgradnja informacij
skega sistema o znanstvenih 
knjižnicah ALPE-JADRAN. Na 
osnovi tega je IZUM pripravil 
koncept informacijskega si
stema, ki bo v prvi fazi omo
gočil kooperativno izgradnjo 
baze podatkov o znanstvenih 
knjižnicah skupnosti. V prvi 
fazi projekta je IZUM v sode
lovanju z regijskimi koordina
torji posameznih držav razvil 
in distribuiral vprašalnike, na 
podlagi katerih bodo knjižni
ce pripravile potrebne po
datke.

Za vse knjižnice, ki bodo 
vključene v omenjeni informa
cijski sistem, IZUM trenutno 
razvija potrebno programsko 
opremo za PC/AT in VAX/ 
VMS računalniške sisteme. 
Koncept informacijskega si
stema je bil potrjen na skup

nem sestanku predstavnikov 
znanstvenih knjižnic v decem
bru 1990 v Mariboru. Ob tej 
priložnosti je IZUM predstavil 
del že realizirane programske 
opreme, kar je pri udeležen
cih naletelo na ugoden od
mev.

V naslednjih mesecih se 
planira implementacija pro
gramskih rešitev, s pomočjo 
katerih se bo koperativno 
gradila in vzdrževala baza po
datkov »Vodnik po znanstve
nih knjižnicah Alpe-Jadran,« 
ki bo v končni fazi online do
stopna v okviru ponudbe in- 
formacijslega servisa IZUM.

S pridobljenimi izkušnjami 
na tem projektu se bo razširi
la organizacijska struktura in 
telekomunikacijska mreža, ki 
bo osnova za nadaljnji razvoj 
informacijskega sodelovanja 
in telematskega povezovanja 
med znanstvenimi institucija
mi delovne skupnosti Alpe- 
Jadran.
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SPLOH PA NE TRDIM, DA SO MOJA DELA

ART

UMETNOST, TO PRAVIJO DRUGI
Pred triinštiridesetimi leti 

v Barceloni rojena Susana 
Solano sodi med najpo
membnejše sodobne kipar
ke. S svojimi deli je predsta
vljala Španijo na osmi Docu- 
menta v Kasslu in na bene
škem bienalu leta 1988.

V pogovoru s špansko kri
tičarko Tereso Blanch ste 
poudarili svojo nekonvencio
nalnost . . .

. . .  umetnost je internacio
nalna in ne pozna meja. Moja 
umetnost očitno ni nacional
na. Sama sem anarhična in 
neodvisna oseba, a kot pri 
vseh umetnikih obstajajo tudi 
pri meni vplivi, ki so povezani 
z mojo življenjsko potjo. Izo
braževala sem se v Španiji in 
tam so moje korenine, pri če
mer mislim tudi na svojo kato
liško in kulturno vzgojo ter 
oglede muzejev, v katerih so 
me učili razlikovati med dobro 
in slabo skulpturo.

Vprašanje o materialu: v 
Mirojevem muzeju v Barcelo
ni visi vaše zgodnejše delo, 
stenski objekt iz tekstila iz 
leta 1980. Kaj vas je  kasneje 
privedlo do dosledno žele
zne plastike tako velikega 
formata?

To je zelo osebno vpraša
nje. Najprej sem čutila na
gnjenje do slikarstva, toda sli
kala nisem profesionalno, 
temveč samo sporadično. 
Sredi sedemdesetih let sem 
opustila študij umetnosti in 
skulptura, ki ste jo omenili, 
sodi med moja prva razsta
vljena dela. Začela sem delati 
z blagom in lesom, nato pa z 
mavcem, ki sem ga seveda 
odlivala v bron. Šele kasneje 
sem začela na odlite elemen
te variti kose pločevine. Ta
krat mi je šlo bolj za modelira
nje, za v globalnem pomenu 
zaključene organizme.

Dolgo sem ustvarjala antro
pomorfne forme, ki so bile 
mehkejše in tudi nekoliko 
morbidne, toda danes me za
nima predvsem neposreden 
kontakt z materialom. Zako- 
vana in varjena mesta ostaja
jo vidna, a skulpture ne učin
kujejo toliko v materialnem 
kot v metafizičnem pomenu. 
Moj naslednji korak so bili as- 
semblagi, in ko sem izčrpala 
ves potencial montaže in aku
mulacij, sem postala bolj po
gumna ter prešla na večje di
menzije, vendar pa vam ne 
morem povedati, kaj je bilo 
prej, ideja ali material. Poleg 
tega pa sem polagoma začela 
zajemati tudi iz drugih, ne 
strogo umetnostnih področij.

Kako utemeljujete assem- 
blage? Nakazujejo vidni stiki 
in vijaki reverzibilnost objek
tov?

To ima več skupnega z na
činom bivanja. Na primer: 
pravkar delam omaro z drsni
mi vrati in sklenila sem, da vo
dil ne bom fiksirala, saj to ni 
potrebno. To je moč prenesti 
tudi na druga področja, saj v 
mojih skulpturah odsevajo 
moje življenjske izkušnje.
Sploh pa ne trdim, da so moja 
dela umetnost, to pravijo dru
gi-

Naslovi vaših skulptur po
gosto zvenijo zelo poetično. 
Včasih ste tudi ironični in na
migujte na svojo biografijo.

Obstajajo ironični in meta
forični naslovi, naslovi, ki dela 
pojasnjujejo in taki, ki zavaja
jo. Dela pogosto naslavljam 
šele naknadno. V Monchen- 
gladbachu sem na primer Na
dangela Gabrijela resda 
ustvarila za prostor s kupolo, 
ki sem ga dojela kot sveto ali 
religiozno mesto. Predtem 
sem videla sliko Nadangela

Gabrijela s tehtnico, na kateri 
sta bili personifikaciji dobrega 
in zla. Tudi moje delo vsebuje 
tak nihajoč viseč element, to
da predtem nisem namerava
la v absolutnem pomenu be
sede realizirati Nadangela Ga
brijela.

Poleg tega pa obstajajo na
slovi, ki zrcalijo moje materin
stvo, torej so povezani z mo
jim zasebnim življenjem. Ki
parjenje je zame, kot sem že 
nakazala,življenjsko nujno de
janje.

Zelo pogosto uporabljate 
votle ali obdajajoče motive, 
torej oblike, ki imajo varoval
no funkcijo oziroma jih je  
moč napolniti — to so prav
zaprav ženske forme.

Tega za posamezne skulp
ture ne bi mogla reči, saj se 
na njih povezuje več momen
tov. Svojo glavo si predsta
vljam kot arzenal idej, pri če

mer način njihove transpozi- 
cije ni nujno enak njihovi 
mentalni ureditvi. Obstajajo 
dela, ki sugerirajo nova ali pa 
izhajajo iz starih, a kljub temu 
nikakor ne delam serij. Med 
posameznimi objekti obstaja
jo daljši premori in v formal
nem pogledu ni med njimi no
bene podobnosti.

Moje teme? Prav gotovo 
so to hiše, zaboji, ovire ali do
hodi, menjavanje transparent
nosti in kompaktnosti. Zadnje 
čase me zanima predvsem 
horizontalna linija skulpture. 
Pri tem obstaja vrsta refe
renc, od votle ali kasetirane 
forme preko plavalnega baze
na do mize ali oltarja, na kate
rega lahko spominja skulptu
ra Fa El Set, a moj koncept se 
nenehno spreminja in čez le
to dni bom morda povsem 
drugje kot danes.

Octavio Paz je  ob Chillido- 
vih železnih plastikah govori!

o »hišah prostorov«, bi lahko 
ta oznaka veljala tudi za va
ša dela?

Ne delam plastik, ki bi se 
uveljavljale s svojo formo, 
meni gre za monumentalnost. 
S tem niso mišljeni veliki for
mati, saj bi jo lahko pripisala 
tudi desetcentimeterskim Pi
cassovim delom. Več ima 
opraviti z dojemanjem, z re
cepcijo in emocijami. Pojem 
monumentalnosti sam po se
bi ni oprijemljiv, se ne mate
rializira. V mislih imam ma
gnetizem ali metafizično moč 
posamezne umetnine. Morda 
je hotel Octavio Paz povedati 
prav to?

Moj odnos do arhitekture? 
Nekaj časa sem se ukvarjala 
s podeželsko arhitekturo. V 
katalonski in tudi južnoitali- 
janski arhitekturi so bile po
deželske hiše podrejene 
funkcionalnosti, o kateri je 
odločal lastnik. Gre za arhi
tekturo, ki ni arhitektura. Pro
stori v teh gradnjah so bili 
okorni in poudarjeno stabilni. 
Arhitektura kot celota je bila 
zmeraj zelo racionalna, brez 
okrasja in zelo naravna. V 
takšnih prostorih se počutim 
bistveno bolj prijetno kot v 
današnjih stanovanjih. Tudi 
sama težim k opuščanju od
večnih detajlov, ornamenti in 
olepšavalni dodatki me ne za
nimajo.

Fascinirajo me tudi odto
čne jame in brazde, iz katerih 
kmetje speljujejo vodo po po
ljih. To so naravne stvari ali 
procesi, ki me zanimajo in ki 
jih želim zajeti s svojim de
lom. Svoje skulpture pojmu
jem kot te majhne odseke, 
kot polja.

Torej opozarjate na pred- 
metnost; so vaša dela figu
rativna?

Zame je vse figurativno. Na 
primer forme zaboja ali nabi
ralnika omejujejo žleb, ki fJo- 
vaja vodo. Skulptura »No« je 
nekakšna vaza ali tempelj s 
kolonadami, za katerega bi 
lahko celo rekli, da je klasi
čen. Veste, kaj takšnega si ne 
zamislim že vnaprej, enosta
vno pričnem z delom, ki ga 
nato nenehno spreminjam. 
Nastaja dialog med materia
lom in mano. Nikoli že a priori 
ne vem, kako bo delo izgleda- 
lo, ko bo gotovo.

irski kritik Kevin Povver je  
pisal o španskih kiparkah, ki 
so dosegle velike uspehe, a 
nobena od njih ne z izrazito 
žensko umetnostno govori
co. Zato je  pravzaprav nena
vadno, da sva se pogovarjali 
o vaših realizacijah reperto
arja ženskih form.

Kevin Povver mora svoje 
ideje dokazati. Poznam žen
ske kiparke, ki si nikoli ne za
stavljajo takšnih vprašanj.

Menim, da so moški tisti, ki to 
počno. Zame ne obstaja razli
ka med žensko in moško 
umetnostno govorico. Prav 
tako obstajajo moški, ki imajo 
več materinskih potez in so 
bolj gospodinjski tipi kot 
jaz ..

Tudi plastike gigantskih 
dimenzij izdelujete sami ali 
imate svojo ekipo?

V ateljeju sem najraje sa
ma, a pri delu mi vsaj enkrat 
tedensko tudi kdo pomaga. 
Pri tem je možna tudi zame
njava vlog, tako da sama po
stanem pomočnikova asi
stentka. V bistvu pa me je tu
ja navzočnost v ateljeju zme
raj motila.

Pogosto uporabljate tudi 
fotoaparat, s kakšnim name
nom?

Z njim posnamem fragmen
te svojih del. Plastike fotogra
firam tudi, kadar stoje v ate
ljeju ena poleg druge. Če bi 
vam pokazala nekatere teh 
fotografij, na njih med drugimi 
ne bi mogli prepoznati objek
ta, ki sedaj stoji pred nama v 
praznem prostoru. Na foto
grafijah želim ohraniti komu
nikacijo, ki nastaja med ob
jekti. Izjemno rada gledam 
posnetke kaosa.

So pripravljene risbe po
membne za proces nastaja
nja vaših skulptur?

Zelo malo rišem in nimam 
nobenih skic. Delam introspe- 
ktivne risbe. Na primer, kadar 
mislim na vodo preprosto na
slikam vodno pipo, kar pa ne 
pomeni, da jo nameravam ne
posredno prenesti v skulptu
ro. Z risbami si takorekoč za
rišem interesne sfere. Moje 
risbe so rudimentarne in pre
proste, kot stenografija, veči
noma so shematične, nekate
re pa tudi akvareliram. Še ni
koli nisem naredila nobene 
risbe posebej za kakšno 
skulpturo, to bi bilo zame 
grozno.

Pri prebiranju španskih 
umetnostnih revij je  moč 
opaziti, da vas relativno po
redko omenjajo, kaj pravite 
o tem?

V Španiji imam dovolj mož
nosti za razstavljanje, tako v 
Madridu kot Barceloni, zato 
se ne morem pritoževati. Se
veda se več dogaja v tujini in 
morda drži, da nihče ni pre
rok v svoii domovini.

Uradne skupinske razstave 
španskih umetnikov v tujini mi 
ne ustrezajo, pravtako ne že
lim pripadati nobeni skupini 
ali galeriji. Povem vam, svo
boda, tako umetniška kot 
osebna, je nekaj, za kar se 
bom zmeraj bojevala.

Intervju Ute Marie Reindl s 
Susano Solano (Kunstforum, 
št. 103) prevedel in priredil

MITJA V IS O Č N IK

SLOVENKE -  SLOVENCI!
Izšla je jubilejna prva kaseta
»HVALA BOGU, DA JE KONEC VIKENDA — LIVE 90« 
z enournim jagodnim izborom štajerskih fint, for in cak. Cena 
kasete je 70,00 din, če pa kupite 5 kaset v paketu, je cena sa
mo 350,00 din.

NAROČILNICA
Po povzetju naročam kaseto

»Hvala Bogu, da je konec vikenda — live 90«

Ime in priim ek  __________

Naslov-------------------------------------------------------------

Naročilnico pošljite na MARŠ, Gosposvetska 
87B, 62000 MARIBOR

Avtorstvo in izvedba: S. 
Brglez, S. Karakaš, M. Šala
mun, M. Klipšteter, D. Štam
par.
Založnik: MARŠ 
Cena: 70,00 din

Ko sem bila nekako istih let 
kot otrok na ovitku kasete, so 
ob koncu vikendov tudi mene 
začele obhajati bogoskrun
ske misli kot: hvala bogu, da 
je vikenda že enkrat konec. 
Če pa je naneslo, da je bil tisti 
vikend tudi moj rojstni dan, 
sem bila po koncu sorodstve
ne žurke, organizirane v ta 
namen, bogu za konec viken
da še prav posebej hvaležna. 
Kaže, da v tem nisem bila 
osamljena. .

Sicer pa je videti, da imajo 
nekateri še dandanes težave 
s preživljanjem vikenda v do
mačem krogu, saj jo v pone
deljek popoldan z olajšanjem

v srcu ucvrejo h Gicu na čaj.
A verjemite mi, da se s to 

kaseto odpirajo povsem nove 
možnosti za preživljanje vi
kendov. Ne bo nam več po
trebno živčno bresti s prsti 
po krompirjevih olupkih in s 
tesnobo v srcu pogledovati 
na uro, kako se lenobno pri
bližuje deseti, da bi končno 
dočakali oddajo >Hvala bogu, 
da je konec vikenda«. Sedaj 
se bomo v nedeljo zjutraj lah
kotno dvignili iz postelje z ra
dostno zavestjo, da si lahko 
kaseto zavrtimo že po opol
danskem počitku. Pa tudi obi
ski bodo ob poslušanju poži
vljajočih absurdnosti bistveno 
manj težili o duhamornem 
vsakdanjiku. Zvečer bomo pa 
najbolj hipnotični del kasete 
lahko uporabili za uspavanje 
otrok/staršev in žurka se bo 
veselo nadaljevala.

SILVA HREN
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CHAOS REIGNS
V preobilju šablon za označe

vanje nečesa novega se je v 
ozadju splošno sprejete postm o
derne in v konkurenci z njo pola
goma izoblikoval nek drug pojem, 
nič manj sijajen in pomenljiv — 
dekonstrukcija. Pomembna po
buda z a 'p ro d o r dekonstruktiviz- 
ma v njegovi negaciji klasičnega 
pojmovanja reda je prišla iz raz
iskav vede o kaosu, ki kajpak na 
prvo m esto postavlja nedoloče
nost, decentriranost, naključnost 
in nepravilnost procesa kom 
pleksnih tvorb.

Po postm oderni omami zasvo
jenosti s simboli, alegorijami in 
ornamenti je bilo mogoče priča
kovati ponoven obrat k konstruk
tivizmu in v skladu s tem tudi po
novno navezovanje na arhitekturo 
moderne.

Zastopniki dekonstruktivistične 
arh itekture: Peter Eisenmann,
Bernhard Tochumi, Frank Gehry, 
Zaha Hadid ali Daniel Libeskind 
tako razodevajo svoj interes za 
De Stijl ali ruski konstruktivizem, 
vendar pa ne vključuje jo  tudi ta
kratnega konteksta, to  je poveza
ve med umetniškim i in socialnimi 
konstrukti; odsoten je prav tako 
konstruktiv ističn i princip reda. 
Charles Jencks, zagovornik post
moderne, v znamenju klasicizma, 
pojmuje dekonstruktiviste zgolj 
ko t nekonstruktivizm e pozne mo
derne.

Dekonstruktivistična estetika 
implozije ali logika razpada oziro
ma so postavljanja (kopičenja) 
heterogenih sestavin prihaja do 
izraza bolj v samih skicah kot pa 
dejansko zgrajenih stavbah. Kajti 
te v glavnem le radikalizirajo kon
struktiv istično estetiko, ali pa jo 
celo pačijo in izkrivljajo. V skici 
»eksplodirane izometrije« Zaha 
Hadida (natečaj za Peak Club, 
Hongkong) je ta  estetika narav
nost pragmatično prenešena v 
arh itekturno imaginacijo. Deli 
stavbe se stapljajo s kaotično 
skalnato krajino v neke vrste »no
vo geologijo«, ki s pom očjo kon
strukc ij dopolnjuje in nadgrajuje 
naravo.

Vzore takšne nestabilnost po
sredujoče dinamične arhitekture 
lahko najdemo v suprematizmu 
Maleviča ali prounih El Lisitskega.

Dekonstruktivistične _ stvaritve 
so zmedene, slikovno napadalne, 
nespoštljive, subverzivne; zavoljo 
lastne samodopadljivosti eklekti-

DECONSTRUCTION
čne, hlinijo interes za nek vodilni 
red, so sprijaznjene z različnimi 
umetniškim i pristopi, se sijajno 
znajdejo v svojem okolju, so apo
litično politične, ne verjamejo ni
komur, ničemur, tudi sebi ne, raz
glašajo vsa mednarodna prizade
vanja za zločinska, omalovažujejo 
so lipsističen (samozadosten) in
dividuum, prevzemajo podobe iz 
začetkov dobe elektronike, a le z 
namenom, da jih razdrejo in uni
čijo.

Pa prisluhnimo m ojstru Jac-

struktivizem je podoben neki eli
tam i skrivni znanosti, ki se je ni 
mogoče naučiti in se je ne da 
poučevati, saj deluje na robu 
vseh diskurzov. Zastopajo jo  ge
nialno obdarjeni ljudje, ki v funk
cijah sistemov razgrinjajo njihove 
nestabilne gibljive temelje.

Je tore j nesluteno prevratniški, 
postavlja konec avtoritetam, 
oblasti.

Na način nenehnega gibanja 
diference se izmika reprezentaci- 
ji, je dogodek, ki se ne vzpostav-

torej arechi-hieratika. Takšna 
ekonomija se lahko razumeva 
kot teologija bivališča, saj pri
trjuje vsem vladajočim obli
kam smotrnosti.

Politično-etična smotrnost, 
versko obredje, uporabnost 
in funkcionalnost; vselej gre 
za to, kako zaposliti arhitektu
ro, jo  podrediti v vršilko 
uslug. Ta končni namen je  
princip arhi-hieratičnega re
da.«

' r  'p * '«  c  -

Zaha Hadid, The Peak Club, Honkong, Razstreljena izometrija, 1982/83

replikacij in generiranja se
kvenc. Dejavnosti geometra, 
mehanika in teoretika so pre
žete z eksaktnostjo, ki ji za 
osnovo služi matematika. 
Umetniki in rokodelci-inženirji 
iz časa renesanse stojijo na 
začetku razvoja principa kon
struiranja, časa, ko se praksa 
začne izpeljevati iz teorije.. In 
prav arhitekt je predstavljal 
vzor za integracijo številnih 
umetnosti v eno vsezajemajo- 
čo (celostno) umetnino.

Z metaforo arhitektonike 
se je v ospredje slednjič pre
bila tudi ideja sistema, ki ga 
nova doba po Descartu po
stavlja za filozofski cilj meto
dično vodene poti k vednosti 
in spoznanju.

Zoper moderno varianto 
takšne teorije — strukturali
zem (razširjenim predvsem v 
teoriji jezika in etnologije) 
Derrida prvi postavlja in uve
ljavlja pojem dekonstrukcije, 
ki naj prinaša odpiranje siste
mov, destabilizacijo njihovih 
izhodišč in zaključkov, vsta
vljanje slepih polj. Vse v tež
nji, da se skozi proces pom- 
noževanja perspektiv ustvari

H
genih plasti, ponavljanjem, di- 
sociacijami in diskontinuiteta
mi rušijo veljavna načela sin
teze, harmonije in kompozici
je. Zanikana je tudi hierarhija 
in simbolizem struktur, saj se 
običajno korelativni parametri 
kot oblika in funkcija ali struk
tura in pomen nikakor več ne 
ujemajo.

PQd vprašaj se postavlja 
samo bistvo arhitekture, 
vključujejo se elementi iz dru
gih področij: literature, filozo
fije ali teorije filma.

Tochumijevi projekti razo
devajo pravo nomadsko ve
selje do neomejenega blode
nja po prostoru, uživanja v la
birintu brez izhoda. V struktu
ro linij in točk so zajeti tudi 
posamezni vrtovi in površine, 
ki so jih v skladu s principom 
heterogenosti zasnovali razli
čni arhitekti.

»Projekt Pare de la Villette 
vnaša konflikt namesto sinte
ze, fragmentacijo namesto 
enotnosti, brezumje in igro 
namesto skrbnega manage- 
menta. . .  Projekt Pare de la 
Villette poskuša dislocirati in 
deregulirati pomen in ob tem 
zavrača arhitekturni repertorij 
simbolov iz ropotarnice hu
manističnega mišljenja. Po
jem park danes izgublja svoj

quesu Derrida-ju samemu, ki v 
»Pismu japonskem u prijatelju« 
poudarja neulovljivost
dekonstruktivizm a, nahajajočega 
se v sredini vsega, a hkrati od te 
gujočega se vsaki določitvi: 

-K ljub  zunanjem u videzu n i de- 
konstruktivizem  ne analiza ne k ri
tika Analiza ne m ote b iti p red 
vsem zaradi dejstva, da demonta- 
ža neke struktu re  ne predstavlja  
povratka k  enostavnim  elemen
tom, k  nekemu nerazstavljivemu 
pravzroku. Prav tako ne m ore biti 
nikakršna kritika, in  enako velja 
za vprašanje metode. 
D ekonstruktivizem  n i metoda ter 
se vanjo tud i ne m ore p renesti«  

Derrida uvaja dekonstruktivne 
dejavnosti kot rituale izmikanja, 
ko t negativno teo logijo . Dekon-

Kazimir M alevič, suprem atizem , 1921-27?, 
cm x  51 cm. Muzej Stedelljk, Amsterdam

olje na platnu, 72,5

Ija skozi refleksijo, zavest ali do
ločeno organizacijo subjekta.

Skrit za kritiko »hrepenenja po 
totaliteti« ali metafiziko prezence 
je dogodek samo novo ime za 
nepredstavljivo, ki je od nekdaj 
bilo eno z absolutnim .

Že romantika se je obračala od 
filozofije k pesništvu in umetno
sti, tako kot danes to počno za 
Heideggrom dekonstruktivisti. 
Kajti neskončno se v kaosu kaže 
kot princip najvišje raznovrstno
sti.

Tudi program »romantiziranja« 
sveta je težil k razkritju celote kot 
heterogene kopice fragmentov in 
prvin, ki je v »labirintu brezko
nčnosti« omogočala nezaključe
ne, odprte asociativne verige ter 
dopuščala, da se je absolutno 
svetlikalo skoznje le kot »slut
nja«.

Dekonstruktivizem je potem ta
kem naslednik zgodnje romantike 
in prav tako kot ona čaka na p ri
hod boga »na neustavljivo priha
ja joči svet«. (Derrida)

Arhitektura dogodka
Ker je arhitektura tudi kot 

princip organizacije ali druž
benega reda še posebej ve
zana na temelje (fundamen- 
te), predstavlja za Derridaja 
vselej materializacijo hierar
hije:

-Kot centrirana in hierarhi- 
rana se arhitekturi pripadajo
ča organizacija lahko dojema 
kot anamneza nekega pra
vzroka, temeljev sveta. In to 
ne samo zaradi tega, ker de
jansko raste iz samih tal, pač 
pa zavoljo njenega politično- 
jurističnega fundamenta, ki 
nam prikliče v zavest stvari 
kot so institucija, mestna mi
tologija, heroji ali bogovi- 
ustanovitelji. Kot religiozna ali 
politična zavest je  ta historici- 
zem vsemu videzu navkljub 
tud! v moderni arhitekturi za
držal svojo prisotnost, kajti 
tudi slednja ohranja neko no
stalgijo, je  še naprej zvesta in 
odločna čuvarka spomina. A r
hitektura materializira hierar
hijo v kamnu ali lesu (hyle); je  
hyletika svetega (hieros) in 
hyletika principa (arche) —

lili
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Bernard Tschumi, Pare de la Villette, Pariz, 1983-87, Folies

Dekonstrukcija ne odpira 
sistemov samo skozi subver
zijo, nastopiti mora kot »arhi
tektura dogodkov«. V svoja 
dela naj sama vstavlja odprta 
mesta za stvari in pripetljaje, 
ki niso bili predvideni ali vna
prej določeni — uveljavlja naj 
ne-reprezentativno arhitektu
ro«.

Če želijo zgradbe podobno 
kot dekonstruktivistični jezik 
obstajati brez začetka in kon
ca, se mora bivanje spreme
niti v nenehno popotništvo, v 
permanentno pripisovanje, 
dograjevanje in prezidavanje 
v smislu heideggrovske 
»brezdomnosti« blodečega 
posameznika.

»Obstaja neko neoblikovno 
hrepenenje po drugačnih 
oblikah. Hrepenenje po novih 
krajih, novih prehodih, poteh, 
po novih načinih bivanja, raz
mišljanja.« (Derrida)

Obljuba je velika. Vanjo je 
vpisana odkrita neustrašnost 
dekonstruktivistov, ki se po 
odstranitvi vseh načel in vodil 
svobodno prepuščajo vrto
glavi svobodi. Vselej znova 
poudarja Derrida enečaj med 
dekonstrukcijo ter pustolov
stvom in drznostjo.

Konstrukcija je transpa
rentno in pravilom zvesto 
ustvarjanje kompleksnih 
zgradb iz enostavnih sestavin 
z vsemi možnostmi variacij,

nek drug, nov tip prostora.
Bernard Tschumi, ob Petru 

Eisenmannu, eden najbolj 
znanih arhitektov, ki se čutijo 
zavezane dekonstruktivizmu, 
je s svojo stavbo za »Park 21. 
stoletja« sprožil pravi »furo- 
re«. Njegov nagrajen načrt za 
Pare de la Villete v severnem 
delu Pariza zajema 30 »folies« 
(norčij), kar že programsko 
predstavlja živo nasprotje kla
sično razumskim idealom re
da, enotnosti in harmonije.

Implozije povzročajo raz
pad struktur v brezumnosti, 
norčije, vendar te niso uniče
valne, ne vodijo v kaos, pač 
pa usmerjajo arhitekturo, kot 
se nedoločno izraža sam Der
rida, »nekam drugam«, tja, 
kjer je ne bodo več omejevale 
zunanje zahteve in določila. 
Na kratko jo označi takole:

"Ne arhitektura niti anarhi- 
tektura: transarhitektura! Pre
pušča se delovanju dogod
kov, svoje stvaritve ne ponuja 
uporabnikom ali stanovalcem 
in tudi ne opazovalcem ali 
estetom«

»Folies« zagovarjajo profa
no. To so med sabo razlikujo
če se ognjeno rdeče struktu
re iz lakiranega jekla, razum
ljene kot »prazne hiše«; njiho
va namembnost je poljudna 
— lahko funkcionirajo kot ki
nematograf, restavracija, 
znanstveni muzej ali glasbeni 
center. S kopičenjem hetero-

univerzalni pomen. Ne razo
deva več nekega čvrstega ab- 
solutuma ali ideala, tudi ne 
hort us conclususa in ne vna
ša običajnih replik na račun 
narave. Park de ta Villette je  v 
nenehnem nastajanju, v stalni 
preobrazbi, njegov pomen ni 
nikoli fiksiran, pač pa pogosto 
prestavljen, spremenjen, na 
novo prečiščen. Še posebej 
postavlja pod vprašaj funda- 
mentalni, temeljni namen arhi
tekture — njeno tendenco —- 
služiti, biti na uslugo. V nas
protju s tem Pare de la Villet
te zahteva programsko nesta
bilnost, ne ustvarja nobene 
polnosti, pač pa »prazno« 
obliko: »les cases sont vi- 
des«. Pare de la Villette torej 
teži k arhitekturi, k i ne pome
ni ničesar.« (Derrida, Decon- 
struction)

Skrivnostnost stvari je prav 
v tem, da niso skrivnostne. 
Temeljno sporočilo je le ne- 
razberljiv hrup (šum), ki ne 
nudi razpoznavnih znakov. 
Toda kdo je sposoben prene
sti dejstvo, da se na dnu lek
ture ne skriva ničesar, kar bi 
lahko prebrali.

(Michel Serres, La Traducti- 
on)

povzeto po KUNSTFORUM 
Andrej Kolarič

ANEKS VILIJA RAVNJAKA IN MLADINSKEGA GLEDALIŠČA RUSU
9. februarja je premiera 

gledališke predstave ANEKS 
— predstave, ki pomeni no
vo vizuro in percepcijo publi
ke do predstave, povzroča 
občutek, da gledamo doga
janje iz nekega drugega pla
neta.

Predstava začenja graditi 
na temeljih, ki so moderne
mu človeku zagotovo popol
noma nerazumljivi; nerazum
ljivi s stališča osnovnih vred
not, kot so ljubezen, vera, 
upanje, smeh, radost. Pred

stava časti EROSA, ki je lju
bezen do ploditve in poraja
nja v lepem, je želja po trajni 
posesti dobrega; ljudje mo
rajo z dobrim hrepeneti po 
NEUMRLJIVOSTI.

ANEKS pomeni glorifikaci- 
jo življenja — ki je najvišja 
vrednota; ANEKS nas pripe
lje do vrat, ki varujejo temelj
no skrivnost in nam dovoli 
pogled in vstop skozi ta vra
ta; ANEKS je ojektiviziran ki
parski neoklasicizem;
ANEKS je očarljivo poigrava

nje z žanri; ANEKS je prefi
njena erotika; ANEKS je 
strast, ki se razlije po publiki 
in povzroča ekstazo. ANEKS 
je EROS.

Delati ANEKS je užitek 
(operativna ekipa: Sebasti
jan Horvat, Dominik Šolar, 
Drago Ivanuša, Emica Anton
čič, Nuša Sliško, Slavko; 
igralci: Marjan Hintereger, 
Barbara Mikuž, Metka Trdin, 
Aljoša Ternovšek, Simon 
Šerbinek, Rok Vihar in lutke).



ROCK’N’ROLL PORTRETH
JANES ADDICTION:
RITUAL DE LO HABITUAL

Zares zanimivo: skupina, ob kateri 
smo včasih zamahniti z roko, prepriča
ni, da vetja točno tisto iz naslova njiho
ve druge plošče: torej nič presenetlji
vega (Nothing Shocking 1988). je  
1990 leta uspela narediti celovito, čvr
sto in dokaj povezano, predvsem pa 
razpoznavno in dovolj prepričljivo 
ploščo.

Vendar ne pretiravajmo. Janes Ad- 
diction niso ■•napisati Novega (rock) 
Testamenta«, n iti plošča Ritual De 
Lo H abitual ni ••stvaritev genijev«, 
ko t se je  zapisalo neki britanski novi
narki. Prav tako je  brez osnove še ne
ka druga njena trditev: »Če ima rock 
prihodnost, potem pripada Jane's Ad
diction« Najprej b i rekli: »Potem pa 
hvala za tako prihodnost«. A v teh ča
sih se res ne ve. Kakorkoli, nesporno 
je, da je  tretja velika plošča Jane's 
Addiction (prvenec, posnet v živo, je  
izšel 1987. teta) njihova najprepričlji
vejša in najudarnejša doslej. Res je  tu
di, da so Jane 's Addiction res vse po 
pularnejši (in bodo za nekoga zares 
postali ••prihodnost rocka«), prav tako 
drži, da imajo (pravzaprav že od vsega 
začetka) izdelan dovolj značilen m za
nimiv glasbeni izraz, že bo lj vprašljivo 
pa je, kam jih  naj umestimo. Verjetno 
bo najustrezneje, če jih  uvrstimo nek
je  blizu ••sredinskemu novemu rocku«, 
kakršnega recimo (vsak po svoje se
veda) predstavljajo kakšni Red Hot 
Chilli Peppers ali

Faith No More, pa seveda someščani 
Jane s Addiction, Guns’n ’Roses (da. 
Los Angeles). V te j druščini seveda 
zadnja plošča Jane 's Addiction zares 
izstopa Vendar, začetno navdušenje 
začne po par poslušanjih plošče po 
časi kopneti

Čeprav je  plošča — ko t smo rekli 
—  zgrajena dovolj celovito, jo  zlahka 
razslojimo na dve strani. Na prvi so 
zbrane kompaktnejše in udarnejše 
kra tke. pesmi, od katerih je  ena že 
»uspešnica«. na drugi pa so po osem 
do deset m inutni posnetki, kjer priha
ja jo  kitare še bo lj Ho izraza Besedila 
so polna tistega, čemur rečemo »ur
bana paranoja«, torej skice nasilja, na
petosti, tesnobe, tudi otroških spomi
nov/travm, nekaj političnih tem, vse pa 
zapeto z  značilnim Farrellovim »kriča
vim« (povišanim) glasom ter spremlja
no z  dovolj razgibano glasbo.

Kaj torej? Na kratko: Še vedno ni 
razlogov za resnično vznemirjenje.

>STI

»IGGY JE IGGY POP ALIAS IGUANA«
IZSEK IZ ROCKOVSKE SAMODESTRUKTIVNE OBSEDENOSTI

MILKO POŠTRAK

NE ŽDALI:
NOSOROGI I DRUGAJA 
ŽIZN'

Čeprav se m i zdijo raznorazne le
stvice in pregledi najboljših zadev iz 
prejšnjega leta zelo vprašljiva reč (za
radi pristajanja na komercialno ek
sploatacijo umetniške inventivnosti), 
pa se m i vendarle zdi vredno še enkrat 
opozoriti na najboljšo zvočno krdelo, 
kar sem jih  slišal v zadnjem letu. Gre 
za rusko skupino Ne ždali. ki deluje v 
Estoniji, o kateri smo nekaj pisali kma
lu po njihovem ljubljanskem koncertu 
enkrat sredi lanskega leta. Tokrat pa 
primerna priložnost, da se lotimo tudi 
njihovega vinilnega izdelka z  naslovom 
Nosorogi i druga ja  žizn '  (ali po angle
ško Rhinoceroses And The Other 
Forms Of Lite), ki sicer ne dosega iz
vajalske »odbitosti« te duhovite skupi
ne. pa je  vendarle (predvsem zaradi 
inventivne suše na glasbenem p o 
dročju v lanskem letu, ko je  triumfirala 
zasanjana plesno-rockovska driska iz 
Manchestra in okolice) daleč najboljši 
kos plastike, kar sem jih  slišal. Se
demčlanski mini-orkester v sebi zdru
žuje prav vse, kar si je  mogoče zami
sliti: rahlo čudaško rock skupino, p i
jansko tolpo kvazi godbe na pihala, 
scensko teatraličnost in značilno ru
sko norost Od začetka do konca 
plošče se lahko čudimo vragolijskim 
zvočnim idejam teh glasbenikov, k i so 
popolni unikum na sovjetski glasbeni 
sceni (primerjali b i jih morda lahko le z  
nekaterimi bizarnejšimi izpadi Sergeja 
Kurjohina ati benda Aquarlum), kjer 
se je  v drugi polovici osemdesetih let 
dogajalo marsikaj: od ekspanzije post 
soc-realističnega popa s subverzivni
m i nastavki (Alvia), preko izjemno 
uspešnih (žal že razpadlih) art-poper- 
jev (Zvuki Mu) do marginalno svoje
glavih novo- ali avant-rockerjev (ZGA, 
Strange Games) in pankerjev ali hard- 
korovcev (Graždanskaja oborona).

Na nekem moskovskem avant-roc- 
kovskem festivalu jih  je  slišal Fred 
Frith in jim  odprl vrata v svet in spo
mladi lanskega leta so Ne ždali v na
glici posneli material za ploščo o no
sorogih. k i je  izšla maja lani p r i majhni 
nizozemski založbi Semaphore Re- 
cords. Kljub uspešni evropejski turneji 
in izvrstni plošči, Ne ždali ostajajo na 
obrobju tistega glasbenega dogajanja, 
v katerem se pretakajo predvsem  
enormne količine denarja in praktično 
nič ustvarjalnosti —  ampak ne dajmo 
se zavesti presoji trgaI Če lahko v 
istem komadu slišimo uvod z  didgeri- 
doojem (ki je  v tem primeru navadna 
plastična cev), nekaj vokalnih ekshibi
cij, rockovske ritmike in trobilnih par- 
tov (pa še kakšnih čisto psihedeličnih 
vložkov ne manjka), potem je  jasno, 
da se srečujemo s prodorne zvočno 
sintezo, kakršnih kljub razvpitemu do
gajanju okoli t  i. »vvorid mušic• slišimo 
razmeroma malo Ruski fantje, ki živijo 
v Estoniji, se ne obremenjujejo prav z 
ničemer — še najmanj pa z Gorbačo
vovo trapasto prohibicijo, vendar pa 
zaradi žlampanja vodke niso padli v 
neustvarjalno komo — prav nasprot-

(Nadaljevanje na s ir  19)

Ta navidez tako tavtološki na
slov, ki smo si ga sposodili iz re
klamnega gradiva, pa je hkrati tu 
di popolnoma točen: 1. Iggy je 
res natanko lggy Pop, ali »izvir
no« James Jevvel Osterburg, ro
jen 21. aprila 1947. leta v avto-pri- 
kolici, parkirani v okolic i mesteca 
Ann A rbor v zvezni državi M ichi
gan židovskima osnovnošolskim a 
učiteljema. In: 2. Iggy je zares 
Iguana, pa ne zgolj zaradi njego
vega značilnega plazenja po odru 
in stegovanja jezika (kar lahko 
preverite tudi v video spotu pe
smi Real Wild Child), temveč tudi 
zato, ker je bil to  njegov vzdevek 
iz mlajših let, ko je še igral v 
»punk combu« iz Detroita, v The 
Iguanas. Tam je bil bobnar. V 
skupino je vstopil, ko je končal 
g im nazijo in si pobarval lase v 
platinasto. Takšnega ga lahko vi
d ite na ovitku plošče Raw Povver

Ko smo že pri tem : ko je lggy 
Pop zapustil The Iguanas, se je 
pridružil lokalnim tekmecem, The 
Prime Movers. Nato je zapustil še 
to  skupino in z bobnarjem  Paula 
Butterfielda, Samom Layem, od 
šel v Chicago, od koder se je čez 
nekaj časa vrnil v Michigan, kjer 
je iz skupine The Chosen Few, ki 
je pravkar razpadla, prišel Popov 
stari znanec, basist Ron Ashe- 
ton. Zraven je prišel še Ronov 
brat Scott, ki je prevzel bobne. V 
prvi zasedbi, ki so jo  poimenovali 
The Psychede!ic Stooges (seve
da, to  je  bilo »poletje ljubezni, 
svoj prvi nastop so imeli na »Hal- 
lovveen Night«, to re j 31. oktobra 
1967) je lggy Pop ob havajski ki
tari in klavirju igral še kopico raz
novrstnih instrum entov, med nji
mi tud i zelo nenavadne, kot reci
mo sesalec za prah in nekaj, kar 
je imenoval »Jim-a-phone«. Za
tem  se je tro jic i pridružil basist 
Dave Alexander, s tem pa se je 
Ron Asheton lahko posvetil kitari, 
lggy Pop pa petju.

V tistem  času so igrali kot 
predskupina zasedbam tipa 
Blood, Svveat And Tears, 22. sep
tem bra 1968 pa so igrali na do 
brodelnem koncertu za neko šolo 
v univerzitetnem naselju v Popo
vem rodnem kraju, Ann Arborju. 
Glavne zvezde so bili MC5, ki jih 
je prišel pogledat Danny Fields, 
en od d irektorjev iz založbe plošč 
Elektra. Tako so MC5 in The 
Stooges podpisali za to  naložbo. 
Tu je nastopil še »pomembni tre 
tji«, to re j John Cale iz razvpitih 
Velvet Underground. Pod njego
vim producentskim  vodstvom  so 
The Stooges 1969. leta izdali an
to log ijsk i prvenec, imenovan pre
p rosto  The Stooges Na njem so 
med drugim i klasike kot 1969, No 
Fun, Real Cool Time in seveda / 
1Vanna Be Your Dog, ki so jo 
kasneje preigravali vsi punkerji in 
novorockerji, ki so dali kaj nase, 
recim o tudi Sonic Youth (na plo
šči Confusion Is Sex). M imogre

de, lggy Pop ima rad to newyor- 
ško zasedbo, njen kitarist, Lee 
Renaldo, pa se je celo ponudil za 
k itarista na Popovi plošči In- 
stinct, vendar je Pop raje izbral 
ex Pistolsa Stevea Jonesa.

Darko Glavan je v svoji knjigi 
Punk (Džuboks biblioteka, 1980) 
zapisal celo trditev, da »če lggy 
Pop s The Stooges konec šest
desetih ne bi izdal svojih prvih 
dveh plošč, danes punk rock — 
vsaj takšen, kot ga poznamo — 
ne bi obstoja!«. Verjetno. Iggy 
Pop je namreč res predstavljal 
»manični rob« rock and rolla (za 
nekaj časa ga je celo prestopil, a 
o tem kasneje). Pravzaprav ta 
manični rob do neke mere še 
vedno predstavlja — verjetno se 
nekateri spomnite skrajno inten
zivnih in zgoščenih, z noro hi
tros tjo  izvedenih koncertov iz
pred par let ob prom ociji prej 
omenjene plošče instinct Tu pa 
lahko poudarimo še to, da je da
nes 43-letni lggy Pop medtem 
prenehal jemati droge, postal je 
to re j »clean« oz. »čist« (spom ni
mo pa se, da je bilo eni od pesmi 
na drugi plošči Stooges Funhou- 
se, naslov Dirt, Umazan), niti kadi 
ne več, njegova žena skrbi za 
zdravo, m akrobiotično prehrano, 
lggy Pop se ukvarja s športom  
oz. z vzdrževanjem kondicije. Le
po in prav. Na nastopih namreč 
hoče dati vse od sebe.

Vrnimo se v pre teklost: nastopi 
skupine The S tooges so bili o č it
no zares polni norosti in manife- 
stiranega nasilja, vsaj nad samim 
seboj. Iggy Pop je pljuval občin
stvo, se rezal z britvicami, metal 
po zdrobljenem  steklu in kdaj pa 
kdaj dobil kako steklenico v gla
vo. Takšno obnašanje je 1970. le
ta sodelavcu neke ameriške revi
je poskušal razložiti z naslednjimi 
besedam i: >•B il sem zelo nesre
čen in vase zaprt. Bil sem tudi ze
lo shizoiden. Vedno sem imel ze
lo bujno dom išljijo, vendar se mi 
je z osemnajstim i leti zares utrga
lo, ko sem bi udeležen v nizu 
strašnih, neverjetnih prom etnih 
nesreč, kjer so ostali pomrli, jaz 
pa sem preživel brez praske. Ta
krat sem prvič v življenju začutil 
nekaj podobnega kot pri drogi — 
isto moč in isto brezčasnost

Prvi album skupine The S too
ges je nekdo poimenoval ko t 
»precizno dodelano brezum je«, 
glasba je bila mračno in silovito 
te r počasi se kotaleče izmenjava
nje akordov in riffov, besedila pa 
so bila okleščena do par besed, 
ki so govorile o dolgčasu in brez
sm iselnosti. Desetm inutno pe
sem We Will Fali nekateri op isu
je jo ko t nekakšno priredbo M orri
sonove (The Doors) pesmi My 
Wiid Love To ne preseneča, saj 
so The Rolling Stones in The 
Doors navajali kot ene najizrazi
te jših  virov glasbe skupine The

Stooges Prav tako ne preseneča 
podatek, da so imeli po M orriso
novi sm rti ostali člani skupine The 
Doors v načrtu za svojega pevca 
vzeti lggyja Popa. Menda so celo 
opravili nekaj vaj, potem pa je vse 
skupaj propadlo. No, to  se je do 
gajalo enkrat sredi sedemdese
tih, že po dokončnem  razpadu 
skupine Stooges, mi pa se spet 
vrnimo nekoliko nazaj. Avgusta 
1970. leta so namreč The 
Stooges izdali drugo ploščo, Fun 
House. Spet kladične pesmi tipa 
TV Eye. prej omenjena Dirt ali 
Fun House ter spet posvetitev le
ta izdaje plošče: pesem 1970, na
daljevanje pesmi 1969 s prejšnje 
plošče. Johna Calea ni bilo več, 
p loščo je produciral Don Gal- 
lucci. Produkcija je bila za spre
membo od prvenca, k jer si Cale 
seveda ni mogel kaj, da ne bi po
kazal nekaj svojih nagnjenj, to 
krat (še) bolj groba in zapacana, 
s tem pa je bil zvok nekoliko bližji 
tis tem u z nastopov. Zasedba je 
bila razširjena s saksofonistom  
Stevenom М аскаует te r z bivšim 
roadijem, ritem kitaristom  Billom 
Cheathamom.

Neposredno po izdaji om enje
ne plošče je odšel basist Dave 
Alexander, ki ga je najprej zame
njal »roadie« Zeke Zettner, na
slednji je izginil Bill Cheatham, ki 
ga je nadomestil James VVilliam- 
son. Skupina je nato delala slabo 
leto, ju lija 1971 so se razsuli. Iggy 
Pop, izčrpan od ubijalskega rit
ma, se je umaknil v samoto.

1972. leta pa je nastopil David 
Bovvie, ki je pred tem že pomagal 
Louju Reedu. Njegova založba 
p lošč Mainman je pregovorila Ig- 
gyja Popa, da je ponovno sestavil 
zasedbo The Stooges, tokrat ob 
bratih Asheton te r vi/illiamsonu 
še s klaviaturistom  Scottom  Thur- 
stonom . Bovvie je svoje navduše
nje nad lggyjem izrazil že v naslo
vu svoje epske plošče o vzponu 
iri padcu rock zvezde: Ziggy 
Stardust Z njegovo pom očjo so 
nato The Stooges julija 1973. leta 
izdali p loščo Raw Povver z enim 
najbolj ustreznih naslovov v rock 
zgodovini. Na plošči je recimo tu 
di pesem Search And Destroy, 
Poišči in uniči, ki so jo pred krat
kim parafrazirali pri imenovanju 
zagrebške neodvisne založbe 
plošč, Search And Епјоу, Poišči 
in uživaj. No, na plošči The 
Stooges, ki so se takrat že im e
novali lggy And The Stoges, so, 
ob omenjeni in naslovni pesmi še 
Gimme Danger ali Death Trip 
p loščo pa je nekdo opisal kot 
»skrbno stilizirano brezum je«. To 
pa je bila zares tudi zadnja stud ij
ska plošča skupine The Stooges. 
M imogrede, nekateri nezadovolj
ni s p rodukcijo  oz. z zvokom 
uradne inačice plošče Raw Po
vver so pred časom izdali piratsko 
10 inčno p loščo z naslovom Sha- 
ke Appeal: Original »Raw Po
vver« s štirim i pesmimi v izvirnem 
grobem  miksu.

Znana je tudi plošča Metallic 
KO (Open Up And Bieed), Metal
ni knock out (odpri in krvavi). Na 
ovitku plošče, ki je izšla v dveh 
inačicah, najprej kot enojni abum, 
nato 1988. leta še kot dvojni, ime
novan Metallic К02Х, piše, da je 
tu  zabeležen posnetek z nasploh 
zadnjega nastopa The Stooges v 
dvorani Michigan Palače v rod 
nem Detroitu. Nastop se je zgodil 
1974. leta, posnetke pa je franco
ski neodvisni založbi Skydog Re- 
cords, prinesel sam VVilliamson. 
Na plošči je ob lastnih pesmih 
(predvsem s plošče Raw Povver) 
tud i priredba klasike Richarda 
Веггуја, Louie Louie.

The Stooges so se menda raz
suli tudi zaradi raznoraznih prepi
rov in nesoglasij ob pripravi na
slednje plošče, lggy Pop je (po 
omenjeni epizodi z The Doors) 
zapadel v psihično krizo in po la
stni izbiri odšel na zdravljenje v 
neko ustanovo za duševno bolne.

Tam mu je spet priskočil na po 
moč David Bovvie, ki mu je 1977. 
leta (torej prav v času, ko so prve 
generacije punkerjev preigravale 
pesmi skupine The Stooges) p ro 
duciral prvo sam ostojno p loščo z 
jasnim naslovom The Idiot. Veči
no pesmi na plošči sta skupaj 
podpisala Bovvie in lggy Pop, 
omenimo pa recimo Sister Mid- 
night, Nightclubbing ali China 
Girl (ki jo  je Bovvie ponovno pos
nel na svoji plošči Let's Dance). 
Bovvie se je takrat tudi intenzivno

učil Popovega načina petja, kar je 
kmalu predstavil tudi na svojih
naslednjih ploščah.

Plod sodelovanja med Popom 
in Bovviejem je tudi naslednja, ko
nec istega leta izdana plošča 
Lust For Live. Plošča je izredno 
silovita, na njej pa so med d rug i
mi ob naslovni še naslednje klasi
ke : Sixteen, Neighborhood Thre- 
at  ter seveda The Passenger, ki 
so jo  pred časom preigravali tudi 
Siouxie And The Banshees.

Bovvie je nato spremljal lggyja 
Popa na njegovi turneji, s katero 
je predstavljal p loščo The Idiot, 
ob tem pa je bila izdana plošča s 
koncertnim i posnetki, imenovana 
TV Eye Live 1977.

V tistem  času (1978. leta) je 
končno — zaradi uspeha prej 
omenjenih plošč — izšla še skup
na plošča lggyja Popa in Jamesa 
VVilliamsona, imenovana Kili City, 
posneta sicer takoj po Reavv Po
vver.

Naslednja plošča je bila že 
brez Bovvieja, naslov ji je bil Sol- 
dier( 1980), na njej pa je v sprem 
ljevalni skupini igral še en član iz
virne postave Sex Pistols, ki so 
ga vrgli iz skupine, da bi ga zame
njal Sid Vicious. To je bil Glen 
Matlock. Zraven je bil tudi Ivan 
Kral, ki se ga spomnimo iz zased
be Patty Smith Group. Kral je so
deloval tudi na naslednji plošči Ig- 
gyja Popa, Party, ki je izšla 1981, 
leta. Na njej sta recimo tudi pe
smi Bang Bang in Pumpin'For 
JUL lggyjeve plošče so nato bolj 
ali manj redno izhajale tudi pri 
nas, z izjemo Zombie Birdhouse, 
ki je izšla po Party. To so bile do 
bro znane Blah Blah Blah iz 
1986. leta, na kateri je — ob om e
njenem Steveu Jonesu — spet 
sodeloval tudi Popov stari p rija
te lj David Bovvie, ki je produciral 
ploščo, 1988 leta je sledila In
stinct v produkciji Billa Lasvvella, 
nato pa lani še Brick By Brick s 
producentom  Donom Wasom. 
Producente seveda naštevamo 
zato, ker so zveneča imena in ker 
je vsak od njih pustil svoj pečat 
na zvoku lggyja Popa oz. vsaj 
plošče, ki jo  je produciral Tudi na 
Brick By Brick je Pop sodeloval z 
znanimi glasbeniki, recimo z basi
stom in kitaristom  skupine 
Guns n Roses, Duffom McKagre- 
nom in Slashem, ter s pevko iz B 
52's, Kate Pierson. Če je bila Blah 
Blah Blah skoraj pop plošča, se

veda »pop« na lggyjev način (pri
redba pesmi R ea l Wlld Child  je
bila dotedaj tudi njegova največja 
uspešnica, očitno pa jo  bodo 
kmalu prehitele Home ali Candy s 
plošče Brick By Brick) potem je 
bila Instinct njegova inačica hea- 
vy metala in spomina na šestde
seta (pesmi Cold Metal ali Easy 
Rider), Brick By Brick pa še na
dalje brska po njegovi in rock 
zgodovini. Pravzaprav pa je nje
gova zgodovina tud i dobršen del 
pomembne rock zgodovine. Ob 
naštetih rednih izdajah se ves 
čas pojavljajo nove in nove zbirke 
ali reizdaje ali kakšne druge p loš
če s koncertnim i ali studijskim i 
posnetki lggyja Popa in skupine 
The Stooges. Zgolj za informacijo 
navedimo par naslovov. The S to 
oges imajo koncertno ploščo Li
ve 73, pa recimo My Girl Hates 
My Heroin, Rubber Leg s, No Fun 
itd., pod imenom lggyja Popa pa 
so izšle še plošče Hippodrome 
Pariš 77, I  Got A Right itd., pod 
imenom lggy And The Stooges 
pa še Death Trip. Avstralska ne
odvisna založba plošč Au-G o-G o 
pa je recimo v drugi polovici 
osemdesetih izdala dvojni album 
z naslovom Hard To Beat: 21 
Stoges Killers. Na plošči vrsta 
avstralskih punk in hard core 
skupin (recimo Celibate Rifles ali 
Hard-Ons) preigrava pesmi sku
pine The Stooges.

Skratka, izobilje materiala, te 
bolj ali manj legalno izdane p loš
če pa — ob množici piratskih iz
daj — tudi pričajo o pomenu in 
vplivu Stooges ter lggyja Popa v 
(še vedno živi) rock zgodovini. In 
seveda: lggy Pop prihaja v L ju
bljano 3. februarja letos. Vljudno 
vabljeni.

M ILKO  PO&TRAK
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NIČ 
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— LE 
ROCK’N’ROLL

Zaključni rock koncert' leta je 
publiki, ki je še pred časom velja
la za najbolj zahtevno — vsaj kar 
se brezkom prom isnega novega 
rocka tiče — v srednji Evropi, po
kazal, da se je v novih časih mar
sikaj spremenilo — najmanj se je 
način percepcije, ki je nekoč zah
teval čim tršo zvočnost, zaradi si
ceršnje odjuge spremenil v mla- 
kužno zdrizasto brezoblično 
gm oto, ki je zadovoljna z vsako 
bolj nabito rockovsko rečjo, ki se 
pokaže v naših krajih.

Takšne skupine, ko t so Straw 
Dogs, so zaradi realne omejeno
sti svojih zvočnih obzorij in temu 
ustrezajočega pomanjkanja in
ventivnosti prisiljene životariti 
nekje v drugi ligi rockovske pro
dukcije, svoj trenutek pa najdejo 
takrat, ko se rock glasba tako us
mradi, da je edina zanesljiva vari
anta preživetja pač tista  najnižja: 
uživaški »gremo na p ir«
ro ck ’n ’roll, ki mu je tuje kakršno
koli koketiranje z iščočo radoži
vostjo. Rock je v tem trenutku 
povsem dezorientiran, morda še 
bolj kot takrat, ko je neka genera
cija rekla »Fuck It i-  in sprejela 
punkovsko paradigmo. Toda se
daj se rock nima več kam vračati 
in bržkone vzpon uživaških (ali 
zasanjano plesnih) variant rocka 
najavlja njegov konec.

Čeprav odziv publike na sicer 
povsem korekten in s primerno 
koncertno dinamiko izveden na
stop bostonskih ex-hard-korov- 
cev Straw Dogs v odlično pre
novljenem klubskem prostoru 
KUD-a France Prešeren v Ljublja
ni ne potrju je tovrstne črnogledo
sti, pa se je treba zavedati, da  
uživaško -vese ljašk i trad ic ion ali
zem sicer lahko vžge v provincial
nih gnezdih, ne more pa obetati 
prav nobene zlate prihodnosti 
ro ck ’n’rolla.

RAJKO

KAJ JE TO PERFORMANCE?
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LAURIE ANDERSON
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Performance je v treh de
setletjih postal sinonim za 
kvazi resnobno artistično sa
mozadovoljevanje tako ime
novanih velikih umetnikov, ki 
jih seveda nihče ne razume, 
sami pa si predstavljajo, da s 
svojimi multimedialnimi ideja
mi ubirajo zmeraj nova pota v 
umetnosti. Zaradi tega bre
mena predsodkov si skorajda 
nismo mogli predstavljati, da 
je V letu 1990 še mogoče iz
vesti sijajen performance celo 
pred tisoč in več ljudmi, na
stop, na katerem je z inteli
gentnimi prebliski mogoče 
celo presenetiti.

Laurie Anderson je sveto
vno »arty« sceno presenetila 
že pred domala desetimi leti, 
ko je postala plošča Big 
Science referenčna točka za 
marsikatere sodobnejše arti
stične zvočne in konceptual
ne prijeme, potem pa je Lau
rie Anderson s svojim verjet
no zavestnim odporom do 
pretirane afirmacije (ali če ho
čete komercializacije) kar ne
kako potonila v pozabo mar
ginalne izpovednosti. Toda 
njen angažirani duh jo še

zmeraj drži pokonci in prav 
presenetljiva je njena nepo
sredna preprostost, s katero 
se približuje publiki, ki pride 
na njen performance. Njen 
trud pri zahtevah okoli preva
janja njene poezije in prese
netljivo dobra slovenska izgo
vorjava le-te sta le logično na
daljevanje njene neposredne 
predstavitvene linije, ki zdru
žuje zvočno in vizualno plat 
njenega nastopa. Dejstvo je

pač, da bi nam marsikaj izre
čenega v angleščini ušlo, ta
ko pa smo lahko iz prve roke 
zvedeli prav vser kar bi nas si
cer ob diasih, filmih in glasbi 
še zanimalo. Laurie Ander
son se nam je predstavila kot 
osveščena avtorska oseb
nost specifične ustvarjalne 
moči, ki pa vendarle vleče 
svoje korenine v prekucuških 
časih šestdesetih let — prav 
intrigantno je, da se pri tem

novolevičarstvu na ameriški 
način sploh ni odpovedala.

Borba za svobodo (ne le 
umetniškega) izražanja ali za 
pravice žensk (kljub prosto
dušnemu priznanju o naivno
sti nekaterih stališč in akcij) 
in reči, ki sodijo k tem temelj
nim usmeritvam, so v tem da
nem trenutku slovenske kon- 
zervativistično-klerikalistične 
zaplankanosti, vsekakor delo
vale najmanj osvežujoče, če 
že ne razsvetljensko. K teme
ljem, iz katerih raste umetni
ški pristop Laurie Anderson 
(ki nikakor ni artističen v pe
jorativnem pomenu besede), 
je treba prišteti še odlične iz
vajalske — predvsem vokalne 
— sposobnosti te vsestran
sko sposobne glasbenice in 
njen izjemen občutek za iz
polnitev zvočnega prostora v 
skladu z vizualnimi dopolnit
vami in dobimo izjemen ume
tniški dogodek, ki je na svoj 
prijazen način pretresel kakš
nih tisoč ali več Slovencev, ki 
so se konec decembra znašli 
v tivolski dvorani.

RAJKO

Ali si predstavljate ljubite ljsko 
dejavnost izdajanja kaset z glas
bo, ki zaradi svojevrstnih para
doksnih razkorakov med kvaliteto 
in popularnostjo ostaja zavezana 
zgolj lastni zvočni enkratnosti? 
Založba Nikad robom (čeprav v 
svojem angleškem informativnem 
materialu fanta, ki vse skupaj vo
dita, ta naziv jem lje ta v smislu »ni
koli suženj«, pa si lahko stvar ra
zlagamo tudi kot »nikoli blago«) 
se trudi v Beogradu slediti temu, 
kar se je pred desetim i leti ime
novalo Rock in Opposition, dan
danes pa se skriva nekje med 
»art rockom«, »avant rockom«  in 
»off sceno«. Gre za izdajanje ka
set z glasbo skupin, ki so uspele 
zabloditi tudi na Balkan (doslej 
vključno z Ljubljano), izvajajo pa 
tiste vrste glasbo, ki ni ne tič  ne 
miš (ne rock, ne klasika, ne jazz 
in ne avantgarda), je pa iskriva, 
domiselna, drugačna, neposred
no inventivna ali preprosto bizar
na. Kljub temu, da smo celo v 
Mariboru lahko videli Etron Fou 
Leloublan, Black Sheep in Freda 
Fritha, pa je glasba iz tega zvo
čno izzivalnega obrobja večin
skemu delu glasbenih konzumen-

tov (vezanih na produkcijo  indu
strijskega zvočnega sladkega 
strupa) v marsičem povsem tuja 
(neprebavljiva), tako da je treba 
vsaj opozoriti na to, da se glasbe
ni razvoj ni ustavil takrat, ko je na 
zvočno prizorišče stopilo njego
vo veličanstvo kitarski riff, ampak 
da se še zmeraj »dogaja« prav 
tam, kjer mu sledi najmanj ušes.

Malokdo seveda pozna kaset
ne izdaje Nikad robom, saj gre za 
povsem amatersko delo (presne
mavanje iz dvema kasetofono
ma), ki doseže kakšnih 30 do 40 
ljudi, večina posnetkov pa nastaja 
na koncertih (wa!kman), vendar 
izhajajo ob vednosti izvajalcev. 
Pri Nikad robom se branijo bolj 
znanih izvajalcev, predstavljajo 
pa le manj znane zadeve, ali pa 
takšne, ki s svojo glasbo posebej 
navdušujejo.

Pred nami sta najnovejši izdaji 
te založbe: Begnagrad in Circo 
della primavera. Prvih ni treba 
posebej predstavljati, saj ste za 
njih zagotovo že slišali (redki sre
čneži, ki ste tovrstno glasbo po
slušali že pred leti, pa imate tudi 
njihovo ploščo), posnetkov, ki jih 
najdemo na kaseti Jodlovska Ur-

PROGRAM GLASBENEGA UREDNIŠTVA 
MARŠ
ZA DRUGO POLOVICO JANUARJA 1991 (95,9 
MHZ UKV stereo) ______________

petek, 18. 1.: ŽIVI NA MARŠU: FRANKA ZAPPA — BLACK TA-
PES (20—21h) 

sobota, 19. 1.: GODBE: BILL LASVVELL (20—21h)
GLASBA S STRANSKEGA TIRA: CAN -  RITE TI
ME (23-24h)

nedelja, 20. 1.: FILMSKA GLASBA: JAMES BOND (21- 2 2 h)
ponedeljek, 21. 1.: UNDERGROUND SOUND: IGGY POP in POLSKA

MALCA (20—21h) 
torek, 22. 1.: MARŠ PLASTIKA. PSIHOMODO POP -  SEXY

MAGAZIN (19 .30-20 .00) 
sreda, 23. 1.: MARŠ PLASTIKA: BARRY ADAMSON -  MOSS

SIDE STORY (II) (19 .30-20 .00) 
četrtek, 24. 1.: MARŠ P LA S T IK A - LUSH -  GALA (I) (19.

30 .-2 0 .0 0 )
petek, 25. 1.: ŽIVI NA MARŠU: JANE’S ADICTION (20—21h)
sobota, 26. 1.: SLAVČEK, VESELO KRALJUJE! (oddaja o resni

glasbi) (20—21h)
GLASBA S STRANSKEGA TIRA: ŽELELI STE, 
POSLUŠAJTE! (SODOM, KREATOR, SLAYER)
(23—24h

nedelja, 27. 1.: FILMSKA GLASBA: LONG RIDERS (RY CO-
ODER) (21—22h)

ponedeljek, 28. 1.: UNDERGROUND SOUND: FUCK ME ГМ RICH
(2 0 — 21h)

torek, 29. 1.: MARŠ PLASTIKA: NEIL YOUNG & CRAZY HOR- 
SE — RAGGED GLORY (II) (19 .30-20.00) 

sreda, 30. 1.: MARŠ PLASTIKA: BUFFALO TOM -  BIRDBRAIN
(19 .30-20 .00)

četrtek, 31. 1.: MARŠ P LA S T IK A - LUSH -  GALA (II)
(19 .30-20 .00)

ška (malo gramatične nespretno
sti lahko Beograjčanom, ki se lo
tevajo slovenščine, vsekakor od
pustimo) pa zagotovo še niste 
slišali, saj so nastali že pred dav
nimi trina jst in pol leti v novosad
skem studiu M, kjer so se Be
gnagrad ustavili po nastopu na 
subotiškem  (mladinskem) festi
valu. Takrat so igrali v prvotni, 
najstarejši zasedbi, ki se je razli
kovala (ritm ična sekcija) od tiste, 
ki se je proslavila s ploščo pri 
ZKP RTV Lj. leta 1982. V sedem
desetih letih so bili Begnagrad 
poleg Buldožerja prava subkul- 
turna avandgarda, saj so na prav 
specifičen način brili norce iz alp- 
sko-ljubljanskega slovenskega 
kompleksa. Harmonika in klarinet 
sta silila v povsem samosvoje 
glasbene vode, bas in bobni pa 
so jima sledili v bolj jazzovskem 
duhu, tako da je nastala izjemno 
zanimiva zvočna mešanica, ki se 
je (vsaj po teh posnetkih sodeč, 
kajti v tistem  času jih nisem po
slušal v živo) precej razlikovala 
od tega, kar so »novi« Begna
grad delali v začetku osemdese
tih. Glede na to, da gre na tej ka
seti za nedodelane (nezmiksane) 
posnetke, se nam na nek način 
Begnagrad predstavljajo v živo 
— in kar se tega tiče, imamo kaj 
slišati. Vse skupaj sploh ni pose
bej bizarno, je pa izjemno blago
dejno zdravilo proti slovenskemu 
podalpskemu kompleksu. (Še ne
kaj: Begnagrad so — tako kot je 
pri teh rečeh v navadi — veliko 
bolj cenjeni na tujem kot doma, 
tako da se je lani francoska zalo
žba AYAA (ali švicarska RecRec) 
odločila izdati Begnagrad na CD- 
ju).

Enajsta izdaja založbe Nikad 
robom prinaša posnetke novo
sadske zasedbe Circo della pri
mavera, z naslovom FAIMA VI- 
NOVO, vklaplja v to, kar smo lah
ko spremljali pri projektih Borisa 
Kovača (Ritual Nova) in (Steva- 
na Kovača-Tickmayerja (Tickma- 
yer formatio). Gre za petčlansko 
zasedbo, katere člani sicer osta-

KONCERTI V KLUBU MKC
17. 1. (četrtek); OKTOBAR 1864 
22. 1. (torek); POLSKA MALCA in SATIRICAL 

POEM
24.1. (četrtek); PSIHOMODO POP
5. 2. (torek); PARTIBREJKERS
6. ali 7. 2.: FRANOLIČ-GORŠE-UGRINOVIČ

(N a d a lje va n je )

no: n jihov zvočn i sve t verjetno ravno  
zaradi tovrstn ih  sprem em b v p e rce p 
c iji prenese dobesedno vse. Izjemno  
bogate orkestracije , raznolika upora
ba glasbil, ravno v prava razmerja te
m atsko sesekljane k lom pozic ije  in iz
vedbena p rep rič ljivos t (da ne rečem  
perfekcija ) se v uporab i tonalnih in 
atonalnih p ris top o v  zlivajo v eno  —  v 
novo h ib ridno glasbo, k i lahko zadovo
l ji tud i na jbo lj zahtevnega poslušalca. 
Če b i rekli, da se je  zvočno raziskova
n je avantgardnega rocka končalo že  
p re d  kakšnim i desetim i le ti (s  »p a d 
cem« rocka v opozic iji), b i zagreš ili ve
liko  neumnost, ka jt i Ne ždali so tu  in 
dok le r obsta ja  vsaj en sam tovrsten  
bend, ostaja upanje.

RAJKO MURŠIČ

ART-ROCK MARGINALIJE IZ BEOGRADA
LJUBITELJSKA ZALOŽBA »NIKAD ROBOM« 

PREDSTAVLJA BEGNAGRAD IN CIRCO DELLA PRIMAVERA
ja jo anonimni, iz bolje obveščenih 
krogov pa se da zvedeti, da z n ji
mi sodeluje znan bobnar Oorde 
Delibašič (ki sicer ropota tudi pri 
obeh prej omenjenih zasedbah) 
in nekaj znamenitih novosadskih 
slikarjev, pesnikov, filozofov in 
bohemov (ter sorodnih metafizi
čnih duš). Zvočno se njihovo delo 
deli na nekakšno ambientalno im
provizacijo (saj veste: veliko zvo
čnega igračkanja, da o cviljenju in 
piskanju niti ne govorimo) in na 
zblojene »kao« pop komade. Gre 
za izredno zvočno svežino, veliko 
zdravega humorja in dobre volje, 
pa tudi č isto resno-glasbenih pri
jemov in rezultatov — v vojvodin
ski ravnici se očitno pojavlja nek 
čuden stimulans, ki blagodejno 
deluje na izvajanje sodobne inti- 
m istične zvočne brkljarije. Circo 
Della primavera pa imajo na vesti 
tudi en bizaren projekt, reče se 
mu pa izdaja enega samega kon
certa na 21 kasetah (nekakšen 
box set, ki ga je doslej uspelo za
ložbi Nikad robom — ali njeni d i
stribuciji — prodati v enem sa
mem primerku). Novosadska 
scena je že samo s projekti obeh 
Kovačev posegla g loboko v glas
beno dogajanje v Evropi, če pa 
se okoli teh krogov giblje še ne
kaj podobnih satelitov kot so Cir
co della primavera, potem je tre 
ba naše trapaste ideje o vstopu 
(ali večini pripadnosti) v Evropo 
vreči v koš, saj v našem »Blatnem 
dolu« ne moremo najti česarkoli 
vsaj približno sorodnega. (Tako 
pač gre to l).

In za konec: fanta, ki sto jita  za 
založbo (ali bolje rečeno: kase
tnim fanzinom), si ne želita nika
kršne publicitete (saj bi jima na
kopala preveč odvečnega dela), 
zato vam tokrat za spremembo 
ne bomo obelodanili naslova, kjer 
lahko dobite ta dva žlahtna p ri
merka sodobne in spodobne zvo
čnosti, le za tiste najbolj vnete 
ljubitelje tovrstnih reči bi se lahko 
kaj našlo na uredništvu . . .

RAJKO  M URŠIČ

PLOŠČA M ESECA

L7:
SMELL THE MAGIC 
(SUB POP)

Torej, babe s kitarami, b i reke/ 
zadrti roker. Am pak ne: fenomen 
ženskih bendov v rocku je  b il 
vedno nekaj posebnega, original
nega . ..  »fem inistično rokerske
ga«, če hočete, in ko se ženske 
spravijo še nad zelo trde kitarske  
rife in p rav tako trd, n iti ne hard  
rock  (bognedaj metalni), pa tudi 
ne punkersk i zvok, postanejo  
stvari še zanimivejše. M islim — 
ponavadi od  žensk ne pričaku je
mo takega »m oškega« sounda. In 
prav v tem je  š tos : ka j od  koga 
pričakujemo. To deta ljud i druga
čne, k o t so v resnici.

L7 je  skupina štirih  punc iz kali
fornijskega Hollywooda, k i se je  
p red  časom predstavila na 
SSTjevski kom pilaciji p riredb Mel- 
ting Pot, leta 1990 pa p r i za ložbi 
Sub Pop iz Seattla, zvezna am eri
ška država \Nashihgton, izide n ji
hova prva samostojna p lošča  —  

dvanajstinčni EP Smeli the ma- 
gic. Šest komadov je na prvo po
slušanje hard-rock, potem pa ob 
odmetu tkim . »vtikalnega kom 
pleksa« (tj. vse, kar slišimo, je 
treba nekam vtakniti, da se lažje 
znajdemo ..  .) ves hard izgine in 
ostane le še rock. In to pošten ki
tarski rock. Glasba L7 je tisto, kar 
nekateri imenujejo »glasbo de
vetdesetih«. Punka ni več, ostlai 
glasbeni predalčki tud i ne ponu
jajo zadovoljive oznake, zato se 
je prav lahko zadovoljiti z »roc
kom«. Takim, ko dolgi lasje pla
polajo v kitarskih rifih . . .  L7  je 
čudovit primer glasbe, ki jo  izdaja 
založba SUB POP : kitare glasbe 
ne zatežijo (čeprav je glavni vtis 
precej »težak«), ampak se z osta
limi instrumenti zlije jo v drive, ki 
te potegne noter, tud i če nočeš. 
Pustimo predsodke, pustimo 
ideologije in uporabimo sicer že 
zlizani »poslušajte glasno«: to 
pomaga!

In ko smo že ravno pri plošči me
seca v trgovini RecRec na Tru
barjevi 34 v Ljubljani (pravzaprav 
bi bilo boljše povedati založbi 
meseca), lahko dodam še to, da v 
RecRec dobite celoten katalog 
založbe SUB POP. To pomeni 
bende kot so Green River, Soud- 
garden, Mudhoney, Tad, Nirva
na, The Fluid, The Wa!kabouts, 
Thee Hypnotics, Dvvarves. . .  in 
še in še, na vinilu in diskih.

D A R IO  CORTESE

N aročam :

(ime in priimek)

(naslov)

Dvojna pesmarica
Zoran Predin; Sonček 
je, in ti si skuštrana 
Vlado Kreslin: Namesto 
koga roža cveti
130 din +  poštnina 
Plačljivo po povzetju:
Lokvanj, d.o.o.
Živkova 6 
62204 MIKLAVŽ



M oja dežela je  naša država

SLOVENSKA

RAZGLEDNICA

PLEBISCIT
o samostojnosti in neodvisnosti 

Republike Slovenije
F O  P T T  S l o v e n i ) *  t t  2 4 1

Novi slovenski obskuranti- 
zem, ki ga učinkovito produ
cira in distribuira vse bolj fa
natična politična elita,očitno 
ne ostaja samo stvar Vzhod
noevropejcem tako znanega 
»rukovodenja«, marveč po
staja tudi — povsem razum
ljivo — profitabilni predmet 
rokodelstva, ki si zaradi šte
vilnih norih znamenj časa 
lahko domišlja, da pri svo
jem škandaloznem početju 
zasleduje več kot samo 
umetniške cilje. Ko je na
mreč umetnosti nerodno pri
znati, da se je zaposlila v po
litiki, rada govori o nekakš
nih višjih, celo metafizičnih 
naporih. Poglejmo samo ma
riborski »Moljev krožek«, ki 
se je v času slovenske plebi
scitne histerije podvizal in 
vladajoči primitivizem kar se 
da verodostojno upodobil na 
razglednici, ki ima na hrbtni 
strani z arabskimi in rimski
mi številkami izpisan »dan 
plebiscita«: 23. XII. 1990.

Da na njeni sprednji strani 
od zgoraj cveti sonce in da 
spodaj piše »moja dežela je 
naša država«, je najbrž ja
sno, kajti pod tem, z lipovimi 
listi ozaljšanim slovenskim 
soncem, ni prostora ne za
me in ne za nekaj, kar bi bi
lo zgolj moje. Pod tem, za 
posameznika najbrž moril
skim soncem, lahko raste od 
zibeli naprej do »Naše drža
ve« samo našost. Pod tem 
soncem ne stoji za toplo vre
me očitno preveč oblečena 
ženska zaradi sebe; ona je 
tu zaradi naših otrok. V kri
nolini do pet, se razume. Z 
otrokom v naročju. Njeno ži
vljenje je samo sredstvo za 
življenje naših in naše drža
ve. In kje je na tej famozni 
razglednici, ki si jo seveda 
velja spraviti v arhiv iz po
vsem drugih razlogov, kot jih 
je v Večeru napaberkoval 
kronist t>rez okusa, on? On 
je seveda — tako kot v ka
varniških zgodbah o nava
dah črnogorskih moških — v 
senci, s hrbtom naslonjen na 
bržčas tisočletno slovensko 
vrbo, ki na č rta s te m  nebu  z 
vejami izpisuje »ZA«, in z ro
kami oprt na pokončno slo
vensko lopato, ta pradavni 
simbol slovenske državno
sti, ki mu daje svojo grobar
sko težo proti prijaznemu 
naselju obrnjena puška. Vse 
kaže, da on in mesto, rezer
virano za »našo državo«, ki 
bo morala, če bo seveda ho
tela biti povsem naša, žen
ske ukiniti tako, da jih bo 
spremenila ne več v družbe
no, marveč našo lastnino, ni
mata nič opraviti s tem kra
jem. Kažeta mu hrbet; neka
ko nad vsem tem prijaznim 
domovjem sta. Kot dva no
vodobna labodja speva. Ali 
kot dva starodobna rajska 
človeka. Zdaj, ko je tik pred 
koncem drugega tisočletja 
Kristus spet naznanil svoj ta
ko dolgo obljubljanj prihod v 
obliki decembrskega rojstva 
slovenske države, zares ni
mamo več resnih dokazov za 
to, da Adam in Eva nista bila 
Slovenca. In da sta v raju ži
vela gola. Ženska je namreč

ta, ki lahko ukane »našo dr
žavo«. Kaj če zapelje moške
ga, da malo popestuje »na
šega« otroka? Kdo se bo v 
tem primeru opiral na lopa
to? Kdo bo držal za puško? 
Kdo sovragu kopal grob? 
Kdo užival v hladni senčici 
slovenskega drevesa? In za 
koga užival, če je zibel pra
zna? Ali če otroško jokanje 
tam čez reko ni jokanje na
šihotrok?

Če sploh kaj, potem lahko 
o tej razglednici z gotovost
jo zapišemo, da je čudovita 
razglednica vladajočega slo
venskega duha, ki je — in to 
politični um samo izjemoma 
ni -absolutno moškega spo
la in nekega čudnega vaške
ga stanu. Torej skoz in skoz 
razkazujoč svoje surovo in 
nepismeno srce. Ki bije 
za nerojene celo tedaj, ko 
matere rojenih postavlja na 
cesto v imenu tistega, čemur 
so namišljene reference že 
zdavnaj rekle fuck off. Ki so 
mu malo mar vsakdanje te
žave ljudi, ki ne morejo dati 
otrokom jesti slovenske su
verenosti. Politični jezik na 
Slovenskem je enostavno 
nehal biti jezik mišljenja: če 
ne rožlja z orožjem, ki ga v 
tej deželi očitno ni nikoli do
volj, potem izgovarja neraz
umljive in misteriozne bese
de. Skupščina postaja zbira
lišče pevcev Zdravljice, na
cionalne katastrofe obkavni 
klepet v skupščinskem bife
ju, izčrpna TV poročila o 
vsem tem pa iz dneva v dan 
uspešnejša vaja v klečeplaz- 
ništvu, ki poskuša naglo dr
senje v infantilni totalitari
zem razložiti kot demokrati
čno rekonstrukcijo naroda 
okrog novega razrednega je
dra.

Ko je mož, ki ga je v svojih 
doktorskih spisih večina se
danjih kritikov komunizma 
uporabljala ne samo za refe
renco, ampak tudi dokaz in 
argument proti drugače mi
slečim, opisoval podobne 
razmere v eni od evropskih 
držav, je  m im o g re d e  navrgel, 
da se aktualni boj »na videz 
omejuje na to nacionalno 
sranje ravno zato, ker je ta 
nacija sranje na sebi in za 
sebe«. Ta mož je bil Karl 
Marx. Njegove knjige bi ka
toliški Slovenci danes lahko 
prepovedali vsaj iz dveh ra
zlogov: ker je bil brezbožnik 
in ker je Slovane uvrstil med 
nezgodovinske narode. Po
leg tega je ukinil kmete, ki 
jih je imel za nerazumljiv hie
roglif neke čudne civilizacije. 
Brezbožne poglede je imel 
na družino, pa tudi o kapita
lizmu je napisal vrsto nečed
nih knjig. Z nečednimi knji
gami je sploh križ. Zato bo 
slovenska država namesto 
njih raje izdajala čedne raz
glednice. So cenejše. In že 
na prvi pogled povedo vse: 
on, ona, zibelka, lopata in 
puška. Da o soncu, ki smo 
ga 23. septembra nacionali
zirali, sploh ne govorimo. 
Vroče bo, a mi bomo ostali 
oblečeni dostojanstveno.

D R AG ICA KO RADE

s p o S t o v a n i  t e l e f o n s k i  n a r o č n i k e

V P il podjetju M aribo r ugotavljamo, da im ajo mnogi naročniki priključene na telefonsko omrežje 
telefonske aparate, k i b i j ih  m ora li zamenjali.

Gre za aparate brez ustreznega atesta, od katerih nekateri povzročajo motnje i’ 
telekomunikacijskem omrežju, kakor tud i za aparate starejšega tipa. p ri katerih je  izbiranje željene 
številke bistveno počasnejše, prav tako pa zanje že nastopajo težave p r i zagotavljanju nadomestnih

delov.
/.u rad i navedenega ono sklenili, da vam v sodelovanju z Iskro Terminali ponudimo možnost za 

zamenjavo telefonskega aparata po sistemu staro za novo. Z  vračilom starega aparata lahko  
izberete med družinam a telefonskih aparatov ETA Sl) in ETA 'JOD. z 20 % popustom. Pri tem imate

možnost, izb ira ti tip in barvo aparata.
Telefonski aparat vam zamenjamo pod enakim i pogoji tudi. če starega aparata ne vrnete, s lem pa

niste upravičeni do 20 % popusta.
Poleg lega pa vam nudimo še izdelke iz dopolnilnega programa (ATOSS, BETA. S E LE C O M  04. 

ISK R AFAX) po maloprodajnih cenah.

N A R O Č ILO
Če se boste od loč ili za zamenjavo, lahko to naročite na telefonski številki 37-S.ŠI. V lem primeru  

vas bo obiskal naš tehnik ter opravil zamenjavo na mestu, k jer je  priključen vaš telefon.

PUČILO
Novega aparata vam ne bo treba p lača li takoj. Aparat vam bomo zaračunali >> mesečnem računu 

p tt storitev i’ dveh obrokih brezobrestno.

SER IIS -G A  RA NCIJA
Servis telefonskih aparatov je  zagotovljen p ri p il podieliu  v času garancije in tud i vnaprej.

PTT PODJETJE MARIBOR p.o.
62101 MARIBOR, SlomSkov trg 10 -  Telefon: n o. (062) 26-141 -  Telox: 33 213 YU PTT -  Telela«; 062/221-776

Žiro račun: 51800 601 22379

Љ MOBI TEL
Javno mobilno 

telefonsko  
omrežje

MOBITEL omrežie omogoča
avtomatsko povezavo 

mobilnih telefonov v vozilih cestnega, 
železniškega, rečnega in priobalnega prometa 

z vsemi naročniškimi telefoni, vključenimi 
v mobilno ali v stacionarno telefonsko omrežje 

Zveze vzpostavljamo avtomatsko v smeri 
-  od mobilnega naročnika do kateregakoli naročnika 

stacionarnega iavnego telefonskega omrežja 
-  od naročnika stacionarnega iavnego telefonskega omrežia 

do kateregakoli mobilnega naročnika 
— med dvema mobilnima noročnikoma

Naročniki iavnego mobilnega telefonskega omrežja lahko uporabl|a|0 

vse storitve, ki jih svojim naročnikom omogoča stacionarno telefonsko 
omrežje v notranjem in mednarodnem telefonskem prometu


